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Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 8 de setembre de 2023, en aquesta casa 
consistorial.

ASSISTENTS

President
Antonio Alfonso Francés Pérez

Membres del Ple
Lorena Zamorano Gimeno
Jordi Valentí Martínez Juan

Vanesa Moltó Moncho
Juan Ignacio Trelis Sempere

Teresa Sanjuan Oltra
Alberto Belda Ripoll
Aroa Mira Rojano

Raul Llopis Palmer
Carlos María Pastor Ventura

Gabriel Guillem García
Amalia Paya Arsis

Lirio María García González
Francisco Canto Coloma

Santiago Carbonell Quesada
Isabel Balaguer Cano

Jorge Francisco Reig Verdú
Alexandre Cerradelo García

Elisa Guillem De La Cruz
Carles Sansalvador Llopis
David Andrés Abad Giner

Maria Teresa Peidro Pascual
Carlos Jose García Segui

Sergi Antoni Rodríguez Castelló
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Maria Carmen Paredes Torregrosa

Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:30 horas, del día 8 de septiembre de 2023 se reúnen 
en la Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el 
señor Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del 
Pleno, a los cuales legalmente se han convocado.

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i a tots. Saludem a tots aquells que ens acompanyen al saló de plenaris i 
aquells que ens segueixen a través de les xarxes socials de l’Ajuntament d’Alcoi. Iniciem el 
Plenari ordinari. 

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 19851/2023 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, ELS ESBORRANYS DE LES ACTES DE LES SESSIONS 
CELEBRADES ELS DIES 22-06-2023 (EXTRAORDINÀRIA I URGENT), 07-07-2023 
(ORDINÀRIA) i 14-07-2023 (ORDINÀRIA)
Se dan cuenta de los borradores de las actas de las sesiones celebradas por el Pleno los 
días 22-06-2023 (extraordinaria y urgente), 07-07-2023 (ordinaria) y 14-07-2023 (ordinaria);  
son conforme con lo que se ha tratado y acordado en las sesiones

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS 
ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo:

Único: Aprobar las actas de las sesiones del Pleno celebradas con fecha 22-06-2023 
(extraordinaria y urgente), 07-07-2023 (ordinaria) y 14-07-2023 (ordinaria).
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2. 19851/2023 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Felicitem Néstor Abad, subcampió d’Espanya de gimnàstica masculina, campionat disputat a 
Pamplona el passat mes de juliol.

També felicitem Jacobo Santana, campió de la Copa d’Espanya de descens BTT, categoria 
màster 50, al mes de juliol, i una vegada arribe a Alcoi li desitgem, també, una prompta 
recuperació.

El Ple Municipal felicita també Maia Llàcer, medalla de bronze amb la Selecció Espanyola de 
gimnàstica artística femenina als Jocs Mundials Universitaris celebrats a la Xina el mes de 
juliol. 

3. 22052/2023 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE L’EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRESSUPOST MUNICIPAL, 
SEGON TRIMESTRE DE 2023
El artículo 16 de la Orden HAP/2015/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las 
obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de 
abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, cuya entrada en vigor (la del 
citado artículo) se produjo el 1 de enero de 2013, regula las obligaciones de carácter 
trimestral que deben ser remitidas a través de esta Intervención al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas antes del último día del mes siguiente a la finalización de cada 
trimestre.

La información a remitir se efectúa a través de la plataforma informática del propio Ministerio 
y mediante firma electrónica a través de modelos normalizados habilitados al efecto. 

Dicho suministro de información correspondiente al segundo trimestre de 2023, ha sido 
efectuada por la Intervención municipal, dentro del plazo establecido por la oficina virtual del 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas.

Por todo lo expuesto, El Pleno de la Corporación queda enterado de la remisión realizada 
que presenta el siguiente resumen:

1) Datos presupuestarios, referentes a gastos e ingresos corrientes y de capital 

actualizados, Resumen clasificación económica.

2) Desglose de ingresos corrientes.

3) Desglose de ingresos de capital y financieros.

4) Desglose de gastos corrientes.

5) Desglose de gastos de capital y financieros.

6) Remanente de Tesorería.
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7) Calendario y Presupuesto Tesorería.

8) Dotación de plantillas y retribuciones.

9) Deuda viva y vencimiento mensual previsto en próximo trimestre.

10)  Perfil del vencimiento de la deuda en los próximos 10 años.

11)  Beneficios fiscales y su impacto en la recaudación.

12)  Ajustes informe de evaluación para relacionar ingresos / gastos con normas SEC

13)  Detalle de las inversiones financieramente sostenibles (DA 6 LO 2/2012 y DA 16ª 

TRLRHL).

14)  Intereses y rendimientos devengados en el ejercicio (gastos).

15)  Flujos internos.

16)  Movimientos de la cuenta “Acreedores por operaciones devengadas”.

17)  Movimientos de la cuenta “Acreedores de la cuenta “Acreedores por devolución de 

ingresos”.

18)  Intereses y rendimientos devengados (ingresos).

19)  Desglose de ingresos corrientes referidos solo a los fondos recibidos de MRR.

20)  Desglose de ingresos de capital y financieros referidos solo a los fondos del MRR.

21)  Desglose de gastos corrientes referidos solo a los fondos recibidos del MRR.

22)  Desglose de operaciones de capital y financieras, solo fondos recibidos del MRR.

23)  Flujos internos referidos solo a los fondos recibidos del MRR,

24) Fondos de la Unión Europea recibidos por CCLL. Detalle de cuestionarios 

F.1.1.2/F.1.13.

25)  Ajustes por operaciones  internas entre entidades del grupo.

26)  Datos generales del informe de evaluación.

27)  Resumen análisis de Estabilidad Presupuestaria.

28)  Informe del nivel de deuda viva al final del periodo actualizado.

29)  Cierre del informe de evaluación y firma.

Sr. Pastor:
¿Puedo intervenir?

Sr. Alcalde:
Sí.
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Sr. Pastor:
Gracias Alcalde. Bueno, buenos días a todos y…

Sr. Alcalde:
Normalment en el punt “donar compte” no s’intervé mai.

Sr. Pastor:
Si, lo sé, por eso preguntaba si podía intervenir brevemente, brevemente, vale. No, 
simplemente para decir que, bueno, la ejecución trimestral que nos presenta el gobierno, 
bueno, pues no se ha ejecutado todavía el 88% del presupuesto en inversiones. Las 
previsiones de recaudación municipal de ICIO y IAE, que son las mayores, pues estamos en 
el 27% y el 12’54%. El propio Alcalde hizo una previsión irreal en cuanto a recaudación de la 
tasa de basura, presupuestó ingresos por encima de lo que confirmó que se iba a recaudar 
el pasado 27 de enero, en fin, que las previsiones económicas de este gobierno siguen 
siendo irreales y esto se está demostrando una vez más que el presupuesto que se 
presentó, que se aprobó en el pleno, pues…, en fin, mucho nos tememos que una vez más 
se va a incumplir. Por cierto, esto es una pregunta de organización, me gustaría saber si con 
este nuevo gobierno municipal los concejales de gobierno mandan más que el Alcalde, lo 
pregunto porque en el mes de agosto solicitamos del Alcalde acceso y copia a una 
información sobre la ejecución del presupuesto, que nos autorizó el Sr. Alcalde y 
posteriormente la concejala de Hacienda nos desautorizó el acceso a esa información, 
entonces, no sé, ahora mismo a quien debo dirigirme, si al Alcalde o a los concejales del 
gobierno. Gracias.

Sr. Alcalde:
És molt fàcil. L’accés el dona l’Alcalde i s’atorga en el temps i forma que estableix la 
normativa. Com vosté sap, teníem fins al 31 de juliol per a presentar la liquidació del 
pressupost al Ministeri i l’obligació legal de l’Ajuntament és donar compte en el següent 
plenari, que és hui. Per tant, autoritze que, d’acord amb la normativa i d’acord amb la 
legalitat, tinguen accés a la documentació que vostés tenen dret a tindre.

4. 22147/2023 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT I DE LES OBLIGACIONS 
PREVISTES EN LA LLEI 15/2010, DE 5 DE JULIOL, DE MODIFICACIÓ DE LA LLEI 
3/2004, DE 29 DE DESEMBRE, PER LA QUAL S’ESTABLEIXEN MESURES DE LLUITA 
CONTRA LA MOROSITAT EN LES OPERACIONS COMERCIALS, SEGON TRIMESTRE 
DE 2023
De conformidad con lo establecido en la Ley 15/2010, de 5 de julio, de modificación de la 
Ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas de lucha contra la 
morosidad en las operaciones comerciales la Concejalía de Hacienda da cuenta al Pleno de 
la Corporación, en cumplimiento de lo establecido en el art. 4º de dicha Ley del informe de 
Intervención sobre el cumplimiento de los plazos previstos en esta Ley para el pago de las 
obligaciones de este Ayuntamiento.
Asimismo, tal y como exige la Orden HAP/2105/2012, se da cuenta del detalle del periodo 
medio de pago a los proveedores global del periodo correspondiente, cuyo cálculo se 
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efectúa de acuerdo con la metodología establecida por el R.D. 634/2014, de 25 de julio.  
Dicha información deberá publicarse, además, en la página web del Ayuntamiento según 
dispone el propio Real Decreto.
De igual modo, se dará cuenta al órgano competente de la Comunidad Autónoma, así como 
al órgano competente del Ministerio de Economía y Hacienda, de conformidad con lo 
establecido en el art. 4º, apartado 4º.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

5. 17647/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 
2023/05
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación Q/2023/10.005 por un importe total de 851,29 €.

Visto el informe del Interventor Municipal, de fecha 24/08/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2023/10005 por un importe total de 851,29 €, siendo el total por  por 
servicios 784,39 €, suministros 66,90 €, se tiene  que informar que:

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes.
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3.- Se presenta junto a las facturas el correspondiente escrito del concejal delegado del área 
justificando la necesidad del contrato (art. 118.2 LCSP), y en este sentido, se emite informe 
justificativo de la contratación.

4.- Constan informes técnicos de los correspondientes Departamentos, en los que se indica 
la necesidad del correspondiente expediente de contratación y/o el estado en que se 
encuentra su contratación.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 16 de junio de 2023, en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente, o incluso se trata de prestaciones que 
hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que no se ha seguido la 
tramitación prevista en el artículo 118 de la Ley 9/2017, de Contratos del Sector Público, 
procede de acuerdo con lo establecido en el artículo 216 del RD Leg. 2/2004, de 5 de 
marzo.
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De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación Q/2023/10005, expediente 2023/05, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales del grupo municipal SOCIALISTA (9), COMPROMIS ALCOI (3) y 
GUANYAR ALCOI (2), la abstención de los concejales del grupo municipal POPULAR (8) y 
el voto en contra de los concejales del grupo municipal VOX ALCOY (3), adopta el siguiente 
acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2023/10.005, por un importe total de 851,29 €, que empieza con la operación ADO nº 
920230007427, tercero: MOVILDATA INTERNACIONAL SL, importe: 468,88 € y termina con 
la operación ADO nº 920230007803, tercero: DISTRIBUCIONES BATOY SL, por importe de 
66,90 €; todas ellas con imputación a sus respectivas partidas presupuestarias.

Sra. Peidro:
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Gracias Sr. Alcalde, buenos días. Según el informe de Intervención, no se han tramitado en 
2022 las operaciones AD correspondientes a estos gastos, lo que ha derivado en considerar 
que se trata de OBLIGACIONES COMPROMETIDAS INDEBIDAMENTE, o incluso se trata 
de prestaciones que hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que NO SE 
HA SEGUIDO la tramitación prevista en el art. 118 de la Ley 9/2017 de Contratos del Sector 
Publico. Se emite el presente REPARO PREVIO debido a la OMISIÓN de tramitación de 
retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio 2022 o del procedimiento de 
contratación que hubiera correspondido. Podemos ver que en los 3 casos, no existe al 
menos formalización según el ordenamiento legal establecido y por tanto no se ha podido 
ejercitar la preceptiva fiscalización previa. En el primero, a fecha 3 de mayo de 2023 se está 
trabajando en la elaboración del pliego de condiciones para la adjudicación del contrato. La 
factura es de 2021, por lo tanto durante 2021, 2022, y suponemos que lo que llevamos de 
2023, se han recibido servicios SIN LA LICITACIÓN DE UN CONTRATO. El segundo caso, 
desde el departamento de Cultura se está tramitando el expediente de contratación, a fecha 
28 de junio de 2023.

Sr. Alcalde:
Disculpe. Crec que estem en el punt 5é, no?

Sra. Peidro:
Si.

Sr. Alcalde:
Que no sé si l’ha confós amb el 6é. Estem parlant dels 800 euros de reconeixements 
extrajudicials.

Sra. Peidro:
Si, el reconeixement.

Sr. Alcalde:
D’acord, perdó.

Sra. Peidro:
No passa res.  Bueno, sigo, la factura es de 2022, entonces es otro servicio que se ha 
recibido sin contrato y el tercero, la factura de 2021, en fecha 6 de julio de 2023, se está 
trabajando en la redacción del pliego de prescripciones técnicas, por lo tanto, también sin 
contrato. Esto son operaciones derivadas de actos susceptibles de vicios de nulo, perdón, 
de nulidad de pleno derecho y por eso necesitan un reconocimiento extrajudicial de crédito, 
a pesar de que  este reconocimiento extrajudicial no lo sana de todo mal, ni las convierte en 
obligaciones de tramitación ordinaria, entonces, ya que tienen un reparo, vamos a cambiar 
nuestro voto a negativo, no levantaremos el reparo con nuestros votos. Gracias.

6. 17650/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS PENDENTS D’APLICAR A PRESSUPOST EN 
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2023/09
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Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación C/2022/999993 por un importe total de 47.159,60 €.

Visto el informe del Interventor Accidental, de fecha 24 de agosto de 2023, en el que se 
manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación C/2022/999993 por un importe total de 47.159,60 €, siendo el total por  
por suministros 47.159,60 €, se tiene  que informar que:  

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes.

3.- Se presenta junto a las facturas el correspondiente escrito del concejal delegado del área 
justificando la necesidad del contrato (art. 118.2 LCSP), y en este sentido, se emite informe 
justificativo de la contratación.

4.- Constan informes técnicos de los correspondientes Departamentos, en los que se indica 
la necesidad del correspondiente expediente de contratación y/o el estado en que se 
encuentra su contratación.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.
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Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 15 de junio de 2023,  en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente, o incluso se trata de prestaciones que 
hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que no se ha seguido la 
tramitación prevista en el artículo 118 de la Ley 9/2017, de Contratos del Sector Público, 
procede de acuerdo con lo establecido en el artículo 216 del RD Leg. 2/2004, de 5 de 
marzo.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.
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No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación C/2022/99993, expediente 2023/09, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023. ”

Visto el articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales 
aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece que “El 
ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las obligaciones 
reconocidas durante el mismo”.

Visto el art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado de 
gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios y 
demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, el 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en la entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Considerando que en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la operación contable OPA número 220220108787, 
expediente 2023/09, habiéndose retenido el crédito en las aplicaciones presupuestarias 
correspondientes del ejercicio 2023. 

Por todo lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales del grupo municipal SOCIALISTA (9), COMPROMIS ALCOI (3) y 
GUANYAR ALCOI (2) y el voto en contra de los concejales de los grupos municipales 
POPULAR (8) y VOX ALCOY (3), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la 
operación contable OPA número 220220108787, por un importe total de 47.159,60 €, con 
imputación a sus respectivas partidas presupuestarias, en las que se ha practicado la 
correspondiente retención de crédito.

7. 22157/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
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DONAR COMPTE DE LES OBLIGACIONS PREVISTES EN LA LLEI 25/2013 DE 27 DE 
DESEMBRE DE LA FACTURA ELECTRÒNICA I CREACIÓ DEL REGISTRE 
COMPTABLE DE FACTURES DEL SECTOR PÚBLIC, SEGON TRIMESTRE DE 2023
Ley 25/2013, de 27 de julio, de impulso de la factura electrónica y creación del registro 
contable de facturas en el Sector Público y que en su artículo 10 establece: 
Actuaciones del órgano competente en materia de contabilidad.
Los órganos o unidades administrativas que tengan atribuida la función de contabilidad en 
las Administraciones Públicas:

1.- Efectuarán requerimientos periódicos de actuación respecto de las facturas pendientes 
de reconocimiento de obligación, que serán dirigidos a los órganos competentes.

2.- Elaborarán un informe trimestral con la relación de las facturas con respecto a los cuales 
hayan transcurrido más de tres meses desde que fueron anotadas y no se haya efectuado el 
reconocimiento de la obligación por los órganos competentes. Este informe será remitido 
dentro de los quince días siguientes a cada trimestre natural del año al órgano de control 
interno.

En base a lo anteriormente expuesto se ha solicitado a las unidades presupuestarias la 
justificación de la falta de tramitación de los reconocimientos de la obligación de las facturas 
que han transcurrido más de un mes desde su anotación en el registro de facturas, meses 
de abril, mayo y junio de 2023.

Por todo ello, la Concejalía de Hacienda da cuenta al Ayuntamiento Pleno del informe del  
segundo trimestre de 2023 de las facturas que han transcurrido más de tres meses desde su 
anotación en el registro de facturas y no se ha tramitado el correspondiente reconocimiento 
de la obligación, con el siguiente detalle:

Ejercicio: 2023 Trimestre:   Segundo

Facturas o documentos justificativos que al final del trimestre, hayan transcurrido más de 
tres meses desde su anotación en el registro de facturas y no se hayan tramitado los

correspondientes expedientes de reconocimiento de la obligación

Pendiente de reconocimiento
obligaciónFacturas o documentos justificativos que al final del 

trimestre, hayan transcurrido más de 
tres meses desde su anotación en el registro de 

facturas y no se hayan tramitado los
correspondientes expedientes de reconocimiento de 

la obligación

Periodo medio
operaciones
pendientes

reconocimiento
(PMOPR)

Número Importe
 total
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Gastos corrientes en Bienes y Servicios 158,82 23 116.200,31

Inversiones reales 127,02 3 38.051,18

Sin desagregar 131,28 112 239.301,93

TOTAL 139,00 138 393.553,42

El Pleno de la Corporación queda enterado.

8. 22884/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2023 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.04.2023/053
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas no comprometidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (9), COMPROMIS ALCOI (3),  VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI 
(2) y la abstención de los concejales del grupo municipal POPULAR (8), adopta los 
siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal de  
2023 por suplementos nº 2.04.2023/053, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:
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Aplicación Descripción Proyecto Importe

10432 49101 64100 ADQ. PROGRAMA NOTIF. ELECTRONICA EN SEDE 2022 2 U32 4 1.295,71

Total suplementos de crédito 1.295,71

10432 92080 64100 ADQUISICION PROGRAMAS INF. 2022 2 U32 7 -1.295,71

Total financiación con bajas -1.295,71

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

9. 22917/2023 SECRETARIA GENERAL 
COMPETÈNCIES DE LES COMISSIONS INFORMATIVES
El Pleno de Corporación, en sesión de fecha 22 de junio de 2023, acordó la creación y 
composición de las comisiones informativas, de acuerdo con el art. 16 del Reglamento 
Orgánico Municipal del Ayuntamiento de Alcoy (ROM). 

El art. 55.1 del ROM dispone:

El nombre, denominació, composició numèrica i competències de les comissions 
informatives seran acordades pel Ple de l’Ajuntament, a proposta de l’Alcaldia, tot respectant 
la proporcionalitat de la seua representació en el Ple.

De acuerdo con lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus 
asistentes, con los votos a favor de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA 
(9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), 
adopta los siguientes acuerdos: 

Primero: Establecer los asuntos que son competencia de cada comisión informativa:

 Comisión Informativa de Gobernanza y Régimen Interior
◦ Hacienda
◦ Recursos Humanos
◦ Administración Local
◦ Contratación
◦ CPD
◦ Responsabilidad Patrimonial

 Comisión Informativa de Gestión Estratégica
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◦ Innovación
◦ Universidades
◦ Promoción Económica
◦ Comercio
◦ Transición energética
◦ Industria
◦ Turismo
◦ Fondos Europeos
◦ Urbanismo

 Comisión Informativa de Servicios a las Personas
◦ Educación
◦ Cultural
◦ Patrimonio Cultural
◦ Normalización Lingüística
◦ Consumo
◦ Deportes
◦ Seguridad Ciudadana
◦ Emergencias
◦ Fiestas

 Comisión Informativa de Patrimonio, Obras y Servicios
◦ Patrimonio Municipal
◦ Transición Ecológica
◦ IGS
◦ Movilidad Sostenible

 Comisión informativa de Políticas Inclusivas 
◦ Servicios Sociales
◦ Gente Mayor
◦ Igualdad y Diversidad
◦ Salud Pública
◦ Vivienda
◦ Participación
◦ Juventud

Segundo: Comunicar este acuerdo a los departamentos municipales.

10. 23010/2023 SECRETARIA GENERAL 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
14613745607066002000 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

LÍMITS A LA PRESENTACIÓ DE MOCIONS PELS GRUPS MUNICIPALS
El art. 77.1 del Reglamento Orgánico Municipal del Ayuntamiento de Alcoy (ROM) dispone:

Els grups polítics podran presentar un màxim de mocions establert en el Ple de constitució 
després de la consulta prèvia a la Junta de Portaveus.

La Junta de Portavoces en sesión de fecha 30 de junio de 2023 estableció las siguientes 
limitaciones a la presentación de mociones:

Sobre el número máximo de mociones por pleno, se establecen los siguientes criterios:

 Mociones conjuntas o presentadas por entidades: Contará al grupo que la defiende 
en el pleno.

 El número máximo de mociones al año serán de 15.

 Límite de 2 mociones por pleno.

De acuerdo con lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (9), POPULAR (8), 
COMPROMÍS ALCOI (3) y VOX ALCOY (3) y la abstención de los concejales del grupo 
municipal GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo: 

Único: Establecer los siguientes límites a la presentación de mociones por los grupos 
municipales:

 Mociones conjuntas o presentadas por entidades: Contará al grupo que la defiende 
en el pleno.

 El número máximo de mociones al año serán de 15.

 Límite de 2 mociones por pleno.

11. 34050/2022 U. DE GESTIÓ (SERVEIS SOCIALS) 
APROVACIÓ DEL REGLAMENT DELS SERVEIS «MENJAR A CASA» I «MAJOR A CASA» 
DE L’AJUNTAMENT D’ALCOI
El programa Menjar a Casa és un recurs preventiu que té per objecte millorar la nutrició de 
les persones usuàries. Partint de la base que una nutrició adequada contribueix de manera 
decisiva a la salut, el benestar i la qualitat de vida, s’ofereix una dieta saludable en el 
domicili de la persona usuària i adaptada a les seues necessitats.

El programa Major a Casa comprén un conjunt de serveis i subministraments relacionats 
entre si que es prestaran de manera coordinada i continuada en el domicili de la persona 
usuària. Aquests constituiran un servei integrat, en general, per les prestacions de menjar en 
el domicili, neteja de casa i servei de bugaderia.
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Pel que fa a la regulació d’aquests serveis, la Comunitat Valenciana no disposa d’una 
regulació autonòmica específica i són les corporacions locals les que han procedit a la seua 
regulació en el seu àmbit respectiu. En el cas del municipi d’Alcoi actualment no disposa 
d’un reglament que regule aquests serveis.

Pel que fa la competència municipal, la Llei 7/1985 recull com a competència pròpia dels 
municipis l’«Avaluació i informació de situacions de necessitat social i l'atenció immediata a 
persones en situació o risc d'exclusió social» (articule 25.2 e). Els municipis hauran d’exercir 
aquesta competència i proveir el dit servei quan tinguen una població superior a 20.000 
habitants (article 26.1.c). D’altra banda, aquesta llei estableix com a competència delegable 
per les Comunitats Autònomes o l'Estat a les entitats locals, la «prestació dels serveis 
socials» (article 27.3 c).

En el mateix sentit s'expressa la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim 
Local de la Comunitat Valenciana, la qual recull com a competències dels municipis la 
prestació dels serveis socials (article 33.3.k).

Pel que fa a la regulació sectorial, la Llei 3/2019, estableix que correspon als municipis «la 
provisió i la gestió dels serveis socials d'atenció primària de caràcter bàsic als quals fa 
referència l'article 18.1» (article 29.1.b), entre els quals està el Servei de promoció de 
l'autonomia personal (article 18.1 b), el qual, en estar emmarcat dins del Sistema Públic 
Valencià de Serveis Socials, té caràcter de servei públic essencial (article 5.3). Així mateix, 
l’«atenció domiciliària» s'estableix com a prestació professional del Catàleg de prestacions 
del Sistema Públic Valencià de Serveis Socials (article 36.1. h ).

La gestió dels Programes d’atenció domiciliària Menjar a casa i Major a casa correspon als 
municipis com a entitats titulars de les Zones Bàsiques de Serveis Socials, mitjançant el 
corresponent finançament a través del Contracte-programa (conveni interadministratiu 
pluriennal) d'acord amb el que es preveu en els articles 9 i 23 del Decret 38/2020, de 20 de 
març, del Consell, de coordinació i finançament de l'atenció primària de serveis socials i la 
Disposició Transitòria Cinquena de la Llei 3/2019.

La subscripció del Contracte-Programa entre la Vicepresidència i Conselleria d'Igualtat i 
Polítiques Inclusives i l'entitat local Ajuntament d'Alcoi, per a la col·laboració i coordinació 
interadministrativa i financera en matèria de Serveis Socials en els exercicis 2021-2024 
(CPROG/2021/172/03) va ser autoritzada per acord del Ple de l'Ajuntament d'Alcoi en data 
30/07/2021. 

En data 21/11/2022 es va subscriure una ADDENDA al Contracte-Programa per a incloure 
les modificacions establides en la fitxa 3.2 – Servei de promoció de l'autonomia personal. 
Entre les accions que ha de portar a terme l’Ajuntament d’Alcoi, d’acord amb la fitxa 3.2, 
està la de desenvolupar els programes que es detallen en el contracte programa d'acord 
amb les instruccions i protocols de la Conselleria d'Igualtat i Polítiques Inclusives.
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En conseqüència, es fa necessari l’aprovació d’un reglament amb l’objecte de regular en 
l'àmbit del municipi d’Alcoi la prestació dels serveis de Menjar a Casa i Major a Casa, 
establir el procediment aplicable per a la tramitació i adjudicació dels citats serveis, així com 
determinar el seu règim d'incompatibilitats i aprovar el barem mitjançant els qual 
s'estableixen els criteris que permetran identificar les situacions de necessitat de les 
persones sol·licitants, i implementar la perspectiva de gènere i el principi d’igualtat entre 
homes i dones en els serveis de Menjar a casa i Major a Casa
Vist l’informe de la tècnica d’Igualtat sobre l’impacte de gènere d’aquesta norma.
Vist l’informe de la cap del Departament de Benestar Social.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Polítiques Inclusives, el Ple de la 
Corporació, per unanimitat dels seus assistents, amb els vots a favor dels regidors dels 
grups municipals SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY 
(3) i GUANYAR ALCOI (2), adopta els següents acords: 

Primer.- Aprovar inicialment el REGLAMENT DELS SERVEIS «MENJAR A CASA» I 
«MAJOR A CASA»  de l’Ajuntament d’Alcoi, el text del qual és el següent:

«REGLAMENT DELS SERVEIS «MENJAR A CASA» I «MAJOR A CASA» 
DE L’AJUNTAMENT D’ALCOI

ÍNDEX
Preàmbul

CAPÍTOL I. Disposicions generals
Article 1. Objecte
Article 2. Àmbit d’aplicació
Article 3. Objectius
Article 4. Gestió dels serveis
Article 5. Aportació de les persones usuàries
Article 6. Extensió i límits
Article 7. Serveis «Menjar a Casa» i «Major a Casa»
Article 8. Règim de compatibilitats

CAPÍTOL II. Competències municipals
Article 9. Competències municipals

CAPÍTOL III. Persones beneficiàries
Article 10. Persones beneficiàries
Article 11. Requisits de les persones beneficiàries
Article 12. Consideració d’unitat de convivència
Article 13. Càlcul dels ingressos de la unitat de convivència
Article 14. Exclusió de les persones beneficiàries
Article 15. Drets de les persones usuàries
Article 16. Deures de les persones usuàries
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CAPÍTOL IV. Procediment
Article 17. Inici del procediment
Article 18. Documentació
Article 19. Instrucció
Article 20. Valoració de l’expedient
Article 21. Proposta de resolució
Article 22. Resolució
Article 23. Causes de denegació
Article 24. Condicions de la prestació del servei
Article 25. Alta en el servei 
Article 26. Seguiment
Article 27. Baixa temporal
Article 28. Baixa fortuïta
Article 29. Absència domiciliària
Article 30. Baixa definitiva

CAPÍTOL V. Finançament
Article 31. Finançament

DISPOSICIONS ADDICIONALS
Primera. IPREM
Segona. Protecció de dades personals
Tercera. Recopilació de dades desagregades per sexe
Quarta. Modificacions del barem

DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA
Única. Règim de les persones beneficiàries dels serveis

DISPOSICIÓ FINAL
Única. Entrada en vigor.

ANNEX I. Barem «Menjar a Casa» i «Major a Casa»

PREÀMBUL

D’una banda, el programa Menjar a Casa és un recurs preventiu que té per objecte 
millorar la nutrició de les persones usuàries. Partint de la base que una nutrició adequada 
contribueix de manera decisiva a la salut, el benestar i la qualitat de vida, s’ofereix una dieta 
saludable en el domicili de la persona usuària i adaptada a les seues necessitats.
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D’altra banda, el programa Major a Casa comprén un conjunt de serveis i 
subministraments relacionats entre si que es prestaran de manera coordinada i continuada 
en el domicili de la persona usuària. Aquests constituiran un servei integrat, en general, per 
les prestacions de menjar en el domicili, neteja de casa i servei de bugaderia.

Els sistemes de serveis socials constitueixen un dels pilars de l’estat social i democràtic 
de dret sorgit a partir de l’aprovació de la Constitució del 1978, la qual atribueix, en l’article 
148.1.20, la competència exclusiva en matèria d’assistència social a les comunitats 
autònomes.

La Comunitat Valenciana assumeix les competències plenes en serveis socials a través 
dels apartats 24é i 27é de l’article 49.1 de l’Estatut d’Autonomia, segons la redacció donada 
al vigent Estatut per la Llei Orgànica 1/2006, de 10 d’abril, de reforma de la Llei Orgànica 
5/1982, d’1 de juliol, d’Estatut d’Autonomia de la Comunitat Valenciana.

Quant a la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, recull com 
a competència pròpia dels municipis l’«avaluació i informació de situacions de necessitat 
social i l’atenció immediata a persones en situació o risc d’exclusió social» (article 25.2 e). 
Els municipis hauran d’exercir aquesta competència i proveir aquest servei quan tinguen una 
població superior a 20.000 habitants (article 26.1.c). D’altra banda, aquesta llei estableix 
com a competència delegable per les comunitats autònomes o l’Estat a les entitats locals la 
«prestació dels serveis socials» (article 27.3 c).

En el mateix sentit s’expressa la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim 
Local de la Comunitat Valenciana, la qual recull com a competències dels municipis la 
prestació dels serveis socials (article 33.3.k).

La Llei 3/2019, de 18 de febrer, de la Generalitat, de Serveis Socials Inclusius de la 
Comunitat Valenciana regula les competències dels municipis i estableix que correspon a 
aquests «la provisió i la gestió dels serveis socials d’atenció primària de caràcter bàsic als 
quals fa referència l’article 18.1» (article 29.1.b). Aquests serveis d’atenció primària són 
prestats en les zones bàsiques de Serveis Socials, que es constitueixen en els «municipis 
de més de 5.000 habitants» (article 22.3), i inclouen el servei de promoció de l’autonomia 
personal (article 18.1.b). Aquest servei, pel fet d’estar emmarcat dins del sistema públic 
valencià de Serveis Socials, té caràcter de servei públic essencial «perquè d’aquest es 
deriven prestacions indispensables per a satisfer les necessitats bàsiques personals i 
millorar les condicions de vida de la ciutadania, segons el que es disposa en l’article 128.2 
de la Constitució espanyola» (article 5.3).

Així mateix, l’atenció domiciliària (article 36.1. h) s’estableix com a prestació professional 
del Catàleg de Prestacions del Sistema Públic Valencià de Serveis Socials, que es pot 
proveir a través de tres modalitats, entre les quals està la gestió indirecta d’acord amb 
alguna de les fórmules establertes en la normativa sobre contractes del sector públic (article 
34.1).
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D’altra banda, la Llei Orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la Igualtat Efectiva de Dones 
i Homes, i la Llei 9/2003, de 2 d’abril, de la Generalitat, per a la Igualtat entre Dones i Homes 
estableixen que les administracions públiques han d’adoptar mesures per a fer efectiu el dret 
d’igualtat de tracte i d’oportunitat entre dones i homes amb la finalitat de modificar els 
patrons socioculturals de conducta assignats d’acord amb el gènere, com és el cas de les 
cures en l’entorn familiar, que tradicionalment són realitzades per dones.

La redacció d’aquest reglament s’ha realitzat d’acord amb els principis de bona regulació 
previstos en l’article 129 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu 
Comú de les Administracions Públiques.

Quant al principi de necessitat, amb aquest reglament s’estableix la normativa municipal 
reguladora de la prestació dels serveis de Menjar a Casa i Major a Casa, considerant 
l’interès general d’aquesta matèria i les competències municipals en la mateixa dins del 
Sistema Públic de Serveis Socials de la Comunitat Valenciana.

Quant al principi de proporcionalitat, la iniciativa que s’hi proposa conté la regulació 
imprescindible per a atendre la necessitat a cobrir amb la norma, després d’haver constatat 
que no hi ha altres mesures menys restrictives de drets o que imposen menys obligacions 
als destinataris.

El principi de seguretat jurídica s’exerceix perquè la redacció és coherent amb la resta de 
l’ordenament jurídic, nacional i de la Unió Europea, per a generar un marc normatiu estable, 
predictible, integrat, clar i de certitud, que en facilite el coneixement i la comprensió i, en 
conseqüència, l’actuació i presa de decisions d’usuaris, professionals i entitats prestadores 
dels serveis de «Menjar a Casa» i «Major a Casa».

Els principis de participació i transparència s’han tingut en compte en la redacció i 
elaboració del present document, ja que el text de l’esborrany s’ha sotmés a la consideració 
de professionals de l’Ajuntament d’Alcoi i a la consulta de les persones i institucions 
interessades a través del procés de consulta pública.

Finalment, s’han posat en pràctica els principis d’eficàcia i eficiència dissenyant una 
normativa que evite càrregues administratives innecessàries o accessòries i racionalitzant, 
en l’aplicació, la gestió dels recursos públics.

CAPÍTOL I
Disposicions generals

Article 1. Objecte
Aquest Reglament té per objecte:
a) Regular en l’àmbit del municipi d’Alcoi la prestació dels serveis de «Menjar a Casa» i 

«Major a Casa», d’ara en avant Serveis de «Menjar i Major a Casa».
b) Establir el procediment aplicable per a la tramitació i adjudicació dels citats serveis, així 

com determinar-ne el règim d’incompatibilitats.
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c) Aprovar el barem mitjançant el qual s’estableixen els criteris que permetran identificar 
les situacions de necessitat de les persones sol·licitants.

d) Implementar la perspectiva de gènere i el principi d’igualtat entre homes i dones en els 
Serveis de «Menjar i Major a Casa».

Article 2. Àmbit d’aplicació
Aquest reglament s’aplicarà a la prestació dels Serveis de «Menjar i Major a Casa» que 

es realitzen en el municipi d’Alcoi i gestionats per l’Ajuntament d’Alcoi.

Article 3. Objectius
Els objectius dels Serveis de «Menjar i Major a Casa» poden classificar-se en:
1) Objectiu general. L’objectiu general de tots dos serveis és millorar, tant la qualitat de la 

nutrició de les persones destinatàries com la seua qualitat de vida i la de les respectives 
famílies facilitant-los la possibilitat de mantenir-se en el seu entorn habitual i retardant el 
màxim possible l’ingrés en alguna institució.

2) Objectius específics. Els objectius específics del servei són:
a) Prevenir situacions de risc de malnutrició i les conseqüències que se’n puguen derivar 

sobre la salut i la independència i evitar la deterioració de la qualitat de vida d’aquestes 
persones a causa d’una dieta inadequada.

b) Proporcionar a les persones usuàries una alimentació de qualitat adequada a les 
seues necessitats, atenent els casos d’una manera individualitzada.

c) Mantenir uns hàbits alimentaris adequats a les necessitats de la persona usuària.
d) Prevenir situacions de risc domèstic que es poden produir en el procés de preparació i 

elaboració del menjar.
e) Prevenir el risc d’aïllament de les persones majors i/o amb discapacitat o dependència 

en situació de fragilitat.
f) Possibilitar la permanència en el domicili i retardar al màxim l’ingrés en institucions, 

segons desig i preferència de les persones adscrites al servei.
g) Manteniment de l’autonomia personal i social de les persones beneficiàries.
h) Alleugerir el pes de les famílies i les persones cuidadores com a mesura de suport a la 

conciliació de la vida familiar i laboral, principalment de les dones.
i) Mantenir unes adequades condicions d’higiene a través dels serveis de bugaderia 

domiciliària i neteja de casa, pel que fa al Servei de «Major a Casa».
j) Afavorir la modificació gradual dels rols de gènere i desincentivar la feminització de les 

cures en l’entorn familiar.

Article 4. Gestió dels serveis
Els Serveis de «Menjar i Major a Casa» es presten mitjançant una gestió indirecta a 

través de les empreses adjudicatàries dels respectius contractes de serveis.

Article 5. Aportació de les persones usuàries
1. Els Serveis de «Menjar i Major a Casa» tenen el cost següent per a les persones 

usuàries:
 a) Servei «Menjar a Casa»: El pagament de l’import a satisfer i cobrar a la persona 

usuària es realitzarà a mes vençut pels serveis efectivament prestats. L’empresa 
adjudicatària emetrà la corresponent factura a la persona usuària. L’import total a abonar per 
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la persona usuària es calcularà aplicant el 34% del preu unitari als serveis efectivament 
prestats. 

 b) Servei «Major a Casa»: El pagament de l’import a satisfer i cobrar a la persona 
usuària es realitzarà a mes vençut pels serveis efectivament prestats. L’empresa 
adjudicatària emetrà la corresponent factura a la persona usuària. L’import total a abonar per 
la persona usuària es calcularà aplicant el 34% del preu unitari als serveis efectivament 
prestats.

Quan les persones usuàries siguen 2 en el mateix domicili (opció doble) es farà un 
descompte individual a cada una del 12%. Si en el domicili hi ha 3 o més persones usuàries 
(opció 3 o més persones) se’ls farà un descompte individual, a cada una, del 18%. Aquests 
descomptes s’aplicaran per cada persona usuària a l’import total indicat en el paràgraf 
anterior.

2. En cas de baixa fortuïta, l’import íntegre del servei de dos dies s’abonarà com 
efectivament realitzat tant per l’Ajuntament d’Alcoi com per la persona usuària, tal com 
s’estableix en l’article 28 d’aquest reglament.

3. Si el servei no fora rebut per la persona usuària per causa imputable a l’empresa, 
aquest servei no podrà ser facturat a cap de les parts.

4. En el supòsit de baixa definitiva en el servei de la persona usuària no comunicada amb 
l’antelació prevista (2 dies), el contractista tindrà dret a percebre l’import dels serveis que no 
hagen pogut ser prestats (màxim 2 dies).

5. En cas d’absència sense avís, en el cas que la persona usuària no es trobe en el seu 
domicili ni en el segon domicili indicat durant la franja horària acordada amb l’empresa 
adjudicatària per al lliurament, el servei s’abonarà com a efectivament realitzat, tant per part 
de l’Ajuntament d’Alcoi com per part de la persona usuària, d’acord amb el que s’estableix 
en l’article 29 d’aquest reglament.

Article 6. Extensió i límits
L’extensió i límits dels serveis que poden reconéixer-se estaran condicionats per les 

places concedides a l’Ajuntament d’Alcoi dels respectius serveis.
Cas que, pel caràcter limitat de les places, calga fixar un ordre de prelació, es 

confeccionarà una llista d’espera tenint en compte els criteris establerts en l’article 24.2.

Article 7. Serveis «Menjar i Major a Casa»
1. Servei «Menjar a Casa». Comprén el lliurament diari, de dilluns a divendres, exclosos 

els dies festius de caràcter nacional i autonòmic) en el domicili de les persones usuàries dels 
dinars, els quals inclouran un primer plat, un segon plat, pa i les corresponents postres, fets 
en el dia i segons els menús determinats.  

Quan un dia festiu local caiga de dilluns a divendres, el lliurament es farà el dia anterior.
2. Servei «Major a Casa». Comprén un conjunt de serveis i subministraments, relacionats 

entre si, que es prestaran de manera coordinada i continuada en el domicili de la persona 
usuària durant un període d’un mes. La gestió d’aquest servei consistirà en l’establiment 
d’un servei integrat per a les prestacions de menjar en el domicili, bugaderia domiciliària i 
neteja de casa.

2.1 Les persones usuàries podran triar les següents formes de gestió del servei:
a) Opció individual: Podran acollir-se a aquesta opció totes les persones usuàries del 

programa, independentment de la unitat de convivència en la qual estiguen integrats.
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b) Opció doble: Podran acollir-se a aquesta opció totes les persones usuàries que formen 
part d’una unitat de convivència integrada per dues persones usuàries del programa.

c) Opció de tres o més persones: Podran acollir-se a aquesta opció totes les persones 
usuàries que formen part d’una unitat de convivència integrada per tres o més persones 
usuàries del programa.

2.2 Descripció de les prestacions
a) Servei de menjar en el domicili. Aquest servei consistirà en el lliurament diari a les 

persones usuàries, en el seu domicili, dels dinars de dilluns a dissabte.
El servei del dissabte inclourà els dinars del dissabte i del diumenge. El mateix sistema 

de lliurament se seguirà el dia anterior dels dies festius de caràcter nacional, autonòmic i 
local; és a dir, es lliuraran els serveis de dinar per a dos dies.

b) Servei de bugaderia domiciliària. Comprendrà la neteja de la roba de llit i de bany de 
les persones usuàries. Per a això, prèviament a l’inici del servei, l’empresa facilitarà a les 
persones usuàries tres jocs de llençols, fundes de coixí, tovalloles de bany i de lavabo 
juntament amb les bosses per a la recollida de la roba. Els jocs de llençols i les fundes de 
coixí s’adaptaran a les necessitats de cada persona usuària.

Els canvis de roba seran setmanals; és a dir, se’n farà un per setmana, i comprendran un 
joc de llençols, les fundes de coixí i una tovallola de bany i una de lavabo per persona 
usuària.

Una vegada neta, l’empresa lliurarà la roba plegada i planxada a les persones usuàries. 
Amb aquesta finalitat, l’empresa haurà d’establir un adequat sistema d’identificació de la 
roba, no personalitzat necessàriament, amb la finalitat de garantir que no hi haja pèrdues 
durant el procés de recollida i lliurament.

c) Servei de neteja de casa. Aquest servei comprendrà totes les tasques destinades a 
mantenir en condicions d’ordre i higiene el domicili de la persona usuària, i les quals 
inclouran la neteja de manteniment general de l’habitatge (no l’atenció personal).

La prestació del servei per a l’opció individual es realitzarà dos dies a la setmana durant 
un temps màxim estimat d’1,30 hores al dia per persona usuària, Només en aquesta opció, 
es podrà optar de manera excepcional i justificada i amb la valoració del personal de Serveis 
Socials, a la possibilitat de prestar aquest servei en un sol dia durant el temps total màxim 
estimat de 3 hores.

La prestació del servei per a l’opció doble es realitzarà dos dies a la setmana durant un 
temps estimat màxim de 2 hores al dia.

La prestació del servei per a l’opció de tres o més persones es realitzarà en dos dies a la 
setmana durant un temps estimat màxim de 3 hores al dia.

S’inclou, en aquest servei, la neteja de les diferents dependències del domicili, la neteja 
del mobiliari en general i altres actuacions relacionades amb la neteja dels espais o estris.

La persona usuària del servei haurà de disposar en el domicili dels productes necessaris 
per a realitzar la neteja. En qualsevol cas, serà responsabilitat última de l’empresa disposar 
dels productes necessaris per a prestar el servei. Per tant, la falta de productes en el domicili 
no podrà ser una excusa per a no fer les tasques previstes.

En el cas que una persona usuària rebutge la prestació del servei de bugaderia 
domiciliària, no hi haurà cap descompte de la quantitat que hauria d’aportar per aquesta 
prestació en el Servei de «Major a Casa».

Article 8. Règim de compatibilitats
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1. La prestació dels Serveis de «Menjar i Major a Casa» serà compatible amb:
a) El Servei de Teleassistència Domiciliària Municipal.
b) En el cas del Servei de «Menjar a Casa», serà compatible amb el Servei d’Ajuda a 

Domicili Ordinari.
c) El Servei de «Major a Casa» serà compatible amb el Servei d’Ajuda a Domicili Ordinari 

quan l’objecte d’aquest siga la concessió només de tasques d’atenció personal, i segons 
determine el criteri tècnic en cada cas concret.

d) Ambdós serveis seran compatibles amb el Servei d’Ajuda a Domicili de Dependència o 
la Prestació Vinculada al SAD del Sistema de la Dependència.

e) Ambdós serveis seran compatibles amb la prestació econòmica per a la cura en 
l’entorn familiar no professional del Sistema de la Dependència.

2. La prestació dels Serveis de «Menjar i Major a Casa» serà incompatible amb:
a) El recurs d’ingrés residencial permanent o en centres de dia.
b) El Servei de «Major a Casa» amb el Servei d’Ajuda a Domicili Ordinari quan l’objecte 

d’aquest siga la concessió només de tasques domèstiques i segons determine el criteri 
tècnic en cada cas concret.

CAPÍTOL II 
Competències municipals

Article 9. Competències municipals
1. Les competències municipals respecte dels Serveis de «Menjar i Major a Casa» són:
a) Informar dels Serveis de «Menjar i Major a Casa».
b) Rebre la demanda dels Serveis de «Menjar i Major a Casa».
c) Estudiar, diagnosticar, valorar i resoldre les sol·licituds dels Serveis de «Menjar i Major 

a Casa», i derivar a altres recursos o institucions aquelles que no siguen de la seua 
competència.

d) Seguiment de la situació de les persones usuàries en coordinació amb l’entitat 
concessionària del servei.

e) Avaluar la qualitat del servei.
f) Coordinar els recursos existents per al finançament del servei.
g) Optar per la forma de gestió i contractació més idònia per a assegurar el millor servei i 

seleccionar a l’entitat concessionària, la contractació de la qual es regularà segons la 
normativa legal corresponent.

CAPÍTOL III 
Persones beneficiàries

Article 10. Persones beneficiàries
Les persones beneficiàries del servei seran:
a) Persones majors de 65 anys que visquen soles o amb una altra persona d’edat igual o 

superior als 65 anys, empadronades a Alcoi, que sol·liciten el Servei de «Menjar o Major a 
Casa» en la seua zona bàsica de Serveis Socials, que tinguen l’informe favorable dels 
equips socials d’atenció primària bàsica d’aquesta i que hagen sigut admeses.

b) Excepcionalment, podran ser persones usuàries del servei:
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b.1) Persones majors de 60 anys, empadronades a Alcoi, amb resolució de grau de 
dependència que convisquen amb persones majors de 65 anys usuàries del Servei «Menjar 
o Major a Casa», que sol·liciten el servei en la seua zona bàsica de Serveis Socials, que 
compten amb l’informe favorable dels equips socials d’atenció primària bàsica d’aquesta i 
que hagen sigut admeses.

b.2) Persones amb certificat de discapacitat i amb resolució de grau de dependència, 
empadronades a Alcoi, majors de 18 anys, que convisquen amb persones majors de 65 
anys usuàries del Servei «Menjar o Major a Casa», que compten amb l’informe favorable 
dels equips socials d’atenció primària bàsica de la seua zona bàsica i que hagen sigut 
admesos.

Article 11. Requisits de les persones beneficiàries
a) Estar en algun dels supòsits establerts en l’article anterior.
b) Estar empadronats i amb residència legal efectiva en el municipi d’Alcoi.
c) Tindre autonomia per a la preparació o ingesta dels aliments servits o aportar el 

compromís escrit de familiars que es responsabilitzen d’aquesta labor. Això serà 
imprescindible quan la persona beneficiària presente una deterioració greu segons l’índex de 
Pfeiffer, i/o una dependència greu o total, segons l’índex de Barthel). Serà motiu d’extinció si 
és aquesta deterioració és sobrevinguda a la concessió i no té persona responsable que 
firme aquest compromís.

d) Disposar de mitjans econòmics per a abonar el corresponent 34% del cost total del 
servei.

e) Que els ingressos bruts anuals per a unitats de convivència unipersonals no siguen 
iguals o superiors a 3 vegades el valor de l’indicador públic de renda d’efectes múltiples 
(IPREM) anual de 12 pagues; ni iguals o superiors a 3,5 vegades l’IPREM per a unitats de 
convivència de dos o més sol·licitants.

f) Que la unitat de convivència no dispose d’un capital mobiliari igual o superior a 30.000 
euros durant l’últim any anterior a la sol·licitud de l’ajuda.

Article 12. Consideració d’unitat de convivència
A l’efecte d’aquest reglament, s’entén per unitat de convivència aquella formada per una 

o més persones empadronades en el mateix domicili i en la qual totes les persones que hi 
conviuen compleixen els requisits d’accés al Servei de «Menjar o Major a Casa», 
independentment del fet que totes siguen sol·licitants del servei i sense que importe el 
parentiu entre elles.

Les persones empadronades en el mateix domicili que tinguen contracte d’arrendament 
d’habitació, seran tractades com a unitats de convivència independents.

Article 13. Càlcul dels ingressos de la unitat de convivència
1. Es consideraran com a ingressos de la unitat de convivència la renda i el patrimoni de 

totes les persones i membres d’aquesta.
2. S’entén per renda la totalitat dels ingressos derivats de:
a) Rendiments nets procedents dels ingressos derivats de treball desenvolupat per 

compte alié de l’any en curs.
b) Rendiments nets procedents dels ingressos derivats de treball desenvolupat per 

compte propi de l’any en curs.
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c) Guanys i pèrdues patrimonials. S’hi computaran les dades de què dispose l’Agència 
Estatal d’Administració Tributària relatives a l’impost sobre la renda de les persones físiques 
durant l’exercici immediatament anterior a l’any en curs.

d) Ingressos nets derivats de pensions de qualsevol classe.
e) Rendiments nets procedents del capital mobiliari. S’hi computaran les dades de què 

dispose l’Agència Estatal d’Administració Tributària relatives a l’impost sobre la renda de les 
persones físiques durant l’exercici immediatament anterior a l’any en curs.

f) Rendiments nets procedents del capital immobiliari (com per exemple lloguers d’aquells 
habitatges que no siguen l’habitual de la unitat de convivència, de locals, de places de 
garatge, etc.).

3. S’entén per patrimoni:
a) Capital mobiliari, el qual es valorarà pel valor nominal de la totalitat de títols, valors, 

drets de crèdit o diners consignats en depòsits bancaris, a la vista o a termini, a la disposició 
de qualsevol dels membres de la unitat de convivència. S’hi tindrà en compte el 10% del 
capital estalviat, segons certificat bancari actual de la unitat de convivència.

b) El 10% del valor cadastral d’aquells habitatges que no siguen l’habitual de la unitat de 
convivència i de locals, places de garatge, etc., sempre que aquests no hagen generat 
durant el període contributiu considerat cap rendiment.

4. No seran rendiments computables a aquest efecte:
a) Ingressos que procedisquen d’ajudes de caràcter no periòdic o per a pal·liar situacions 

d’emergència social, beques de formació o estudis, sempre que es justifiquen 
documentalment.

b) Ingressos generats per la venda de l’habitatge usual, sempre que aquests es 
reinvertisquen íntegrament en la compra d’un altre habitatge per a l’ús habitual, en un negoci 
o en un lloc de treball propi.

c) Prestacions econòmiques derivades del sistema de dependència.
d) En cas que la persona interessada haja de satisfer pensions compensatòries a favor 

del cònjuge i/o anualitats per aliments, caldrà acompanyar la corresponent sentència judicial 
de la qual es derive; la quantia es restarà dels ingressos computats, sempre que s’acredite 
que s’està complint aquesta sentència. En el cas de ser persona beneficiària d’aquesta 
pensió, se sumarà com un ingrés en el còmput de la seua capacitat econòmica. Si no està 
rebent aquesta pensió compensatòria, haurà d’acreditar-ho mitjançant la corresponent 
demanda per impagaments

Article 14. Exclusió de les persones beneficiàries
Aquest servei no atendrà les persones que:
a) No disposen de condicions necessàries en l’habitatge per portar a terme el servei 

sol·licitat.
b) No tinguen autonomia per a la preparació o ingesta dels aliments servits o no aporten 

compromís escrit de familiars que se’n responsabilitzen. Això serà imprescindible quan la 
persona beneficiària presente una deterioració greu, segons l’índex de Pfeiffer i/o una 
dependència greu o total, segons l’índex de Barthel. Serà motiu d’extinció si la deterioració 
és sobrevinguda a la concessió i no té persona responsable que signe aquest compromís.

c) No acrediten les dades exposades en la sol·licitud.
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d) En el supòsit d’unitats de convivència unipersonals, persones que tinguen ingressos 
bruts anuals iguals o superiors a 3 vegades el valor de l’indicador públic de renda d’efectes 
múltiples (IPREM) anual de 12 pagues.

En el supòsit d’unitats de convivència de dues o més persones sol·licitants, persones que 
tinguen ingressos iguals o superiors a 3,5 vegades l’IPREM.

e) En general, quan la valoració tècnica dels professionals considere que l’objecte del 
servei no s’ajusta a les necessitats de la persona sol·licitant.

f) La seua unitat de convivència dispose d’un capital mobiliari igual o superior a 30.000 
euros durant l’últim any anterior a la sol·licitud de l’ajuda.

Article 15. Drets de les persones usuàries
Les persones usuàries tenen dret: 
a) A ser informades dels seus drets i de les característiques i normativa del servei, en un 

format accessible, comprensible i de manera veraç, abans de l’inici del servei.
b) A rebre la prestació del servei amb la màxima diligència, bona fe, puntualitat i cura.
c) A ser ateses amb correcció, respecte i cordialitat per part dels professionals 

especialitzats i qualificats que intervenen en el servei.
d) A ser informades, en un format accessible, comprensible, de manera veraç i amb 

l’antelació suficient, de qualsevol modificació en les condicions del servei.
e) A rebre el servei sense discriminació per raó de sexe, raça, religió, ideologia o 

qualsevol altra condició o circumstància personal o social, excepte pel que fa als criteris de 
selecció.

f) A tindre una assistència individualitzada d’acord amb les seues necessitats 
específiques dins de les característiques bàsiques del servei.

g) A tindre garantida la protecció de les dades personals, de la intimitat i de la 
confidencialitat de les dades conegudes, de manera que qualsevol informació obtinguda es 
mantinga sota secret professional. Així mateix, a exercir el dret d’accés, rectificació, 
supressió, limitació, oposició i portabilitat de les seues dades personals.

h) A demanar l’oportuna identificació de totes les persones que, amb motiu de la 
prestació del servei, accedisquen al seu domicili així com a ser avisades amb anticipació de 
possibles visites domiciliàries relacionades amb el servei.

i) Al bon estat del microones que se li presta i, si correspon, al manteniment o substitució 
per part de l’empresa adjudicatària quan es produïsca una avaria no imputable al mal ús per 
part de la persona usuària si així s’ha previst expressament en el contracte amb l’Ajuntament 
d’Alcoi.

j) A sol·licitar la baixa temporal o a cessar en la utilització del servei per voluntat pròpia.
k) A utilitzar el sistema de reclamacions, queixes i suggeriments de l’Ajuntament d’Alcoi 

relatiu al funcionament o millora del servei, i a rebre’n resposta.
l) A ser orientat sobre els recursos alternatius que, si escau, en resulten necessaris.

Article 16. Deures de les persones usuàries
Les persones usuàries tenen la responsabilitat de:
a) Proporcionar de manera veraç tota la informació econòmica, sanitària i social 

necessària per a rebre la prestació mitjançant la presentació de la documentació acreditativa 
de les seues circumstàncies per poder tramitar-ne la sol·licitud.
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b) En tots dos serveis, facilitar l’accés a l’habitatge a l’empresa adjudicatària per al 
lliurament d’aliments preparats i per a la realització de les labors de neteja del domicili i el 
lliurament i arreplegada de la roba, en el cas del Servei de Major a Casa.

c) Comunicar a l’empresa adjudicatària el canvi de dieta quan calga mitjançant la 
presentació de  l’informe mèdic acreditatiu.

d) Autoritzar l’ús de dades personals per a la gestió i avaluació del servei amb les 
garanties i en els termes previstos en la legislació específica de protecció de dades.

e) Declarar en un termini màxim de 15 dies qualsevol variació de les circumstàncies 
específiques que afecten els requisits per a ser persones usuàries com ara la situació 
econòmica, de convivència o de suport i cures presencials i contínues per part d’altres 
persones que afecten el caràcter, la funció i objectius que la prestació persegueix.

f) Comunicar, a l’empresa adjudicatària, amb un mínim de 48 hores, qualsevol baixa 
temporal, la qual podrà tindre una duració entre 2 i 45 dies, màxim.

g) Comunicar a l’empresa adjudicatària, en un màxim de 24 hores, una baixa fortuïta.
h) Sol·licitar a l’empresa adjudicatària, en un màxim de 48 hores, la reactivació del servei.
i) En el cas del Servei de «Menjar a Casa», l’ús correcte i la posterior devolució de 

l’equipament (microones) que s’entregue a la persona o persones usuàries, una vegada que 
cessa la necessitat.

j) Complir els compromisos que s’adquirisquen amb el servei.
k) Afavorir i facilitar l’execució de les tasques dels professionals del servei. Comportar-se 

amb correcció, respecte i cordialitat en el tracte amb les persones que atenen el servei, 
respectant les comeses assignades i les seues funcions professionals. Adoptar una actitud 
col·laboradora i correcta en el desenvolupament de la prestació.

l) Facilitar l’adreça i el telèfon del domicili alternatiu de repartiment, si correspon.
m) Disposar de productes de neteja domèstica en el cas del Servei de Major a Casa.
n) Abonar a l’empresa adjudicatària la part proporcional del preu unitari que correspon a 

la persona usuària del servei (d’acord amb el que s’estableix en l’article 5 del present 
reglament). 

o) Abonar els serveis que no s’han pogut prestar quan no s’hagen comunicat amb el 
preavís indicat a l’efecte en el present reglament.

CAPÍTOL IV 
Procediment

Article 17. Inici del procediment
1. El procediment s’iniciarà a instàncies de part presentant la sol·licitud en el model 

normalitzat -que és d’ús obligatori- en la zona bàsica que corresponga a la persona 
sol·licitant per domicili, i on es donarà entrada a la sol·licitud per Registre. També es podrà 
presentar a través de la seu electrònica de l’Ajuntament d’Alcoi o mitjançant qualsevol de les 
altres modalitats previstes en l’article 16.4 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment 
Administratiu Comú de les Administracions Públiques. La sol·licitud anirà signada per la 
persona usuària o per una persona representant.
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2. La presentació de la sol·licitud dels Serveis de Menjar i Major a Casa pressuposa 
l’acceptació incondicionada de les condicions, requisits, drets i deures establerts en aquest 
reglament.

Article 18. Documentació
1. La sol·licitud haurà d’anar acompanyada de la següent documentació (excepte si ja es 

troba en el seu expedient): 
1) Documentació general:
a) Còpia del DNI, NIE o passaport vigent de la persona sol·licitant i de la resta de 

persones membres de la unitat de convivència.
b) En cas que la sol·licitud la presente alguna persona representant, acreditació d’aquesta 

circumstància per qualsevol mitjà vàlid segons el dret que deixe constància fidedigna de la 
representació.

c) Certificat de convivència i residència en el municipi (d’ofici).
d) Informe de salut per al reconeixement de prestacions socials de l’any en curs, en el 

qual, obligatòriament, s’haurà d’indicar la dieta recomanada.
2) Documentació per a la determinació de la renda de la unitat de convivència:
a) Justificant d’ingressos de totes les persones integrants de la unitat de convivència 

majors de 16 anys.
b) Certificat de la pensió o de possibles subsidis de la Seguretat Social de l’any en curs 

de cada un dels membres de la unitat de convivència o, si escau, certificat negatiu de la 
Seguretat Social de no ser titular de pensió o de subsidi.

c) En cas de percebre una pensió de l’estranger, certificat emés per l’entitat pagadora o 
document del compte bancari, sempre que s’hi especifiquen: les dades de l’entitat pagadora 
i de la persona perceptora, tipus de pensió, import i periodicitat.

d) Còpia de la declaració de la renda de l’últim exercici o, en cas que no es presente, 
certificat negatiu de l’Agència Tributària de la persona sol·licitant i de totes les persones 
integrants de la unitat de convivència. Per a valorar durant un any natural la declaració de la 
renda d’un mateix exercici, per «declaració de la renda de l’últim exercici» s’entendrà l’última 
declaració de la renda presentada a l’1 de gener de l’any en què se sol·licita el servei.

e) Certificat de béns immobles urbans o rústics de totes les persones integrants de la 
unitat de convivència en el territori nacional o, si escau, un certificat negatiu. Aquest certificat 
s’haurà de presentar en el cas que no es tinga l’obligatorietat de presentar declaració de 
renda.

f) Certificat bancari d’actius i passius financers de l’any anterior.
g) En el cas que hi haja pensions compensatòries, còpia de la sentència judicial en la 

qual s’especifique la quantia de la pensió. En el cas de persona pagadora d’aquesta pensió, 
justificant anual d’haver-la abonat. En el cas de persona beneficiària, justificant anual de 
l’abonament rebut i, si no està rebent aquesta pensió compensatòria, còpia de la 
corresponent demanda per impagaments.

2. Amb independència d’aquesta documentació, els serveis socials municipals podran 
exigir els documents complementaris relacionats amb la prestació sol·licitada que, durant la 
tramitació de l’expedient, consideren oportuns. Així mateix, la persona sol·licitant podrà 
aportar qualsevol altre document acreditatiu de les seues circumstàncies.

3. Tal com es preveu en l’article 28.2 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment 
Administratiu Comú de les Administracions Públiques, la documentació requerida en 
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l’apartat 1 d’aquest article podrà ser recaptada directament per l’Ajuntament d’Alcoi 
mitjançant els organismes públics afectats dels quals haja obtingut autorització de 
subministrament d’informació, llevat que conste en el procediment l’oposició expressa de les 
persones interessades o la llei especial aplicable en requerisca el consentiment exprés. En 
cas d’oposar-s’hi, hauran d’aportar la documentació requerida.

Article 19. Instrucció
1. Serà l’òrgan instructor del procediment el personal tècnic d’Atenció Primària de 

caràcter bàsic de Serveis Socials de la zona bàsica que corresponga a la persona sol·licitant 
per domicili.

2. Rebuda la sol·licitud en la zona bàsica, se n’examinarà el contingut i la documentació 
que l’acompanya. En cas que no estiga completa o que falte cap document, es requerirà la 
persona interessada perquè, en un termini de 10 dies hàbils, esmene les faltes o acompanye 
la documentació preceptiva, amb la indicació que, si no ho fa, es considerarà que ha desistit 
de la petició i es procedirà a l’arxivament de les actuacions, amb una resolució prèvia de 
l’entitat local, que li serà notificada.

3. Per a la instrucció del procediment es podran realitzar d’ofici totes les actuacions que 
s’estimen necessàries per a la determinació, coneixement i comprovació de les dades en 
virtut de les quals s’haja de pronunciar la resolució de concessió o denegació del servei. Es 
podran requerir, a les persones interessades, els aclariments o la documentació addicional 
necessària per a resoldre. En el supòsit d’inactivitat de la persona interessada en la 
tramitació, transcorreguts tres mesos, es produirà la caducitat del procediment, d’acord amb 
el que es disposa en l’article 95 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, de Procediment 
Administratiu Comú de les Administracions Públiques.

4. Les sol·licituds amb desistiment de la persona sol·licitant o defunció d’aquesta durant el 
transcurs de la tramitació, seran arxivades mitjançant l’oportuna resolució.

Article 20. Valoració de l’expedient
1. El treballador o la treballadora social de referència, en funció de les dades aportades i 

de les que poguera arreplegar en l’exercici de les seues funcions, procedirà a estudiar i 
valorar la necessitat aplicant el barem corresponent, el qual formarà part de l’informe 
preceptiu i anirà acompanyat d’una proposta de resolució sobre la procedència o no de la 
concessió del servei, així com d’una puntuació global que determinarà l’ordre preferent per a 
l’adjudicació del servei.

2. Els indicadors que consten en el barem i que permeten considerar la valoració de 
necessitats als professionals giren a l’entorn de:

1) Situació de convivència.
2) Mitjana d’edat de les persones integrants de la unitat de convivència.
3) Integrants de la unitat de convivència amb resolució de grau de dependència.
4) Capacitat funcional de la persona sol·licitant.

4.1) Deterioració cognitiva (test de Pfeiffer).
4.2) Autonomia per a les ABVD (Barthel).

5) Capacitat econòmica de la unitat de convivència.
6) Barreres arquitectòniques en l’habitatge.
7) Ubicació de l’habitatge.
8) Família.
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9) Xarxa de suport
10) Violència de gènere
3. Sempre que hi haja disponibilitat de places, s’hi proposarà la concessió de totes les 

sol·licituds que reunisquen els requisits exigits en la present normativa. En cas contrari, 
s’inclourà la sol·licitud valorada en llista d’espera.

Article 21. Proposta de resolució
L’informe elaborat pel treballador o treballadora social serà validat en la Comissió Tècnica 

de Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques abans de ser inclòs en la 
corresponent proposta de resolució, aprovatòria o denegatòria, del servei.

Article 22. Resolució 
1. L’Alcaldia-Presidència, o l’òrgan en qui delegue, dictarà resolució expressa, favorable o 

desfavorable, d’acord amb la proposta de resolució emesa per la Comissió Tècnica de 
Valoració i Seguiment de Prestacions Econòmiques. Aquesta resolució serà comunicada per 
escrit a la persona interessada en el termini de 10 dies hàbils a partir de l’endemà de ser 
dictada, i haurà d’indicar la concessió o denegació de la prestació. En aquest últim cas, 
aquesta haurà d’estar motivada en algun o alguns dels supòsits recollits en l’article 28.

2. La resolució favorable a la concessió no implicarà la immediata prestació d’aquells 
serveis que es resolen positivament. La posada en marxa dependrà de la llista d’espera 
existent. En cas que siga favorable, caldrà ajustar-se al que disposa l’article 20.3 d’aquest 
reglament.

3. El termini màxim de resolució, tant en els procediments d’ofici com en els iniciats a 
instàncies de la persona interessada, serà de 3 mesos, a comptar des de l’endemà de 
l’entrada de la sol·licitud en el Registre o de l’acord que establisca l’inici d’ofici. Si transcorre 
el termini esmentat sense que haja sigut dictada i notificada resolució expressa, s’entendrà, 
en tot cas, desestimada.

4. La notificació dels actes de tramitació i resolutoris es tramitarà d’acord amb l’article 42 
de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques.

5. Seran arxivats els expedients en els quals, tot i existir una resolució favorable, no es 
preste el servei per causa imputable a la persona sol·licitant, i també en el cas que hi haja 
impossibilitat material de continuar el procediment per causes sobrevingudes.

6. La resolució administrativa serà notificada a la persona beneficiària, representant legal 
o guardadora de fet, i hi indicarà els recursos que procedisquen en contra d’aquesta 
resolució, l’òrgan davant del qual hagen de presentar-se i el termini per a interposar-los, 
sense perjudici que les persones interessades puguen exercitar-ne, si escau, uns altres que 
estimen procedents.

Article 23. Causes de denegació
Les sol·licituds de prestació del servei podran ser denegades per alguna de les següents 

causes: 
a) Per incompliment d’algun dels requisits que estableix l’article 11.
b) Per trobar-se incloses en els supòsits d’exclusió previstos en l’article 14.

Article 24. Condicions de la prestació del servei
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1. El servei aprovat es posarà en marxa en funció de les places disponibles per 
l’Ajuntament d’Alcoi. Per això, per a rebre el servei, no bastarà que la persona sol·licitant 
reunisca els requisits i que n’haja obtingut una resolució favorable, sinó que caldrà, a més, 
que la sol·licitud puga ser atesa tenint en compte les places disponibles.

2. En cas que la sol·licitud no puga ser atesa, quedarà en situació de llista d’espera, una 
llista ordenada de major a menor per la puntuació aconseguida amb el barem. En situació 
d’igualtat de punts, s’establirà un ordre de prioritats basat en els punts següents:

a) Menor capacitat econòmica personal de la persona sol·licitant.
b) Edat de la persona sol·licitant.
c) Persones en situacions d’angoixa motivades per l’aïllament social i/o familiar i 

desarrelament.
d) Persones amb dificultats de mobilitat i/o situacions de fragilitat.
L’antiguitat en la llista d’espera no dona prioritat sobre una altra de major puntuació amb 

menor antiguitat.

Article 25. Alta en el servei
L’Ajuntament d’Alcoi remetrà a l’empresa adjudicatària la relació de les persones usuàries 

amb indicació de les dades d’identificació de cada una, el domicili on s’hauran de prestar els 
serveis i la data a partir de la qual cal iniciar la prestació dels serveis inclosos en el 
programa. Per al servei de menjar, es facilitarà el telèfon de contacte de la persona usuària i, 
si escau, un domicili alternatiu de repartiment amb el corresponent númerode telèfon, a més 
del tipus de menú en tots els casos. 

També remetrà a l’empresa adjudicatària el document de compromís de pagament de la 
quantitat que han de satisfer les persones usuàries, emplenat per aquestes en el moment de 
fer la sol·licitud del servei.

L’Ajuntament d’Alcoi posarà en coneixement de l’empresa adjudicatària els aspectes, 
actituds o informacions que siguen rellevants en cada cas, amb la finalitat d’adoptar mesures 
per evitar riscs laborals per al personal treballador.

L’inici efectiu del servei no podrà ser posterior a 10 dies naturals des de la comunicació 
per part de l’Ajuntament d’Alcoi a l’empresa adjudicatària de l’admissió de la persona usuària 
en el servei. Una vegada s’inicie aquest, l’empresa adjudicatària ho haurà de comunicar a  
l’Ajuntament d’Alcoi i indicar la data en què efectivament s’ha posat en marxa. L’empresa 
adjudicatària queda obligada a mantenir la prestació del servei a les persones usuàries 
donades d’alta durant tot el període en què es troben en aquesta situació.

L’empresa adjudicatària acordarà dia i hora aproximada de la cita de la visita domiciliària 
a realitzar de dilluns a divendres i ajustant l’horari a les preferències de les persones 
usuàries.

L’alta en el servei es farà efectiva després de la signatura, per part de la persona usuària, 
del document d’acceptació de compromisos de la persona usuària del respectiu servei 
(Menjar a Casa o Major a Casa), en el qual expressa la seua conformitat amb les condicions 
de la prestació d’aquest (drets i deures). Una vegada signat, es donarà una còpia a les 
persones usuàries.

Article 26. Seguiment
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Una vegada iniciada la prestació del servei i atès el vessant social d’aquest, la persona 
interlocutora de l’empresa adjudicatària farà una nova visita al domicili de la persona usuària 
entre els15 i 30 dies posteriors a l’inici de la prestació per a: 

 Comprovar que el servei es desenvolupa amb normalitat.
 Verificar, en tots dos serveis, que el menú s’adequa als acords. En el cas del Servei 

de Major a Casa verificarà que el servei de bugaderia i de neteja s’adapta al que està 
establert i que es compleixen els horaris.

 Explorar el grau de satisfacció de les persones usuàries amb el servei i resoldre 
qualsevol dubte que puguen tindre. S’informarà l’Ajuntament d’Alcoi per correu 
electrònic de qualsevol informació rellevant.

En atenció al caràcter social del servei, la persona interlocutora de l’empresa 
adjudicatària farà almenys 1 visita de seguiment a l’any (diferent de la visita inicial) per a 
realitzar les comprovacions enumerades en el paràgraf anterior.

L’empresa adjudicatària informarà l’Ajuntament d’Alcoi del resultat de totes dues visites a 
través de la persona que aquest designe per al seguiment i execució ordinària del contracte.

Article 27. Baixa temporal
1. Situació que es produeix per la comunicació d’una absència del domicili de la persona 

usuària per un mínim de 2 fins a un màxim de 45 dies naturals per, entre altres, els següents 
motius:

a) Hospitalitzacions.
b) Acolliment familiar temporal.
c) Ingressos temporals en centres residencials.
d) Assistència temporal en un centre de dia.
e) Canvis temporals en la unitat de convivència.
f) Absències domiciliàries temporals.
2. La comunicació la farà, directament, per la persona usuària o els seus familiars a 

l’empresa adjudicatària, la qual registrarà la incidència i la comunicarà per correu electrònic 
a Serveis Socials. Si no es fa aquesta comunicació dins del termini i en la forma escaient, 
aquests dos dies es facturaran a la persona usuària i a l’Ajuntament d’Alcoi com 
efectivament prestats. No s’abonarà el servei durant el període de temps que dure la baixa 
temporal.

3. La reactivació del servei l’haurà de sol·licitar la persona usuària o els familiars amb una 
antelació de 48 hores abans del següent repartiment de menjar i/o roba, o de prestació del 
servei de neteja. 

En el supòsit que s’haja produït un canvi en la dieta, la persona usuària haurà d’aportar a 
l’empresa un nou informe mèdic abans de procedir la reactivació del servei. 

4. Durant el temps en què es mantinga aquesta situació, no es faran lliuraments de 
menjar i/o roba en el domicili ni es prestarà el servei de neteja, per la qual cosa, això no 
causarà cap dret econòmic a favor de l’empresa adjudicatària. 

Article 28. Baixa fortuïta
Les baixes fortuïtes són les absències domiciliàries per hospitalitzacions d’urgència o per 

defuncions, motius pels quals la persona usuària o els seus familiars poden no haver 
comunicat adequadament l’absència a l’empresa. Aquestes circumstàncies hauran de ser 
comunicades per aquestes persones a l’empresa adjudicatària en un màxim de 24 hores.
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En aquest cas, l’import íntegre del servei de 2 dies s’abonarà com efectivament realitzat 
tant per l’Ajuntament d’Alcoi com per la persona usuària.

Article 29. Absència domiciliària
Es poden distingir dos tipus d’absències domiciliàries:
a) Absència domiciliària comunicada: La persona usuària del servei haurà de comunicar a 

l’empresa adjudicatària amb una antelació mínima de 48 hores qualsevol absència del seu 
habitatge que impedisca que l’empresa puga prestar el servei.

L’empresa registrarà aquesta incidència i la comunicarà a l’Ajuntament d’Alcoi per correu 
electrònic. 

b) L’absència domiciliària sense avís: es produeix quan la persona usuària no està 
present en el seu domicili durant la franja horària fixada per a la prestació del servei sense 
prèvia comunicació a l’empresa adjudicatària.

Davant d’una situació d’absència domiciliària sense avís, l’empresa adjudicatària posarà 
en marxa el protocol d’actuació per intentar contactar amb la persona amb la finalitat de 
poder prestar el servei.

En el cas del servei de menjar a domicili i del servei de bugaderia domiciliària, si 
s’aconsegueix contactar amb la persona usuària en un marge no superior a 60 minuts 
respecte de l’hora establerta, l’empresa adjudicatària haurà de tornar al domicili a entregar el 
menjar o la roba de llit i de bany sense sobrecost, ni per a la persona usuària ni per a 
l’Ajuntament d’Alcoi.

En el cas del servei de neteja, no s’hi prestarà.
Els serveis no prestats s’entendran efectivament realitzats i s’abonaran a l’empresa 

adjudicatària d’acord amb l’article 5, apartat 5.

Article 30. Baixa definitiva
1. La baixa definitiva és la que comporta la finalització de la prestació del servei.
En el cas del servei de bugaderia s’haurà de retornar la roba de casa facilitada en el cas 

que siga requerida per l’empresa adjudicatària. 
En el cas que s’haguera prestat un microones, haurà de ser retornat a l’empresa 

adjudicatària.
2. Són causes de baixa definitiva del servei:
a) Quan es constaten els canvis de circumstàncies personals, familiars, de convivència, 

econòmiques, domiciliàries, etc. que afecten els requisits que ha de reunir una persona 
usuària del servei.

b) Defunció de la persona beneficiària.
c) Pel transcurs del termini màxim de baixa temporal de 45 dies naturals sense reactivar 

el servei, excepte en casos sanitaris justificats.
d) Per l’ingrés en un centre residencial de la persona usuària amb caràcter definitiu.
e) Per assistència permanent a un centre de dia.
f) Per trasllat al domicili de familiars.
g) Per haver desaparegut la necessitat que en va motivar la concessió.
h) Desistiment de la persona beneficiària la prestació del servei a petició pròpia, o dels 

familiars, en cas d’incapacitat d’aquella.
i) Per trasllat de la persona usuària a un territori fora del terme municipal d’Alcoi.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
14613745607066002000 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

j) Incompliment reiterat per part de la persona usuària dels seus deures de col·laboració o 
contractuals recollits en el present plec que dificulten o facen inviable la prestació del servei, 
prèvia tramitació de l’expedient de baixa corresponent.

k) Per la demora, sense causa justificada, en el pagament de tres mensualitats per la 
prestació del servei.

l) Per falsejament o ocultació de dades que s’han tingut en compte per a concedir el 
servei.

m) Per altres causes greus que impossibiliten la prestació del servei, previ informe 
motivat del treballador o treballadora social.

3. Les baixes definitives podran ser instruïdes:
a) A instància de part: per voluntat de la persona usuària o de qui li represente legalment, 

la qual haurà d’indicar els motius i la data en què vol donar-se de baixa. 
Les baixes voluntàries es formalitzaran en un document en el qual conste la signatura de 

la persona interessada o qui la represente legalment i que s’entregarà a l’empresa 
adjudicatària. Aquesta ho tot posarà en coneixement de l’Ajuntament d’Alcoi per correu 
electrònic.

b) D’ofici: si del seguiment del servei es detecta que es dona alguna de les causes de 
baixa definitiva. 

4. Quan s’inicie d’ofici, se’n comunicarà la incoació a la persona beneficiària i se li donarà 
un tràmit d’audiència per un termini de 10 dies hàbils indicant-li les causes que el 
fonamenten, així com el termini per a resoldre i notificar, i les conseqüències derivades de la 
falta de resolució expressa en el termini establert. Tot això, perquè puga formular les 
al·legacions que estime pertinents.

5. La instrucció correspondrà al personal tècnic referit en l’article 19.1, el qual elaborarà 
un informe que serà validat en la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de Prestacions 
Econòmiques abans de ser inclòs en la proposta de resolució corresponent.

6. L’Alcaldia-Presidència, o l’òrgan en qui delegue, dictarà resolució expressa, d’acord 
amb la proposta de resolució emesa per la Comissió Tècnica de Valoració i Seguiment de 
Prestacions Econòmiques. La resolució haurà de ser motivada, i serà dictada i notificada en 
un termini màxim de 3 mesos comptadors a partir de la data d’inici del procediment 
d’extinció. La resolució haurà de ser notificada a la persona beneficiària del servei en el 
termini màxim de 10 dies hàbils a partir de la data en què haja sigut dictada aquesta 
resolució.

CAPÍTOL V 
Finançament 

Article 31. Finançament
El cost del servei és finançat per la Generalitat Valenciana, Conselleria d’Igualtat i 

Polítiques Inclusives, mitjançant el contracte programa, per les persones usuàries i per 
l’Ajuntament d’Alcoi.

DISPOSICIONS ADDICIONALS

Primera. IPREM
Les referències que es fan en aquest reglament relatives a l’indicador públic de renda 

d’efectes múltiples (IPREM) s’entendran fetes per la quantitat que aprove, per a cada any, 
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l’organisme competent.

Segona. Protecció de dades personals
En compliment de la Llei Orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de Protecció de Dades  

Personals i Garantia dels Drets Digitals, s’informa que les dades de caràcter personal 
aportades seran tractades per l’Ajuntament d’Alcoi i incorporades a l’activitat de tractament 
que li és pròpia.

Les finalitats del tractament són: la tramitació de la sol·licitud dels Serveis Menjar a Casa i 
Major a Casa previstos en el present reglament i, si cal, la gestió del servei.

Les dades seran conservades durant el període establert pel tractament, la legislació 
aplicable i els requeriments aplicables per a la conservació d’informació per part de 
l’administració pública.

En cas que la persona interessada no facilite el consentiment per al tractament de les 
seues dades en la sol·licitud, aquesta no podrà ser atesa.

Les dades seran cedides a les empreses adjudicatàries per a una utilització exclusiva en 
la gestió dels serveis.

La persona interessada podrà exercir els drets d’accés, rectificació, supressió, oposició, 
limitació del tractament, portabilitat i (en el seu cas) retirada del consentiment prestat davant 
la persona responsable de protecció de dades de l’Ajuntament d’Alcoi. En la sol·licitud es 
facilitarà informació sobre la manera d’exercir aquests drets.

Tercera. Recopilació de dades desagregades per sexe
De conformitat amb el que es preveu en la normativa d’igualtat entre homes i dones, les 

dades contingudes en els informes, memòries, registres, enquestes, estadístiques o altres 
sistemes d’informació dels Serveis «Menjar i Major a Casa» s’obtindran i es tractaran 
desagregades per sexe amb la finalitat de poder avaluar l’impacte de gènere de l’aplicació 
del reglament i de la prestació del servei, i, si escau, planificar actuacions correctores amb 
perspectiva de gènere.

Quarta. Modificacions del barem
Es faculta la Junta de Govern Local per a introduir modificacions en el barem de l’annex I 

d’aquest Reglament. Així mateix, aquest acord es publicarà en el Butlletí Oficial de la 
Província.

DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA

Única. Règim de les persones beneficiàries dels serveis
Les persones que per l’entrada en vigor d’aquest reglament siguen beneficiàries dels 

Serveis «Menjar a Casa» o «Major a Casa» se subjectaran al que es preveu en aquest, i es 
mantindran en el servei.

DISPOSICIÓ FINAL
Única. Entrada en vigor

Aquest reglament entrarà en vigor al cap de 15 dies hàbils des de la seua publicació 
definitiva en el Butlletí Oficial de la Província, segons el que s’estableix en l’article 70.2 de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local.
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ANNEX I

Barem «Menjar i Major a Casa»

VALORACIÓ SOCIAL
1. SITUACIÓ DE CONVIVÈNCIA (màxim 4 punts; màxim 1 
ítem)

PUNTS MARCAR

Viu sol/sola 8
Conviu amb altres persones majors o amb discapacitat que 
no el/la poden atendre

5

Conviu amb altres persones majors o amb discapacitat que 
el/la poden atendre

3

2. EDAT MITJANA DE LES PERSONES INTEGRANTS DE 
LA UNITAT DE CONVIVÈNCIA (màxim 10; màxim 1 ítem)

PUNTS MARCAR

Edat mitjana de 85 anys o més 10
Edat mitjana entre 80 anys i 84 anys 8
Edat mitjana entre 75 anys i 79 anys 6
Edat mitjana entre 70 anys i 74 anys 4
Edat mitjana fins als 69 anys 2

3. INTEGRANTS DE LA UNITAT DE CONVIVÈNCIA AMB 
RESOLUCIÓ DE GRAU DE DEPENDÈNCIA (es 
multipliquen els graus de dependència pel nombre de 
membres amb la mateixa resolució de grau de dependència  
i se sumen els resultats)

PUNTS NOMBRE 

INTEGRANTS

SUBTOTAL 
(MULTIPLICACIÓ)

Grau 3 de Dependència 3
Grau 2 de Dependència 2
Grau 1 de Dependència 1

SUBTOTAL 
(SUMA)

4. CAPACITAT FUNCIONAL DE LA PERSONA 
SOL·LICITANT (màxim 4; màxim 2 ítems)

PUNTS MARCAR

4.1 Deterioració cognitiva (Test de Pfeiffer)
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Normal 0
Deterioració lleu 2
MODERADA (tan sols es podrà valorar si tenim el 
compromís de tercers per a rebre el servei)

3

4.2 Autonomia per a les ABVD (Barthel)
Normal 0
Lleu 2
Moderada (tan sols es podrà valorar si tenim el compromís 
de tercers per a rebre el servei)

3

5. CAPACITAT ECONÒMICA DE LA UNITAT DE 
CONVIVÈNCIA

PUNTS MARCAR

1 membre (màxim 15; màxim 1 ítem)
Fins a 1 vegada l’IPREM anual 15
Major d’1 a 1,5 vegades l’IPREM anual 12
Major d’1,5 a 2 vegades l’IPREM anual 9
Major de 2 a 2,5 vegades l’IPREM anual 6
Major de 2,5 fins a 3 vegades l’IPREM anual 0
Major de 3 exclòs exclòs
Capital mobiliari igual o superior a 30.000 euros exclòs
2 o més membres (màxim 15; màxim 1 ítem)
Fins a 1,5 veces l’IPREM anual 15
Major d’1,5 a 2 vegades l’IPREM anual 12
Major de 2 a 2,5 vegades l’IPREM anual 9
Major de 2,5 a 3 vegades l’IPREM anual 6
Major de 3 a 3,5 vegades l’IPREM anual 0
Major de 3,5 exclòs exclòs
Capital mobiliari igual o superior a 30.000 euros exclòs
6. BARRERES ARQUITECTÒNIQUES EN L’HABITATGE 
(màxim 1, màxim 1 ítem)

PUNTS MARCAR

Habitatge amb barreres arquitectòniques dins i/o fora 
d’aquest

1

Habitatge sense barreres arquitectòniques 0

7. UBICACIÓ DE L’HABITATGE (màxim 2; màxim 1 ítem) PUNTS MARCAR
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Habitatge situat allunyat del nucli urbà 2
Habitatge situat en el nucli urbà, però amb dificultat per a 
accedir als recursos bàsics.

1

Habitatge situat en el nucli urbà sense dificultat per a accedir 
als recursos bàsics.

0

8. FAMÍLIA (màxim 4; màxim 1 ítem) PUNTS MARCAR
No té fills/pares o aquests viuen en municipis diferents 
SEMPRE QUE NO S’HAGEN COMPROMÉS COM A 
CUIDADORS NO PROFESSIONALS 

4

Té fills/pares 0

9. XARXA DE SUPORT (màxim 3; màxim 1 ítem) PUNTS MARCAR
No ix del seu domicili i no té xarxa social i/o familiars. 
Aïllament social

4

No ix del seu domicili, però manté relació amb familiars i 
amics

3

Ix del domicili, però no manté relacions socials i/o familiars 2
Ix del domicili i manté relacions amb familiars i amics 0

10. VIOLÈNCIA DE GÈNERE
el/la professional municipal):

PUNTS MARCAR

Víctima de violència de gènere 2

No és víctima de violència de gènere 0

PUNTUACIÓ TOTAL DE LA VALORACIÓ SOCIAL

«

Segon.- Obrir un període d’informació pública i audiència als interessats durant un 
termini de trenta dies, mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de la Província i Tauler 
d’edictes de l’Ajuntament, per a la presentació de les reclamacions i suggeriments 
que es consideren oportunes.

Tercer.- Entendre adoptat definitivament l’acord, en el cas de que transcorregut el 
període d’informació pública i audiència als interessats no es presente cap 
reclamació ni suggeriment.
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Quart.- D’acord amb el que disposa l’article 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de les Bases de Règim Local, el text íntegre de l'ordenança, una vegada 
aprovat definitivament haurà de publicar-se en el Butlletí Oficial de la Província 
d'Alacant, i no entrarà en vigor fins que no es done compliment a aquest tràmit i 
haja transcorregut el termini previst en el art. 65.2 d’aquesta disposició legal.

Cinquè.- Facultar al Sr. Alcalde, Sr. Antonio Francés Pérez, o a qui legalment el 
substituïsca per a la firma dels documents necessaris en ordre a aquest acord.

Sr. Abad:
Gracias y buenos días Sr. Alcalde, a todos los presentes y a los que nos siguen desde casa. 
Bien, a Vox Alcoy no nos convence la redacción del actual reglamento, especialmente 
porque vemos contradicciones a la hora de buscar la igualdad entre hombres y mujeres 
favoreciendo a unos respecto a otros, entre otras cosas, pero entendemos que esto es un 
documento abierto en el que se pueden hacer cambios y aportaciones que mejoraran el 
servicio y como este servicio lo vemos necesario para mejorar la vida de estas personas, 
pues desde Vox Alcoy esta vez votaremos a favor. 

12. 26628/2022 I.G.S. 
APROVACIÓ DE LES FASES COMPTABLES AD/ RELATIVES AL SUBMINISTRAMENT 
ELÈCTRIC MUNICIPAL.

Con fecha 4 de noviembre de 2022 mediante acuerdo del Pleno del Ayuntamiento se 
acordó aprobar (punto 7 del orden del día) la”Adhesión específica y acuerdo marco del 
suministro de energía eléctrica con garantía de origen 100 por 100 renovable de la central 
de Contratación de la Diputación Provincial de Alicante”.

Por lo que ahora interesa en el acuerdo cuarto del mencionado punto 7 del orden del 
día de la sesión plenaria de 22 de noviembre de 2022 se acordó “aprobar el gasto plurianual 
2022-2024 de 8.072.542,65 euros, con autorización y disposición del gasto para el periodo 
comprendido desde 1/10/22 a 31/12/22 por importe de 643.706,98 euros y con el número de 
operación previa  920220012267 y aprobar las operaciones de Autorización de Gastos 
futuros incluidas en la siguiente relación contable :

-Q/2022/100007 que incluye las operaciones desde la número 920229000685 hasta 
la 920229000706 por importe total de 7.428.835,67 euros (4.207.250,95 euros para el año 
2023 y 3.221.584,72 euros desde el 1/01/2024 a 30/09/2024). Con subordinación al crédito 
que para cada ejercicio se consigne en el respectivo presupuesto”. 

Con fecha 4 de agosto de 2023 la Sra Ingeniera del Servicio eléctrico (que figura en 
el expediente) a la vista de la facturación de los consumos eléctricos ha observado “que hay 
una posible desviación  (si se mantienen las condiciones actuales y las previstas de aquí a 
final de año, ya que estamos hablando de proyecciones), respecto  a la memoria de la 
Diputación, en las siguientes partidas (año 2023):
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Partida NUMERO AD 
2023

IMPORTE AD 
2023

IMPORTE 
SOBRANTE AD

N.º DE 
OPERACION AD 

BARRADO
2023 08612 16500 22100 920230007492 1.338.074,32 382.582,17 920230009194

2023 08612 92000 22100 920230007496 276.188,67 65.318,62 920230009195

2023 08612 32380 22100 920229000696 230.492,2 32.683,10 920230009197

2023 08612 34000 22100 920229000703 425.861,78 39.600,13 920230009200

2023 08612 33370 22100 920229000701 160.807,84 45.807,84 920230009201

A la vista de lo anterior así como el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Patrimonio, Obras y Servicios, el Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus 
asistentes, con los votos a favor de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA 
(9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), 
adopta los siguientes acuerdos: 

Primero: Aprobar la anulación de las fases contables AD/ en las siguientes cantidades 
sobre la base del informe de la Sra. Ingeniera del Servicio Eléctrico Municipal.

Partida NUMERO AD 
2023

IMPORTE AD 
2023

IMPORTE 
SOBRANTE AD

N.º DE 
OPERACION AD 

BARRADO
2023 08612 16500 22100 920230007492 1.338.074,32 382.582,17 920230009194

2023 08612 92000 22100 920230007496 276.188,67 65.318,62 920230009195

2023 08612 32380 22100 920229000696 230.492,2 32.683,10 920230009197

2023 08612 34000 22100 920229000703 425.861,78 39.600,13 920230009200

2023 08612 33370 22100 920229000701 160.807,84 45.807,84 920230009201

Segundo: Comunicar el presente acuerdo al Servicio de Asistencia a Municipios- Central de 
Contratación de la Excma. Diputación Provincial de Alicante. 

13. 24066/2023 U. DE GESTIÓ (SERVEIS SOCIALS) 
ADDENDA AL CONTRATO PROGRAMA 2021-2024, ENTRE LA VICEPRESIDENCIA Y 
CONSELLERÍA DE IGUALDAD Y POLÍTICAS INCLUSIVAS Y LA ENTIDAD LOCAL 
AYUNTAMIENTO DE ALCOY, PARA LA COLABORACIÓN INTERADMINISTRATIVA Y 
FINANCIERA EN MATERIA DE SERVICIOS SOCIALES PARA LOS EJERCICIOS 2023-
2024.
Sra. Secretaria:
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Este punto no ha sido dictaminado por comisión informativa y antes de…

Sr. Alcalde:
Si, hay que votar la urgencia.

Seguidamente  se somete a votación la inclusión en el orden del día, por razón de urgencia, 
del punto “ADDENDA AL CONTRATO PROGRAMA 2021-2024, ENTRE LA 
VICEPRESIDENCIA Y CONSELLERÍA DE IGUALDAD Y POLÍTICAS INCLUSIVAS Y LA 
ENTIDAD LOCAL AYUNTAMIENTO DE ALCOY, PARA LA COLABORACIÓN 
INTERADMINISTRATIVA Y FINANCIERA EN MATERIA DE SERVICIOS SOCIALES 
PARA LOS EJERCICIOS 2023-2024.”

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI 
(3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), aprueba su inclusión en el orden del día, por 
razón de urgencia. 

La colaboración y coordinación tanto administrativa como financiera entre la Generalitat y el 
Ayuntamiento de Alcoy en materia de Servicios Sociales, ha sido siempre necesaria para 
poder llevar a cabo los servicios y prestaciones de esta materia.
En la anterior normativa reguladora de los Servicios Sociales, la Ley 5/1997, de 25 de junio, 
por la que se regula el Sistema de Servicios Sociales en el ámbito de la Comunidad 
Valenciana, el sistema de financiación mediante el cual los Ayuntamientos recibían el apoyo 
técnico y financiero de la Generalitat, para el desarrollo de los Servicios Sociales Generales 
y Especiales era a través de un Plan de Financiación plurianual.
En los presupuestos anuales de la Generalitat se establecían los créditos correspondientes 
para la financiación de este plan a través de las líneas de subvenciones nominativas. Con la 
nueva Ley 3/2019, de 18 febrero, de la Generalitat, de Servicios Sociales Inclusivos de la 
Comunitat Valenciana, establece un nuevo instrumento preceptivo para regular la 
financiación entre la Generalitat y los ayuntamientos para la prestación de los servicios 
sociales. Este instrumento es el contrato-programa un convenio interadministrativo, con la 
finalidad de mejorar la calidad de los servicios públicos dirigidos a la ciudadanía y la 
eficiencia en la utilización de los recursos públicos.
En el contrato programa se regulan las relaciones jurídicas y económicas así como las 
relaciones de colaboración interadministrativas.

La Ley 3/2019, tiene como objeto configurar el marco jurídico de actuación de los poderes 
públicos valencianos en el ámbito de los servicios sociales, dado su carácter de interés 
general para la Comunitat Valenciana.
Estableciendo una nueva la estructura funcional de los Servicios Sociales, diferenciando dos 
niveles de atención, por una parte, esta la atención primaria, que a su vez se divide en dos 
niveles de actuación: atención primaria de carácter básico y atención primaria de carácter 
específico y por otra parte esta la atención secundaria.
La atención primaria esta configurada como el primer nivel, por su proximidad, de acceso al 
Sistema Público Valenciano de Servicios Sociales siendo la gestión y provisión de los 
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servicios recogidos en el apartado 1 del artículo 18 de esta ley competencia de los 
municipios como establece el artículo 29.1 de la ley.
La atención secundaria, considerada como un segundo nivel para la provisión de 
prestaciones y servicios especializados que refuerzan la atención primaria, siendo esta 
competencia de la Generalitat.
A su vez, el artículo 29 de la ley 3/2019, establece las competencias propias de los 
Ayuntamientos entre otras “la garantía de la suficiencia financiera, técnica y de recursos 
humanos de las prestaciones garantizadas que sean objeto de su competencia dentro del 
Sistema Público Valenciano de Servicios Sociales, con la colaboración de la Generalitat o la 
Diputación Provincial correspondiente”.

Este Ayuntamiento, por acuerdo del Pleno en sesión ordinaria celebrada el 30 de julio de 
2021, aprobó el contrato programa entre la Vicepresidencia y Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas y el el Ayuntamiento de Alcoy, para la colaboración y coordinación 
interadministrativa y financiera en materia de Servicios Sociales en los ejercicios 2021-2024.
En fecha 4 de agosto de 2021, fue suscrito el Contrato Programa 2021-2024 para la 
colaboración y coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios sociales.
Así mismo, la Cláusula Undécima del citado Contrato Programa establece el plazo de su 
vigencia y su eficacia. La misma cláusula señala que el contrato programa podrá ser 
modificado o actualizado por acuerdo de las partes mediante la incorporación de las 
adendas. La actualización o modificación del contrato programa a través de las adendas 
podrá iniciarse a instancia de cualquiera de las partes cuando el objetivo sea la ampliación 
de nuevos servicios o prestaciones a los acordados en el ejercicio 2021, de acuerdo con lo 
establecido en el artículo 25 del Decreto 38/2020, de 20 de marzo, del Consell, de 
coordinación y financiación de la atención primaria de servicios sociales.
Por ello, y mediante acuerdo del Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 7 de octubre de 
2022, se aprobó la addenda al Contrato Programa 2021-2024, entre la Vicepresidencia y 
Consellería de Igualdad y Políticas Inclusivas y este Ayuntamiento de Alcoy, para la 
colaboración interadministratíva y financiera en materia de Servicios Sociales, para los 
ejercicios 2022-2023-2024. 
En los incrementos incluidos en los presupuestos de la Generalitat Valenciana para el 
ejercicio 2023, permiten implementar, a partir de este ejercicio, las acciones de mejora que 
se prevén en los acuerdos de 2021; por lo que se estima conveniente suscribir acuerdo de 
adenda para el periodo 2023-2024 del contrato programa para la colaboración y 
coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios sociales, así como 
establecer los objetivos, las actuaciones, los indicadores, los mecanismos de evaluación y la 
financiación de los mismos, de forma que permitan una mayor eficacia y eficiencia en la 
gestión de dichos servicios y programas.

Desde la Vicepresidencia y Consellería de Igualdad y Políticas Inclusivas, se ha remitido a 
este Ayuntamiento un borrador de Addenda al Contrato Programa 2021-2024, entre la 
Conselleria de Igualdad y Políticas Inclusivas y el Ayuntamiento de Alcoy, para la 
colaboración interadministrativa y financiera en materia de Servicios Sociales para los 
ejercicios 2023-2024.
En esta addenda por una parte se aumenta la aportación de la Consellería para los 
ejercicios 2023 y 2024 para el Equipo de atención primaria de carácter básico, pasando de 
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1.012.880,00 € previstos en la última addenda suscrita a 1.100.366,00 para los años 2023 y 
2024. 

Se aumenta también la aportación para el SAD Dependencia pasando de 385.805,29 € 
previstos en la última addenda suscrita a 601.692,00 para el año 2023 y 870.276,00 para el 
año  2024.

Visto el informe Jurídico, y el Informe de la Jefa del Departamento de Servicios Sociales,

El Pleno de la Corporación, por unanimidad, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY 
(3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta los siguientes acuerdos: 

Primero.- Aprobar la addenda al Contrato Programa suscrito entre la Vicepresidencia del 
Consell y Consellería de Igualdad y Políticas Inclusivas y el Ayuntamiento de Alcoy, para la 
colaboración y coordinación interadministrativa y financiera en materia de servicios sociales 
para los ejercicios 2023-2024, cuyo documento consta en el expediente.

Segundo.- Facultar al señor Alcalde, Sr. Antonio Francés Pérez, o a quien legalmente le 
sustituya, para la firma de cualquier documento que sea necesario para la efectividad de 
este acuerdo.

14. 19851/2023 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 4031 
FINS A LA NÚMERO 4728 DEL PERÍODE 2023
De conformidad con el artículo 71 del vigente Reglamento Orgánico Municipal del 
Ayuntamiento de Alcoy, se da cuenta a la Corporación de todas las resoluciones de la 
Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 6 de julio de 2023, núm. 4031, al 29 de agosto de 2023, núm. 4728

El Pleno de la Corporación queda enterado.

15. 23794/2023 GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
MOCIÓ PER LA DEFENSA DEL VALENCIÀ I DE SUPORT A L'ACADÈMIA VALENCIANA 
DE LA LLENGUA.
El Grup Municipal Socialista presenta la moció següent:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS”

Aquesta passada setmana, el conseller d'Educació, José Antonio Rovira, ha atacat 
la pau lingüística aconseguida per l'Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL), un 
òrgan estatutari creat precisament el PP en 1998, durant l'època d'Eduardo Zaplana 
al capdavant de l'executiu autonòmic, per a pacificar el conflicte lingüístic. Rovira va 
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afirmar que no creu que l'AVL “tinga la veritat absoluta, com no la té ningú” sobre el 
valencià i ha defensat que “cadascun utilitze el valencià que estime convenient”. 
Malgrat afirmar que parla valencià en la intimitat amb amics, el titular d'Educació ha 
dit que no utilitza la llengua cooficial en públic perquè és “d'Alacant”.

L'AVL es va crear mitjançant la Llei 7/1998, que la va declarar institució de la 
Generalitat Valenciana, de caràcter públic, amb personalitat jurídica pròpia i que 
exerceix les seues funcions amb autonomia orgànica, funcional i pressupostària per 
a garantir la seua objectivitat i independència. Les seues funcions són les de 
determinar i elaborar la normativa lingüística del valencià, i vetlar per la llengua.

Des del PSPV PSOE Alcoi recordem al Consell "l'obligatorietat" que té la Generalitat 
Valenciana de fer servir la normativa oficial que fixa l'AVL, tal com estableix l'Estatut 
d'Autonomia. La pròpia AVL va respondre amb aquestes paraules al conseller 
d'Educació, José Antonio Rovira, que va afirmar que l'AVL "no té la veritat absoluta 
sobre el valencià", en una asseveració que va completar assegurant que aquesta 
veritat "no la té ningú" i que per això considera lícit que "cadascú utilitze el valencià 
que crega convenient". Amb aquestes paraules, Rovira evitava censurar l'ús de 
normatives secessionistes que va dur a terme dimecres el compte de Twitter de la 
conselleria d'Agricultura, Ramaderia i Pesca, que encapçala el dirigent de Vox, José 
Luis Aguirre.

Cal recordar que l’Estatut d’Autonomia estableix que l’AVL és "la institució normativa 
de l'idioma valencià (art. 6.8)" i que "qualsevol intent d’apartar-se del que prescriu 
l’Estatut comportaria una irresponsabilitat i un gran perjuí per a la societat valenciana 
i per a la normalització de la llengua pròpia". Cal subratllar també, que l'Estatut fixa 
que la seua normativa és "d’aplicació obligatòria a totes les administracions 
públiques de la Comunitat Valenciana (art. 41)".

I és que el fet de projectar la idea que pot haver-hi més d’una normativa lingüística 
és completament improcedent i allunyada dels objectius que ha de perseguir un 
govern i que aquesta posa en perill tot el sector cultural i educatiu i, en general, tots 
els àmbits d’ús de la llengua, que, amb la projecció de les noves tecnologies, 
necessita una llengua estàndard consensuada.

Posar en dubte la mateixa AVL i la seua normativa lingüística, així com pretendre 
revifar un conflicte que s’ha demostrat socialment estèril i artificial, incideix 
negativament en la vertebració lingüística, cultural i social del poble valencià. La 
nostra llengua necessita que s’use en tots els àmbits de manera homogènia i que es 
dignifique.
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I és per tot açò que el PSPV PSOE Alcoi, no pot estar més d’acord amb l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua. I condemnem tot atac contra aquest òrgan i contra la 
llengua i normativa que la mateixa acadèmia com tots els experts lingüístics han 
treballat, consensuat i defensat des de la constitució d'aquesta.

Una vegada exposat tot açò, el PSPV PSOE Alcoi presenta aquests punts 
d’acord per aquesta moció:

· Demanem al conseller d'Educació, José Antonio Rovira, que no realitze valoracions 
personals i poc acadèmiques respecte al nostre idioma.

· Demanem al Consell, que tal com s'ha anat fent fins a hores d'ara, s'impulsen 
polítiques per al foment i ús de la nostra llengua en tots els seus vessants. 
L'acadèmic, pel seu estudi i vetlar pel compliment de totes les seues normes i també, 
en tot el vinculat a la cultura i a la nostra identitat com a poble.

· Demanar als grups parlamentaris del Partit Popular i Vox del Consell, que no tornen 
a atacar la nostra llengua, les tradicions i la cultura.

· Demanem al Govern Valencià i a tots i cadascun dels consellers i conselleres, 
reconéixer a l’Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL) i no entrar a qüestionar les 
seues normes i totes i tots els experts lingüístics.

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Molt bon dia a totes i a tots. Passaré a la lectura dels punts 
d’acord d’aquesta moció.

El Sr. Llopis, regidor del Grup Municipal SOCIALISTA, llig els punts d’acord de la moció.

Antes de iniciar el debate de este punto, la Sra. Nuria Aparicio Galbis, Interventora de 
Fondos, abandona el salón de Plenos.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Rodríguez:
D’acord, nosaltres, evidentment, estem d’acord amb la proposta i lamentem que tot un 
conseller d’Educació faça unes declaracions tan contràries a la defensa de la llengua i a 
l'Acadèmia Valenciana de la Llengua. Perquè, efectivament, això no es qüestiona respecte 
de l’Acadèmia Espanyola de la Llengua, perquè ningú qüestiona la seua normativa, el seu 
reglament, l’atenció i cura que té de la llengua castellana. Però, en canvi, ací al País 
Valencià, sempre, la dreta, intenta menysprear la nostra cultura, la llengua que és 
l’expressió de la nostra identitat i de la nostra cultura i això cal fer un cos comú de tots 
aquells que pensem que hem de dignificar la nostra cultura. Per tant, nosaltres estem 
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completament d’acord amb la proposta feta per tal d’advertir als nous governants de la 
Generalitat Valenciana que la llengua és un element essencial del nostre poble i que cal 
cuidar-la, mimar-la i potenciar-la. De fet, pensem que si releguem o menyspreem la llengua i 
que, segons diu el senyor conseller d’educació, que cadascú faça el que vulga al respecte, 
ens podem trobar en una situació molt kafkiana, molt difícil d’entendre, perquè, en definitiva, 
tota llengua té una normativa i, afortunadament, això està en mans dels científics, dels 
lingüistes. Per tant, això és el que cal respectar per damunt de tot. Ara bé, dit això, també 
hem de dir que hem de demanar, de predicar amb l’exemple. I també, que cal fer molt més 
del que s’ha fet fins ara, tant per part del govern autonòmic com de l’Ajuntament, pel que fa 
a la defensa i a la promoció de l’ús i també a la normalització de la nostra llengua. I és per 
això pel que nosaltres afegiríem, si us sembla bé, al document que, més enllà de demanar -i 
es fa amb tota la rotunditat i com es mereix-, s’afegira una proposta nova que diria açò: 
«Des de l’Ajuntament d’Alcoi ens comprometem fermament a augmentar l’ús i promoció de 
la nostra llengua amb la normativa establerta per l’AVL». Ho dic açò perquè, en els últims 
anys, pensem, nosaltres, des de Guanyar Alcoi, que hi ha hagut una relaxació molt 
important en la promoció i l’ús del valencià. En la mateixa administració, queda molt per fer, 
queda molt per aplicar. Hauria d’haver-hi directrius clau del govern d’ací d’Alcoi a tots els 
departaments de l’Ajuntament perquè facen més ús del Gabinet de Normalització Lingüística 
i que, realment, es pose en primera línia el valencià que és la llengua minoritzada de la 
nostra societat fins i tot ací a Alcoi que es parla el valencià. Però, per part de 
l’administració... -no parle ja de l’Administració de Justícia i d’altres estaments que no la 
utilitzen en absolut-, però ací. en l’Ajuntament. hauria de donar-se un exemple més clar i 
més contundent al respecte, per això fem aquesta, també, aportació si us sembla bé.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. 
Bé, sembla que la doble vara de mesurar de l'esquerra, els de la doble moralitat, tornen a 
usar el seu art a l'hora de manipular declaracions i així crear un problema que ningú més 
veu. I tot perquè estan recelosos d'haver perdut el govern de la Generalitat Valenciana, un 
govern anomenat «del Botànic» que, per sort, ha deixat de governar-nos i de perjudicar la 
vida del poble valencià. I ho repetisc, han perdut vostés, amb les seues polítiques 
ideològiques. Vostés, el PSOE, Sumar i tots els partits que han col·laborat en l'aquelarre 
electoral contínuament han atacat tant el valencià com el castellà, o si ho prefereixen, 
l’espanyol, durant anys. Un amb la promoció del català i no del valencià, i l’altre ho va ser 
quan es van treure de la màniga el “llenguatge inclusiu”, una arma política per a atacar i 
afeblir la nostra llengua materna. I vos dic que han picat l'esquer, han caigut en el parany. 
Com en alguna ocasió ens han dit ací, en aquest saló de plens, que poc els ha costat 
esquinçar-se les vestidures per a alçar la veu en defensa de la llengua valenciana i 
l'Acadèmia Valenciana de la Llengua per a culpar Vox i el Partit Popular!. Ens acusen 
d'atacar la nostra llengua, el valencià. Com poden acusar-nos d'atacar el valencià si són 
vostés els que contínuament l'estan atacant amb el català, vostés que continuen afirmant 
que el valencià ve del català. Però com poden afirmar tal barbaritat? La veritat és que no ens 
estranya, ja que vostés, l'esquerra, neixen amb el màster en manipulació i modificació de la 
història al seu interès, creen problemes a la societat i després s'arroguen ser els salvadors… 
Que equivocats estan!. Si algú ha atacat la llengua valenciana, són vostés, com va fer la 
presidenta de la cambra del Congrés dels Diputats en la seua presa de possessió, 
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menystenint el valencià esmentant només el català. I, ara, una vegada més, creen la 
dificultat i després donen la solució. Per això, l'expresident de la Generalitat Valenciana i ara 
senador autonòmic Ximo Puig, l'agost passat, va demanar i va sol·licitar a la citada senyora 
Armengol, del PSOE, que la denominació siga la de català/valencià: una més! Veuen com 
primer actuen i posteriorment rectifiquen? Aquesta és la seua manera de fer polítiques. 
Declaracions que ometen de manera flagrant la consideració de la llengua valenciana com a 
llengua cooficial de l’Estat des de 1982 i, per tant, menyspreen una part fonamental de la 
diversitat cultural i lingüística d’Espanya. Només s’han de llegir el comunicat que l'entitat Lo 
Rat Penat ha divulgat després de les declaracions de Francina Armengol, i els llig un 
fragment: «Lo Rat Penat insta la presidenta del Congrés dels Diputats que, en el 
desenvolupament del seu càrrec, utilitze i respecte a la denominació oficial, estatutària i 
constitucional del “valencià”, “llengua valenciana” o “idioma valencià”, i també garantisca la 
seua consideració diferenciada respecte del català en les versions oficials orals i escrites 
que emeta el Congrés dels Diputats, en les mateixes consideracions i prerrogatives que la 
resta de llengües cooficials d’acord amb els respectius estatuts d’autonomia.». Gràcies.

Sr. Pastor:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bé, hui ens toca discutir una moció presentada pel Grup Socialista, ni més ni menys que per 
la defensa del valencià i de suport a l’Acadèmia Valenciana de la Llengua. I, clar, un es 
pregunta: què ha passat? Eh? perquè un dels partits en el govern planteja ni més ni menys 
que la necessitat que l’Ajuntament d’Alcoi isca en defensa del valencià. No sabem si s’ha 
prohibit parlar el valencià als carrers, als col·legis, si han detingut algú per parlar el valencià, 
no, simplement hi ha hagut una declaració i un twit i, en aquests mimbres ens porten ací al 
ple de l’Ajuntament aquesta moció, completament fora de lloc, al nostre entendre, clar, i 
buida de contingut. En aquesta moció es demana que s’exigisca al conseller d’Educació que 
no parle la llengua valenciana, home, jo supose que el Grup Socialista sap el que és la 
llibertat d’expressió, m’imagine, no? En altres temps, aquestes coses de prohibir parlar 
d’alguna cosa es deia «censura». També es demana en un altre punt que s’impulsen 
polítiques per al foment i ús de la nostra llengua en tots els seus vessants i vetlar pel 
compliment de totes les seues normes i també en tot el vinculat a la cultura i a la nostra 
entitat com a poble. Jo, de veritat, que no sé d’on es trauen vostés que s’hagen deixat 
d’impulsar polítiques que fomenten l’ús de la nostra llengua. Jo no sé si s’han eliminat 
partides del pressupost de foment de la llengua valenciana, no, no, no sabem, no ho sabem, 
d’acord? I, clar, tot vinculat a la nostra cultura i a la nostra identitat com a poble, el president 
de la Generalitat, el senyor Mazón, ja té fa temps anunciada una llei de senyal d’identitat del 
poble valencià, una altra cosa és que eixa llei no els agrade, però això és un altre tema. El 
que sí que ataca la nostra llengua com a..., i a la nostra dignitat com a poble, és que es 
permeta que s’incloga dins del català a la nostra llengua valenciana en el Congrés dels 
Diputats, això sí que és atacar a la nostra cultura i a la nostra identitat com a poble. Un altre 
punt: l’Ajuntament, en aquesta moció, «també demanem als grups parlamentaris del Partit 
Popular i de Vox que no tornen a atacar la nostra llengua». Bé, jo, aquesta és una afirmació 
absolutament gratuïta perquè és que això, almenys, pel que fa al Partit Popular, és 
senzillament mentira, no és veritat. Finalment, demanem al govern valencià i a tots i 
cadascun dels consellers reconéixer a l’Acadèmia Valenciana de la Llengua i a no entrar a 
qüestionar les seues normes i tots els aspectes lingüístics, una altra afirmació gratuïta, 
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perquè el president de la Generalitat ja ha dit que tot el Consell reconeix l’autoritat científica i 
acadèmica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua: «el Consell respecta, com no pot ser 
d’una altra manera, l’autoritat acadèmica i científica que, sens dubte, té aquest òrgan 
estatutari, el qual mereix el meu absolut respecte. La Generalitat en les seues 
comunicacions oficials s’expressa segons les normes de l’Acadèmia Valenciana de la 
Llengua», són paraules textuals del president de la Generalitat. Per tant, al nostre judici, 
aquesta moció està basada en unes simples declaracions i en un twit. No té molt sentit, 
llevat que siguen vostés els que realment vulguen reobrir la guerra de la llengua; en 
conseqüència, votarem en contra d’aquesta moció. Gràcies.

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Doncs bé, el tema estrella estava per eixir en aquest bingo i l’ha 
tret a la primera de canvi el nou govern. El nou govern, aquest que es deia «el gobierno del 
cambio», endéu!, a la primera, què fan!. De «gobierno del cambio», res, continuen sent 
absolutament el mateix i, a més, han utilitzat la primera cosa, la mateixa que utilitzen 
sempre, utilitzar la llengua. I, sí, a més a més, els fotuts sempre són els mateixos, aquells 
que utilitzem el nostre idioma, quotidianament i en el dia a dia. I és que la pau lingüística 
viscuda a la Comunitat Valenciana en les dues últimes dècades s’ha vist alterada en les 
dues últimes setmanes, curiosament, des del Consell, fent ressorgir un debat que ja estava 
més que oblidat, negant que el valencià i el català siguen dues denominacions d’una 
mateixa llengua. I és per això que hui mateix ens veiem en la necessitat de presentar 
aquesta moció. La polèmica va sorgir el passat 23 d’agost, quan la Conselleria d’Agricultura, 
en mans de Vox, va publicar un missatge en la xarxa social Twitter, l’agenda del conseller 
José Luis Aguirre, escrita en valencià i en castellà no normalitzat, plenet de faltes 
d’ortografia. I és que això va provocar una cascada de comentaris, de crítiques i de 
llenguatges utilitzats, tant que, finalment, la Conselleria va acabar esborrant aquest twit. No 
obstant això, el debat sobre el conflicte lingüístic ja estava servit: per aquests fets, estava 
servit en les reaccions que no paraven de succeir-se unes darrere d’altres des de l’àmbit 
polític i també des de l’àmbit social, i com no?, des de l’àmbit acadèmic, que és el més 
preocupant. Ja siguen partits com els dels Botànics o la Plataforma per la Llengua i també 
com els de la presidenta de les Corts, Llanos Mazón, del club Vox, que propugnen les 
normes del Puig, seguides per la Reial Acadèmia de la Cultura Valenciana i que assenyalen, 
com va declarar ella mateixa, que el valencià no és català i que l’autèntic valencià és el de 
les normes del Puig. Hi ha coses encara més greus, com fer els comentaris tan aguerrits i 
desbaratats com els que va fer el conseller d’Educació, José Antonio Rovira, que va 
defensar la setmana passada que la Conselleria d’Agricultura tenia la total llibertat per a 
poder triar les normes que ell volguera i escriure un valencià no normatiu, com qui pot dir 
qualsevol altra cosa, ja que la seua opinió sobre l’AVL, és que no posseeix la veritat 
absoluta sobre el valencià. I, a tot açò, és molt curiós, perquè, si fem un poc de memòria i un 
poc de resum de la història, cal tindre en compte que, després de quasi mig segle de 
conflicte lingüístic, el 2001, amb Eduardo Zaplana com a president de la Generalitat 
Valenciana, es crea l'Acadèmia Valenciana de la Llengua gràcies a un pacte, precisament, 
del Partit Popular i del Partit Socialista. Sí, sí, per buscar la conciliació i no tornar a aquestes 
històries. 5 Anys després, 5 anys després, 2006, i també que vostés ho saben, l’Estatut 
d’Autonomia reconeixia aquest organisme com l’únic competent en la regulació de la llengua 
valenciana, assenyalant que la seua normativa havia de ser seguida per tots els organismes 
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públics. A més, la institució resolia que el valencià és la llengua romànica que es parla a la 
Comunitat Valenciana i entre altres geografies així com a Catalunya i a les Illes Balears, on 
rep el nom de català, posant fi a la tesi de la Reial Acadèmia de la Cultura Valenciana, que 
defensen que el valencià i el català són llengües diferents. Doncs bé, sembla que està tot 
ben clar. Fins i tot, el mateix president ha hagut de fer un pas endavant, precisament, per a 
llevar ferro a l’assumpte i donar suport a qui hem de donar suport: a l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua, que és qui vetla per la nostra llengua. I és que no reclamem una altra cosa 
que no siga el mateix de sempre: deixem als professionals i als tècnics lingüístics i als 
experts de la nostra llengua treballar. És a dir, donem suport total a l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua i a tots els lingüistes i, com no? que es fomente l’ús de la nostra llengua, i que 
siga, a més a més, en l’administració local i també en la valenciana. I diré alguna altra cosa 
en la segona intervenció.

Sr. Rodríguez:
Bé, breument. Bé, lamentar, no?, deplorar, de nou, un debat que hauria d’estar superat i que 
hauria d’estar en mans dels acadèmics i de la ciència, que ho ha deixat ben clar. És a dir, 
qüestionar-se de nou, una altra vegada, que la normativa de l’Acadèmia Valenciana de la 
Llengua pot ser interpretada per cadascú com vulga, venint d’un conseller d’Educació, és 
molt greu. Els textos d’ensenyament dels nostres xiquets i xiquetes han d’anar en el valencià 
normatiu, i el valencià, igual que el català, igual que l’idioma que es parla en les Illes 
Balears, és el mateix idioma, com el que es parla a Andalusia o a Extremadura és el 
castellà, que és l’idioma oficial del castellà, i es fa amb les normes del castellà. Seria molt 
graciós veure escrit Jozú en lloc de Jesús, no? Doncs el mateix passa ací, en el valencià, cal 
dignificar la nostra llengua, cal respectar-la. I les administracions tenim l’obligació d’escriure-
la segons marca la normativa gramàtica de l’Acadèmia Valenciana de la Llengua, tota la 
resta és ridiculitzar la nostra llengua. Plantejar que, en el parlament espanyol, el valencià, 
que és la mateixa llengua que el català, tinga consideracions que la llengua català, es podrà 
parlar, els nostres diputats, el parlament valencià, en el parlament espanyol, parlaran, 
podran parlar valencià perfectament perquè estarà reconegut com a llengua catalana que 
és. Per tant, d’això res, jo simplement, per acabar, perquè tot açò és un debat que hauria 
d’estar superat i lamente que la dreta utilitze la llengua, segurament, per a amagar altres 
coses que són molt més importants per al poble valencià, no? I diré, segons deia el nostre 
amic Ovidi –que va fer molt més per la llengua que totes les institucions juntes– en la 
«Cançó del cansat», precisament ens deia: «Soc alcoià, tinc senyera on blau no hi ha, dic 
ben alt que parle català i ho faig a la manera de valencià». Senzill. Molt clar.

Sr. Abad:
Bé, jo solament per finalitzar la segona intervenció i afegir que el Consell de la Generalitat 
Valenciana va aprovar una declaració institucional en defensa del valencià, reconegut, igual 
que el castellà, en l'article 6 de l'Estatut d'Autonomia i per l'article 3 de la Constitució. La 
Comunitat Valenciana ha de deixar de ser moneda de canvi en els pactes entre Sánchez i 
els separatistes catalans. Els puc assegurar que, des de Vox, mai atacarem les nostres 
llengües, tradicions i cultures, en qualsevol de les seues variants, perquè és el que enriqueix 
cadascun dels territoris que conformen Espanya, al contrari que faran vostés. L'anterior 
Consell ho fomentava, això ara no es tolerarà, i sempre amb lleialtat a la Constitució i amb 
fidelitat a Espanya.
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Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots. Seré superbreu. «Me pienso de que la RAE no 
tiene conosimiento alguno, y me se ocurre de que no haiga mas una obligasión de seguir las 
reglas de naide y queremos libertad para escrivir, asina con V». Què passaria si un ministre 
o ministra de Cultura de l’Estat fera aquestes declaracions? Jo estic convençuda que en 5 
minuts estaríem demanant-ne la dimissió. I sabeu què? Tindríem raó, perquè no podem 
permetre tindre al capdavant de la cultura una persona que no sap escriure o parlar, i que 
damunt fa apologia de la incultura i de la ignorància. 
Mireu, igual que una persona quan es posa malalta va al metge i no a un xaman –encara 
que, potser, hi ha qui va, no?– perquè li lleven els mals esperits, o ens informa de l’espai un 
científic, en la llengua, tenim els nostres científics i les nostres científiques, que són l’Institut 
Interuniversitari de Filologia i l’Acadèmia Valenciana de la Llengua. No faré discussió sobre 
el que diuen persones que no estan qualificades científicament ni lingüísticament. No té 
sentit. I el que tinc clar és que una publicació o un mem al Facebook de Lo Rat Penat no és 
garantia de res. Per tant, dignifiquem la nostra llengua, la nostra cultura i deixem als experts 
i les expertes treballar.

Sr. Pastor: 
Gràcies, senyor Alcalde. Bé, torne a repetir-ho, estem fent una muntanya d’un gra de sorra, i 
el senyor Sergi Rodríguez ho ha dit: aquest debat és que no té sentit, ho repetisc. El Consell 
respecta, com no pot ser de cap altra manera, l’autoritat acadèmica i científica que, sens 
dubte, té aquest òrgan estatutari el qual mereix el meu absolut respecte. La Generalitat, en 
les seues comunicacions oficials, s’expressa segons les normes de l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua. S’ha acabat el debat. No cal debat. Ja està, és clar. Jo crec que sí, no? 
Gràcies.

Sr. Llopis: 
Moltes gràcies, una altra vegada, Sr. Alcalde. El debat l’inicia el conseller fent el que fa i, a 
banda d’això, també m’agradaria que no ho manipulara perquè, igual que vosté ha dit que 
nosaltres manipulem, no manipule vosté tampoc. Perquè diu que si la llibertat d’expressió, 
que no sé quants... l’únic que diem en el punt 1 és que faça el favor el conseller de no fer 
valoracions personals i poc acadèmiques, no que no parle del valencià, del valencià pot 
parlar tot el que vulga. El que estem dient és que, per favor, que no faça eixes valoracions 
que fa, que no tenen cap base acadèmica. Bé, per acabar, voldria dir que nosaltres ens 
reafirmarem en el compromís per la nostra llengua i per la nostra cultura, i dic que ens 
reafirmarem perquè, ja l'any 1990, des de l’Ajuntament, ja es va crear un Reglament de 
Normalització Lingüística per al municipi i per a tot el seu ajuntament. També es va adaptar 
tot el nomenclàtor i això m’agradaria recordar-hom perquè moltes vegades en fem un mal 
ús. Es va fer tot el nomenclàtor en valencià, dels carrers d’Alcoi, moltes vegades diem la 
“Calle San Nicolás”, no, a Alcoi és la calle Sant Nicolau, el carrer Sant Nicolau, perdó, sí, sí, 
gràcies per la correcció, el carrer Sant Nicolau, era per si no ho entenien. I també, i també 
perquè el nostre propòsit es continuar vetlant i potenciant l’ús de la nostra llengua a la nostra 
ciutat, ampliant com hem fet el Departament de Normalització Lingüística amb nous tècnics, 
participant de totes les decisions i accions que faça l’Ajuntament, tots els departaments, 
generant materials per a centres educatius, comerços, etc., etc., i com no? continuant 
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donant suport a l’Acadèmia Valenciana de la Llengua en totes les seues accions i també en 
les Jornades de Sociolingüística de la ciutat d’Alcoi. I és que no hi ha millor forma de 
defendre la nostra llengua que fent-ho segons ho han fet hui, precisament, tots ací, tots els 
membres que han intervingut ho han fet com hauríem de fer-ho habitualment, en la nostra 
llengua materna, tots han defés hui…, és curiós també que vostés és…, és curiós que 
vostés hui hagen defés, precisament, aquesta moció, note que…, interpel·lant-me no ha 
d'interpel·lar-me.

Sr. Alcalde:
Sr. Abad, deixe que intervinga el Sr. Llopis en el seu torn.

Sr. Llopis:
Aleshores, hui és curiós que hagen utilitzat la nostra llengua per defendre aquesta moció i és 
que d’eixa forma, utilitzant la nostra llengua, és com millor defendrem la nostra llengua i el 
nostre idioma. I, per altra banda, vull dir que, lògicament, acceptem eixe…, eixa matisació, 
eixe punt més que incorporarem a la moció per part de Guanyar i que, endavant!

Sr. Alcalde:
Passem a la votació de la moció incorporant la proposta de Guanyar.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal SOCIALISTA, 
incorporant l’esmena plantejada per part del grup municipal GUANYAR ALCOI, i que queda 
establerta en els següents termes:

«“EXPOSICIÓ DE MOTIUS”
Aquesta passada setmana, el conseller d'Educació, José Antonio Rovira, ha atacat la pau 
lingüística aconseguida per l'Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL), un òrgan estatutari 
creat precisament el PP en 1998, durant l'època d'Eduardo Zaplana al capdavant de 
l'executiu autonòmic, per a pacificar el conflicte lingüístic. Rovira va afirmar que no creu que 
l'AVL “tinga la veritat absoluta, com no la té ningú” sobre el valencià i ha defensat que 
“cadascun utilitze el valencià que estime convenient”. Malgrat afirmar que parla valencià en 
la intimitat amb amics, el titular d'Educació ha dit que no utilitza la llengua cooficial en públic 
perquè és “d'Alacant”.

L'AVL es va crear mitjançant la Llei 7/1998, que la va declarar institució de la Generalitat 
Valenciana, de caràcter públic, amb personalitat jurídica pròpia i que exerceix les seues 
funcions amb autonomia orgànica, funcional i pressupostària per a garantir la seua 
objectivitat i independència. Les seues funcions són les de determinar i elaborar la normativa 
lingüística del valencià, i vetlar per la llengua.

Des del PSPV PSOE Alcoi recordem al Consell "l'obligatorietat" que té la Generalitat 
Valenciana de fer servir la normativa oficial que fixa l'AVL, tal com estableix l'Estatut 
d'Autonomia. La pròpia AVL va respondre amb aquestes paraules al conseller d'Educació, 
José Antonio Rovira, que va afirmar que l'AVL "no té la veritat absoluta sobre el valencià", en 
una asseveració que va completar assegurant que aquesta veritat "no la té ningú" i que per 
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això considera lícit que "cadascú utilitze el valencià que crega convenient". Amb aquestes 
paraules, Rovira evitava censurar l'ús de normatives secessionistes que va dur a terme 
dimecres el compte de Twitter de la conselleria d'Agricultura, Ramaderia i Pesca, que 
encapçala el dirigent de Vox, José Luis Aguirre.

Cal recordar que l’Estatut d’Autonomia estableix que l’AVL és "la institució normativa de 
l'idioma valencià (art. 6.8)" i que "qualsevol intent d’apartar-se del que prescriu l’Estatut 
comportaria una irresponsabilitat i un gran perjuí per a la societat valenciana i per a la 
normalització de la llengua pròpia". Cal subratllar també, que l'Estatut fixa que la seua 
normativa és "d’aplicació obligatòria a totes les administracions públiques de la Comunitat 
Valenciana (art. 41)".

I és que el fet de projectar la idea que pot haver-hi més d’una normativa lingüística és 
completament improcedent i allunyada dels objectius que ha de perseguir un govern i que 
aquesta posa en perill tot el sector cultural i educatiu i, en general, tots els àmbits d’ús de la 
llengua, que, amb la projecció de les noves tecnologies, necessita una llengua estàndard 
consensuada.

Posar en dubte la mateixa AVL i la seua normativa lingüística, així com pretendre revifar un 
conflicte que s’ha demostrat socialment estèril i artificial, incideix negativament en la 
vertebració lingüística, cultural i social del poble valencià. La nostra llengua necessita que 
s’use en tots els àmbits de manera homogènia i que es dignifique.

I és per tot açò que el PSPV PSOE Alcoi, no pot estar més d’acord amb l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua. I condemnem tot atac contra aquest òrgan i contra la llengua i 
normativa que la mateixa acadèmia com tots els experts lingüístics han treballat, consensuat 
i defensat des de la constitució d'aquesta.

Una vegada exposat tot açò, el PSPV PSOE Alcoi presenta aquests punts d’acord per 
aquesta moció:

· Demanem al conseller d'Educació, José Antonio Rovira, que no realitze valoracions 
personals i poc acadèmiques respecte al nostre idioma.

· Demanem al Consell, que tal com s'ha anat fent fins a hores d'ara, s'impulsen polítiques 
per al foment i ús de la nostra llengua en tots els seus vessants. L'acadèmic, pel seu estudi i 
vetlar pel compliment de totes les seues normes i també, en tot el vinculat a la cultura i a la 
nostra identitat com a poble.

· Demanar als grups parlamentaris del Partit Popular i Vox del Consell, que no tornen a 
atacar la nostra llengua, les tradicions i la cultura.

· Demanem al Govern Valencià i a tots i cadascun dels consellers i conselleres, reconéixer a 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL) i no entrar a qüestionar les seues normes i totes 
i tots els experts lingüístics.
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   Des de l’Ajuntament d’Alcoi ens comprometem fermament a augmentar l’ús i promoció de 
la nostra llengua amb la normativa establerta per l’AVL»

L’Ajuntament Ple, per majoria dels assistents, amb els vots a favor dels regidors del grups 
municipals SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI (2), i el vot en 
contra dels regidors dels grups municipals POPULAR (8) i VOX ALCOY (3), aprova la moció 
presentada i que incorpora l’esmena del grup municipal GUANYAR ALCOI.

16. 23722/2023 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ PER A LA CREACIÓ SERVEI DE DENÚNCIA D'AGRESSIONS I 
DISCRIMINACIONS MASCLISTES A L'ESPORT ALCOIÀ
El grup municipal Compromís Alcoi presenta la moció següent:

“Moció 

Les i els representants de les institucions democràtiques no podem atemptar contra els drets 
de les persones, però en aquests moments estem assistint a una deriva feixista, masclista, 
lgtbifòbica i racista, que vol instal·lar-se en les nostres institucions i que no és acceptable. 
Per això cal garantir els drets socials i el reconeixement de les diversitats i de la igualtat 
aconseguides.

Amagar la igualtat de gènere o negar la violència masclista, menysprear o atemptar contra 
els drets lgtbi, no és democràtic, no és constitucional i no és governar per a la ciutadania, 
sinó anar contra ella.

Les institucions, i els ajuntaments que som la primera línia de defensa d’aquests drets, hem 
de ser garants de vetlar pels drets humans i per la democràcia, per seguir treballant per la 
igualtat entre dones i homes, pels drets lgtbi, i per erradicar qualsevol mena de violències 
masclistes o de discriminació. Per totes les persones.

Són drets humans, són els drets de totes i tots, i la nostra obligació és defensar-los i 
eixamplar-los. No podem fer ni un pas enrere dels drets aconseguits, i per a l’Ajuntament 
d’Alcoi, com a institució compromesa amb aquesta defensa, la nostra obligació es denunciar 
els comportaments que ataquen aquests drets i posar eines perquè les persones que 
pateixen la vulneració d’aquests puguen ser escoltades.

Per tot això, resulten inadmissibles comportaments com el que el president de la Real 
Federació Espanyola de Futbol ha tingut a l'exercici del seu càrrec, i més concretament la 
presunta agressió sexual a la jugadora Jenni Hermoso, durant els actes de celebració i la 
seua incapacitat absoluta per a assumir la responsabilitat dels seus actes amb posterioritat. 
Aquests comportaments, sumats a altres escàndols, demostren que existeix un masclisme 
sistemàtic instaurat en el si de la institució que aquesta persona representa.
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Fets com aquest i les posteriors informacions que assenyalen pressions a les jugadores 
demostren, que ara més que mai, les institucions hem de renovar el nostre compromís amb 
l’erradicació de les violències masclistes i els atacs als drets humans. No podem permetre 
que comportaments masclistes, i fora de lloc com els del Sr Rubiales, es repetisquen a la 
nostra ciutat.

Per altra banda, volem reiterar el nostre suport absolut a les jugadores de la Selecció 
Espanyola de Futbol Femení i, sobretot, amb aquesta moció volem llançar un missatge per a 
totes les dones d'Alcoi, especialment a les nostres esportistes, perquè  ocupen el lloc que 
mereixen en la nostra ciutat, assumint per part nostra, la responsabilitat de facilitar tots els 
recursos i mitjans necessaris perquè així siga.

A Compromís ho tenim clar com a partit signant del Pacte Valencià contra la Violència de 
Gènere i Masclista de 2017, subscrit per 63 representants de partits polítics, agents 
econòmics i socials, universitats, associacions, mitjans de comunicació, forces i cossos de 
seguretat i administracions públiques.

Aquest és el marc que cal protegir i renovar. Aquesta ha de ser la primera aliança política i 
social de l’Ajuntament d’Alcoi.

Per tot el que s’ha exposat, des del grup municipal Compromís proposem els següents punts 
d’acord

ACORDS

1.- Garantir la igualtat efectiva i real entre dones i homes, des de l’Ajuntament d’Alcoi.

2.- Continuar treballant per erradicar les violències masclistes, reiterar el compromís amb el 
Pacte Valencià contra la Violència de Gènere i Masclista, i instar al govern valencià que 
inicie la seua renovació, tot respectant l'esperit de cooperació institucional, i afavorint la 
participació del teixit social, a fi d'avançar cap a l'erradicació de les violències masclistes.

3.- Seguir atenent i destinar recursos suficients, en l’atenció a les víctimes de violència de 
gènere, en compliment de la Llei 7/2012 de 23 de novembre de la Generalitat, Integral 
contra la Violència sobre la Dona en l'Àmbit de la Comunitat Valenciana, així com, seguir 
amb el compliment de les accions emmarcades en el II Pla d’Igualtat d’Oportunitats entre 
dones i homes d’Alcoi.

4.- Amb la finalitat de donar seguretat a les dones alcoianes esportistes, crear un servei 
municipal on les dones esportistes de la ciutat d’Alcoi puguen realitzar les denúncies 
pertinents, en cas de comportaments inadequats o que atempten contra la Igualtat de 
Gènere, o siguen discriminatoris, a l’esport de la nostra ciutat.

5.- Condemnem el comportament del president de la Real Federació Espanyola de Futbol a 
les celebracions del Mundial de Futbol a Austràlia.»
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Sr. Cerradelo:
Bon dia a totes i a tots. Passe a llegir els punts d’acord.

El Sr. Cerradelo, regidor del grup municipal Compromís Alcoi, llig els punts d’acord de la 
moció.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Rodríguez:
D’acord? Bon dia a tots, que no ho he dit abans, sempre se m'oblida. Bé, anem al gra. 
Nosaltres estem d’acord amb la proposta feta per Compromís. L’únic és que voldríem 
aportar i apuntar alguna cosa que ens sembla que caldria tindre en compte, perquè…, per 
exemple, quan diu, textualment, en l’argumentació: «Volem llançar un missatge per a totes 
les dones d’Alcoi, especialment les nostres esportistes, perquè ocupen el lloc que mereixen 
en la nostra ciutat, assumint per part nostra, la responsabilitat de facilitar tots els recursos i 
mitjans necessaris perquè així siga.», que em sembla molt bé i en aquesta línia és per la 
que nosaltres, fa poques setmanes abans, lamentàvem que l’equip femení de futbol de 
l’Alcoyano s’haguera desfet, d’acord, i vam trobar, un poc, mirar de perfil o minimitzar aquest 
fet per part del govern, la qual cosa lamentem. Però, no obstant això, en la línia del que 
proposa la moció, nosaltres estem d’acord i cal potenciar-ho i cal tenir en compte per a l’hora 
d’ajudar a aquells clubs que realment sí que potencien l’esport femení, sobretot aquell 
practicat històricament i majoritàriament per homes. I això caldrà tenir-ho en compte en les 
futures signatures de convenis, perquè, afortunadament, a Alcoi, hi ha clubs que sí que ho 
fan i que haurien de rebre una major atenció per part nostra. Per tant, reitere que estem molt 
d’acord en la proposta de moció, d’acord, i que en tot cas, sí que ens agradaria afegir un 
punt, per deixar-ho més clar: «Garantir la igualtat efectiva i real entre dones i homes», que 
és el primer punt de la moció presentada, però «en totes les activitats socials, al món 
laboral, al món de la festa, al món de l’esport i qualsevol altre àmbit de la ciutat, des de 
l’Ajuntament d’Alcoi», seria afegir això per a arredonir més la proposta que es fa.

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. Señor Cerradelo, ¿tiene usted complejo de mago?, porque nos trae a 
este pleno una chistera en la que mete fascismo, machismo, lgtbifobia, racismo, la toca con 
su varita ideológica y saca en lugar de un conejo una moción. A mi me pone los pelos de 
punta que un partido como el suyo hable de derechos humanos, por que es un partido, que 
bueno, venera por ejemplo al Che entre otros. El Che tenía poco de santo y mucho de 
asesino, persiguió e internó a miles de homosexuales en campos de trabajo bajo el lema “el 
trabajo os hará hombres”. Habla de primera línea de defensa, pero ¿quién defendió a la 
menor tutelada que sufrió abusos por el marido de Mónica Oltra?, nadie, ¿quién escondió y 
esconde este y más abusos a menores tuteladas?, ustedes, ¿quién oculta cuando el agresor 
es un inmigrante?, ustedes, ¿quién diferencia entre víctimas de primera y segunda?, esto no 
es democrático ni constitucional. El marco en el que se garantizan los derechos y las 
libertades de todos los españoles no es otro que la Constitución Española, artículo 14: “los 
españoles son iguales ante la ley, sin que pueda prevalecer discriminación alguna por razón 
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de nacimiento, raza, sexo, religión, opinión o cualquier otra condición  personal o social”, 
garante de la igualdad de todos y cada uno de los españoles. Porque la supuesta 
“desigualdad de género” a la que usted me hace referencia, está BLINDADA para las 
MUJERES, en leyes como la de la violencia de género, el pacto de estado contra la 
violencia de género, la famosa ley del “solo si es si “, leyes que si entráramos hoy en debate 
podemos afirmar que “SÍ” esconden a las verdaderas víctimas, que “SI” niegan la verdadera 
igualdad y que “SI” menosprecian y dejan a los pies de los caballos a un colectivo, que es al 
de los hombres, todas estas leyes que riegan con dinero público a infinidad de “chiringuitos 
ideológicos” que promueven y alimentan aún más la desigualdad. Ustedes, orgullosos 
firmantes del Pacto de Estado contra la Violencia de Género, el Pacto Valenciano contra la 
Violencia de Género y Machista, el Plan de Igualdad de Oportunidades entre mujeres y 
hombres de Alcoy, hoy vienen aquí con una propuesta para sumar al carro pues un 
chiringuito más, y le pregunto ¿las mujeres deportistas no son “mujeres”?, ¿no están ya 
protegidas por sus leyes contra la violencia de género? Puede ser que con tanta dialéctica 
inclusiva, al final, en su grupo, ya no sepan que es una mujer. Las instituciones y los 
ayuntamientos tenemos el deber de velar por los derechos de todos y cada uno de los 
ciudadanos. Debemos ser responsables y destinar los recursos de  manera eficiente y 
eficaz, debemos velar por el bien común de todos. Al grupo municipoal VOX Alcoy le 
gustaría conocer cuanto dinero piensan invertir en este nuevo chiringuito. El gasto público 
debe realizar una asignación equitativa de los recursos públicos y no una asignación 
selectiva siguiendo intereses partidistas o ideológicos. Alcoy debe invertir sus recursos, sin 
excluir, sin segregar, sin diferenciar, porque todos y cada uno de los alcoyanos son iguales 
ante la Ley. 

Sra. Payá:
Si, gracias Alcalde. Buenos días. A ver, primero que todo resulta llamativo, muy llamativo 
que, desde Compromís, socio del gobierno junto al Partido Socialista, presente una moción 
así.  No sabemos si se trata de autocomplacencia o un propósito de enmienda a su propio 
gobierno, más concretamente a la Concejalía de Igualdad que precisamente ostenta 
Compromís. En cuanto al primer punto, hablan de garantizar la Igualdad efectiva y real entre 
mujeres y hombres desde el Ayuntamiento de Alcoy, ¡haganlo!, ustedes ostentan la 
Concejalía de Igualdad, ¡haganlo!, y tendrán nuestro apoyo. En cuanto al segundo punto, 
continuar trabajando para erradicar las violencias machistas, insisto, ¡haganlo!, tendrán 
nuestro apoyo, pero están desde la Concejalía de Igualdad con la posibilidad de hacerlo. 
Respecto al Pacto valenciano contra la Violencia de género, pues el Partido Popular fue el 
promotor del pacto de Estado contra la violencia de género y firmó el pacto valenciano 
contra la violencia de género, y además no es casualidad que la Consellería de Igualdad 
esté incluida en la Vicepresidencia segunda del Consell y la ostente una mujer que ha 
trabajado mucho tiempo por la Igualdad desde el Senado y además fue Secretaria de 
Estado de Igualdad, creemos que todos estos antecedentes, no dejan duda alguna sobre las 
intenciones del Consell. Y para continuar con el tercer punto, hablan de seguir atendiendo y 
destinar recursos suficientes, en cumplimiento de la Ley 7/2012, de 23 de noviembre de la 
Generalitat, Ley Integral contra la violencia sobre la mujer en el ámbito de la Comunidad 
Valenciana, ley promulgada por el Partido Popular, lo que tampoco deja lugar a dudas sobre 
las intenciones de su cumplimiento incluso mejoras por parte del Consell. Continúa el punto 
diciendo que “Seguir el cumplimiento de las acciones enmarcadas en el II Plan de Igualdad”, 
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pues eso, insistimos, ¡haganlo!, está de su mano, nadie mejor que ustedes para hacerlo y 
esperemos que su propósito sea que este segundo Plan, aprobado recientemente, no quede 
obsoleto como el  Plan que abarcaba hasta 2019. Y en el cuarto punto pues proponen crear 
un servicio municipal para atender denuncias de las deportistas alcoyanas, lo cierto es que 
pensamos que afortunadamente en Alcoy existen muchos recursos y variados. Tenemos la 
UFAM, la Unidad de Familia y Mujer, de la Policía Nacional, la UVID, la Unidad de Atención 
a la Familia y Mujer, de la Policía Local, la Oficina de atención a la víctima, en los Juzgados, 
el centro Mujer 24h, que, por cierto, se atiende telefónicamente y con algunos días 
presenciales, por eso en la legislatura pasada, propusimos que hubiese un centro 
permanente en Alcoy, por que la más cercana está en Elda, eso es importante tenerlo en 
cuenta y también tenemos a ACOVIFA, que proporciona atención psicosocial a las víctimas 
de violencia de género y familiar, acoso escolar y laboral, pues dicho esto y todos los 
recursos con los que disponemos, nosotros presentamos una enmienda a este punto cuarto 
que diga que: “con la finalidad de dar seguridad a las mujeres alcoyanas deportistas, realizar 
una campaña informativa dirigida a las mujeres deportistas para dar a conocer todos los 
recursos disponibles en la ciudad ante cualquier agresión hacia las mujeres”, esa es la 
enmienda que proponemos. Gracias. 

Sra. Mira:
Gràcies, Alcalde. Bon dia a tots i a totes. 
Des del Partit Socialista, com no podia ser d’una altra manera, donarem suport a aquesta 
moció que hui ens presenta el grup Compromís. Per al Partit Socialista, crec que…, bé, està 
clar, no?, que la igualtat és un principi fonamental en el nostre projecte de govern. Inclou la 
igualtat com un eix principal i transversal en totes les àrees de govern i en totes les 
polítiques que nosaltres creem, tant des d’una reforma constitucional com des de la lluita 
contra la violència de gènere, els drets sexual i reproductius i com no?, en l’esport. En 
desembre de 2022, el Congrés dels Diputats va aprovar el projecte de la nova llei de l’esport 
que actualitza i adapta el marc jurídic de la de 1990 a una nova realitat esportiva que hi ha al 
nostre país. La llei, en poques paraules, reflecteix la idea que no pot ser considerat un sector 
exclusivament masculí, que té l’accés de les dones a llocs de responsabilitat, per això 
estableix mesures que equilibren la presència de dones en els seus òrgans directrius. A 
més, les federacions i els professionals tindran l'obligació de realitzar un informe anual en 
matèria d’igualtat i, també, comptar amb un protocol de prevenció i actuació per a situacions 
de discriminació, abusos i assetjament sexual o per raó de sexe, entre d’altres. A més, el 
text recull la necessitat d’impulsar la igualtat en la visibilitat dels esdeveniments esportius 
masculins i femenins en els mitjans, vetlant també perquè la representació mediàtica de les 
dones estiga lliure d’estereotips sexistes. Respecte de les esportistes, perdó, la nova llei 
redueix el minvament del dret de les dones a quedar embarassades, mantenint el vot en les 
assemblees generals, afavorint la conciliació i conservant els seus drets com a esportistes 
d’alt nivell una vegada transcorregut aquest període. La norma atén també, i per primera 
vegada, els drets de les persones LGTBI, i ho fa en dos sentits: eliminant qualsevol classe 
de violència o acte de LGTBI fòbic en els esdeveniments esportius i promovent l’accés i que 
la pràctica esportiva es realitze sempre respectant el principi d’igualtat. Així mateix, les 
lligues professionals i les federacions espanyoles estan obligades a elaborar un pla específic 
de conciliació i corresponsabilitat amb mesures concretes de protecció en els casos de 
maternitat i lactància, les quals s’hauran de posar a la disposició de les entitats esportives 
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integrants de la federació. I vostés diran, i tot açò perquè ens ho diu? Per què vos ho dic? 
Perquè, evidentment, tenim eines per a fer front a comportaments inadmissibles que es 
reflecteixen en la societat, perquè som una societat plural, una societat diversa i una societat 
oberta per molt que vostés vulguen negar-ho. Ens sumem a la condemna pel comportament 
del president de la Reial Federació Espanyola de Futbol, que va entelar la victòria de les 
nostres esportistes en el mundial i ens sumem al crit de «se acabó». 
Moltes gràcies.

Sr. Cerradelo:
Bé. La necessitat d’aquesta moció està més que justificada. En data 31 d’agost de 2023, a 
l’estat han sigut assassinades 40 dones per violència masclista, 10 més que en el 2022, 45 
menors d’edat han quedat orfes. D’aquestes dones, només 9 havien interposat denúncies 
prèvies contra els seus agressors. En total, des que es tenen registres, des de l'any 2003, 
han sigut assassinades 1.224 dones per violència de gènere. Amb 15 víctimes aquest estiu, 
ha sigut el pitjor des del 2018. La diferència d’un crim masclista a qualsevol altre crim 
instrumental és que, el primer, es comet per a reafirmar idees, valors o creences de 
possessió o superioritat del gènere masculí davant el femení. Quan es mata, es fa per 
quedar per damunt d’ella, per reivindicar-se com a home. En canvi, un crim instrumental es 
fa per aconseguir alguna cosa a canvi. Per això, no ho dic jo, això ho diu, sense anar més 
lluny, el fiscal general de l’Estat, que dic jo que alguns de nosaltres sí que sabrà sobre 
delictes i lleis. Però vull centrar-me en una de les dades que he comentat: només 9 de les 
víctimes que han hagut enguany havien denunciat els agressors. La negació de la violència 
masclista facilita que aquest percentatge de víctimes que no denuncien s’incremente, i això 
posa greument en perill la seguretat de les dones víctimes de violència d’algun tipus per part 
d’algun home. La por, la vergonya, la incertesa, són els sentiments contra els quals lluiten 
les víctimes abans de fer el pas de denunciar. Per això, cal que l’Ajuntament d’Alcoi faça un 
senyal inequívoc perquè tots plegats  puguem lluitar contra aquesta mena de terrorisme que 
afecta les dones; qualsevol altra cosa és jugar a favor de l’agressor. Però la violència 
masclista té moltes cares, i aquest estiu una d’aquestes s’ha mostrat davant de tot el món, 
en el mundial d’Austràlia. El món de l’esport, especialment masculinitzat en els sectors dels 
directius, entrenadors, etc., no s’escapa d’aquest masclisme. Cal condemnar públicament, 
des de les administracions, comportaments com aquests del senyor Rubiales, perquè, si no 
es fera, estaríem donant un missatge normalitzador de comportaments clarament 
masclistes. Una de les primeres accions que hem començat a realitzar des del departament 
d’Igualtat en convivència en l’esport, és la revisió de convenis esportius per al 2024 per 
intentar aplicar-hi una perspectiva de gènere i un llenguatge inclusiu. Però és clar que hem 
de donar seguretat a les nostres esportistes i facilitar la comunicació i la denúncia en cas 
d’irregularitats i de discriminacions masclistes. Aquesta moció ve a completar d’una manera 
pròxima, amable i professional, altres serveis que diferents administracions donen 
actualment a la nostra ciutat. Com ha dit la senyora Payà, un servei que assessora de les 
accions que es poden dur a terme o que mitjance, si és el cas, per a les usuàries que 
decidisquen fer ús d’aquest. Al capdavall, una eina més per a detectar irregularitats i 
discriminacions envers un sector important de la societat alcoiana, l’esport.

Sr. Alcalde:
Iniciem el segon torn d’intervencions.
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Sr. Rodríguez:
Bé, jo crec que, afortunadament, en la societat actual cada vegada es defensa més la 
diversitat i es defensa més la igualtat entre homes i dones, malgrat que alguns grups no 
vulguen vore-ho, però és una evidència que, en aquesta societat, malgrat els esforços que 
fan les institucions per aplicar eixes lleis d’igualtat, en la vida quotidiana, lamentablement, es 
donen casos de discriminació contínuament i en tots els àmbits socials.I el primer pas per a 
superar eixa situació és reconéixer-ho, donar-ho a conéixer. El fet que va despertar tot açò, 
l’actitud del president de la Federació de Futbol, és una mostra de l’assumpció d’una cultura 
masclista que hem heretat durant molts anys i que s’ha calat en el pensament, no?, de molts 
homes. Això és el que es tracta de corregir. I es tracta de corregir-ho fent una crítica 
rotunda, però, a més, amb la nostra capacitat d’influir en la societat, de fer un discurs de 
crítica o de donar a conéixer eixa realitat social. Negar-la, com fa el grup de Vox, no permet 
avançar, ans al contrari, això paralitza i dona ales a eixes actituds. Per tant, la institució i 
nosaltres, que som els representants del poble i que hem de tindre el nivell cultural i 
educatiu per a poder-ho traslladar a la societat, això ho hem de tindre molt en compte; en 
conseqüència, la proposta que fa Compromís, que és cert que tenint la regidoria d’Igualtat 
se l’ha d’aplicar,    l’ha d’anunciar com a tal, és correcta, perquè això ajuda. També perquè 
es dona i no es coneix, perquè es dona en cercles més reduïts i no ho coneix el conjunt de 
la societat. Si eixes denúncies es fan, si es coneixen, això ajuda a fer que el comportament 
siga l’adequat en la nostra societat. Per tant, res més a dir sobre la proposta, que no sé si 
l’he feta abans. Crec que sí, no? D’acord. Doncs, afegint això, nosaltres hi votarem a favor.

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. No negamos que existe la violencia contra la mujer, negamos la 
razones que dan ustedes, a la vista está que las mujeres no estamos protegidas por estas 
leyes, hay más de 100 agresores que se han puesto en libertad, más de 10000 condenas 
revisadas y por centrarme un poco más, en la Comunidad Valenciana, hay cerca de 100 
detenciones cada mes por agresiones a mujeres, creo que esto, podemos ver que las leyes 
no funcionan y tampoco sus planes y lo que queremos en Vox es una ley de violencia 
intrafamiliar que proteja a todos. 

Sra. Payá:
Si, gracias. En cuanto al último punto sobre el comportamiento de Rubiales, pues por 
supuesto que tienen nuestra más firme condena por la agresión a una de las jugadoras, por 
su grosero comportamiento en el palco, y por su chulería a la hora de acerarse al cargo, que 
por cierto, muchos aplaudieron, han destituido solo a Vilda, pero por destituir, aplaudieron 
muchos más. No sé, que esperaban de un investigado por corrupción por supuestamente 
organizar fiestas, orgías, viajes, todo financiado con fondos de la Real Federación Española 
de Fútbol, no entendemos como una persona así seguía al frente de esta institución, bueno, 
creo que su amistad con Pedro Sánchez lo explica. También explica la postura del Consejo 
Superior, la tibia postura del Consejo Superior de Deportes cuando debería haber tomado 
cartas en el asunto desde el minuto cero y que bien les ha venido al gobierno de España 
este bochornoso suceso, así no se ha hablado ni del precio de la gasolina, ni del incremento 
del coste de la vida, y en definitiva de todos los problemas que estamos teniendo los 
españoles, y que triste, porque lo único que han hecho es eclipsar el gran triunfo del fútbol 
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femenino y el gran triunfo del deporte de mujeres. Quería que me aclarara el Sr. Cerradelo si 
me va a asumir la enmienda, para definir el voto. Gracias.

Sra. Mira:
Gràcies, Alcalde, de nou. No pensava intervindre en aquesta segona part; perquè crec que, 
bé, el nostre vot, evidentment, ha quedat clar. Però és que em crida l’atenció i no vull donar-
li més protagonisme perquè no se’l mereixen, a Vox, amb eixa manera de faltar al respecte a 
totes les dones i, Maria, perquè vostés deuen tindre filles, deuen tindre amigues, nebodes, 
parelles... I és una falta de respecte a les més de 1.400 dones que han mort a mans dels 
seus homes o exhomes. És una falta de respecte total en aquest saló de plens, i jo, de 
veritat, que sí que m’agradaria apel·lar al Partit Popular perquè, per favor, deixe d’alguna 
manera d’apostar per aquestes lleis que no ens duran a cap lloc. Ha sigut molt el temps que 
nosaltres, els partits democràtics, hem lluitat per la defensa de les dones i pels drets, i no és 
possible que un grup d’ultradreta vinga ací, a nosaltres, a dir-nos què és el que hem de fer 
amb tot el que hem lluitat les dones en aquest país. No volia, de veritat, intervindre, però és 
que no puc més que dir que «rebuig absolut!” a totes les polítiques que vinguen de la 
ultradreta i de Vox, que fan apologia de la violència, apologia de la violència. Moltes gràcies.

Sra. Peidro:
Por alusión...

Sr. Alcalde:
Bé, modere jo el debat i no hi ha al·lusions. Per tant, té la paraula, Sr. Cerradelo, per a 
tancar el debat.

Sr. Cerradelo:
Bé, al final, no em sorprén, la intervenció de la senyora Peidro perquè, evidentment, estem 
parlant d’un partit que va presentar com a cap de llista un maltractador condemnat, i 
entenem que siga incòmode per al seu partit parlar de violència de gènere. Parlar de 
discriminació en el col·lectiu dels homes, jo no sé de quin col·lectiu estem parlant, de la 
meitat, com a molt seria la meitat de la població, no seria un col·lectiu... Jo no l’he 
interromput a vosté, si no li importa... Bé, també, a mi em fa gràcia que la sent parlar 
d’ideologia, la ideologia en altres moments sobre canvi climàtic, sobre la llengua valenciana, 
i sobre la violència de gènere. La realitat és que no hi ha res d’ideològic en el fet de dur 
endavant unes polítiques sustentades en els coneixements científics; en canvi, negar les 
evidències científiques tal com fan vostés, evidències, comportaments clarament 
ideologitzats, neguen una realitat per a donar com a verídica una mera opinió sense cap 
fonament, com les que vostés han estat expressant. Crec que la seua postura està posant 
entrebancs a la lluita contra la violència masclista. Com he dit ací, la negació de la violència 
masclista l'únic que fa és dificultar a les víctimes la denúncia. Per altra part, sí que és 
veritat... a la senyora Payà... sí que m’hauria agradat que m’haguera passat eixa esmena 
encara que fora per whatsapp, per poder... per poder llegir-la amb deteniment. En un 
principi, si el que vosté està demanant és que es faça difusió en centres esportius sobre 
totes les opcions que tenen, jo crec que no tenim cap problema a acceptar eixa moció que 
de fet està realitzant-se, però no hi ha cap problema a acceptar-la. Per altra banda, senyor 
Rodríguez, per descomptat que li acceptem la moció; però sí que és veritat que voldria fer 
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una puntualització, no sobre eixa esmena, sinó del que ha parlat vosté sobre l’Alcoyano. Jo 
crec que, en aquest govern, estem tots d’acord que ens hauria agradat que l’Alcoyano 
continuara mantenint aquest equip; de fet, aquest govern va anar a parlar amb el president, 
mentre vostés encara no hi han anat. Ja li vaig comentar que, si volia, jo l’acompanyava a 
parlar amb el Club Esportiu Alcoyano, igual que amb els altres clubs esportius de la ciutat 
que tenen equips de dones, per a parlar sobre el tema dels clubs esportius. Jo li allargue la 
meua mà per a treballar, realment, al carrer, per l’esport femení, en aquesta ciutat.

Sr. Alcalde:
Passem a votació ja la moció incorporant la proposta del Partit Popular i de Guanyar Alcoi, 
les dues propostes, sí, les dues esmenes que s’han plantejat. 

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal COMPROMÍS 
ALCOI, incorporant tant l’esmena plantejada per part del grup municipal PARTIT POPULAR 
com la del grup municipal GUANYAR ALCOI, i que queda establida en els termes següents:
 

“Moció 

Les i els representants de les institucions democràtiques no podem atemptar contra els drets 
de les persones, però en aquests moments estem assistint a una deriva feixista, masclista, 
lgtbifòbica i racista, que vol instal·lar-se en les nostres institucions i que no és acceptable. 
Per això cal garantir els drets socials i el reconeixement de les diversitats i de la igualtat 
aconseguides.

Amagar la igualtat de gènere o negar la violència masclista, menysprear o atemptar contra 
els drets lgtbi, no és democràtic, no és constitucional i no és governar per a la ciutadania, 
sinó anar contra ella.

Les institucions, i els ajuntaments que som la primera línia de defensa d’aquests drets, hem 
de ser garants de vetlar pels drets humans i per la democràcia, per seguir treballant per la 
igualtat entre dones i homes, pels drets lgtbi, i per erradicar qualsevol mena de violències 
masclistes o de discriminació. Per totes les persones.

Són drets humans, són els drets de totes i tots, i la nostra obligació és defensar-los i 
eixamplar-los. No podem fer ni un pas enrere dels drets aconseguits, i per a l’Ajuntament 
d’Alcoi, com a institució compromesa amb aquesta defensa, la nostra obligació es denunciar 
els comportaments que ataquen aquests drets i posar eines perquè les persones que 
pateixen la vulneració d’aquests puguen ser escoltades.

Per tot això, resulten inadmissibles comportaments com el que el president de la Real 
Federació Espanyola de Futbol ha tingut a l'exercici del seu càrrec, i més concretament la 
presunta agressió sexual a la jugadora Jenni Hermoso, durant els actes de celebració i la 
seua incapacitat absoluta per a assumir la responsabilitat dels seus actes amb posterioritat. 
Aquests comportaments, sumats a altres escàndols, demostren que existeix un masclisme 
sistemàtic instaurat en el si de la institució que aquesta persona representa.
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Fets com aquest i les posteriors informacions que assenyalen pressions a les jugadores 
demostren, que ara més que mai, les institucions hem de renovar el nostre compromís amb 
l’erradicació de les violències masclistes i els atacs als drets humans. No podem permetre 
que comportaments masclistes, i fora de lloc com els del Sr Rubiales, es repetisquen a la 
nostra ciutat.

Per altra banda, volem reiterar el nostre suport absolut a les jugadores de la Selecció 
Espanyola de Futbol Femení i, sobretot, amb aquesta moció volem llançar un missatge per a 
totes les dones d'Alcoi, especialment a les nostres esportistes, perquè  ocupen el lloc que 
mereixen en la nostra ciutat, assumint per part nostra, la responsabilitat de facilitar tots els 
recursos i mitjans necessaris perquè així siga.

A Compromís ho tenim clar com a partit signant del Pacte Valencià contra la Violència de 
Gènere i Masclista de 2017, subscrit per 63 representants de partits polítics, agents 
econòmics i socials, universitats, associacions, mitjans de comunicació, forces i cossos de 
seguretat i administracions públiques.

Aquest és el marc que cal protegir i renovar. Aquesta ha de ser la primera aliança política i 
social de l’Ajuntament d’Alcoi.

Per tot el que s’ha exposat, des del grup municipal Compromís proposem els següents punts 
d’acord

ACORDS

1.- Garantir la igualtat efectiva i real entre dones i homes en totes les activitats socials, al 
món laboral, al mon de la festa, al món de l’esport i qualsevol altre àmbit de la ciutat, des de 
l’Ajuntament d’Alcoi.

2.- Continuar treballant per erradicar les violències masclistes, reiterar el compromís amb el 
Pacte Valencià contra la Violència de Gènere i Masclista, i instar al govern valencià que 
inicie la seua renovació, tot respectant l'esperit de cooperació institucional, i afavorint la 
participació del teixit social, a fi d'avançar cap a l'erradicació de les violències masclistes.

3.- Seguir atenent i destinar recursos suficients, en l’atenció a les víctimes de violència de 
gènere, en compliment de la Llei 7/2012 de 23 de novembre de la Generalitat, Integral 
contra la Violència sobre la Dona en l'Àmbit de la Comunitat Valenciana, així com, seguir 
amb el compliment de les accions emmarcades en el II Pla d’Igualtat d’Oportunitats entre 
dones i homes d’Alcoi.

4.- Amb la finalitat de donar seguretat a les dones alcoianes esportistes, realitzar una 
campanya informativa dirigida a les dones esportistes per a donar a conéixer tots els 
recursos disponibles a la ciutat davant qualsevol agressió cap a les dones.
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5.- Condemnem el comportament del president de la Real Federació Espanyola de Futbol a 
les celebracions del Mundial de Futbol a Austràlia.“

L’Ajuntament Ple, per majoria dels assistents, amb els vots a favor dels regidors del grups 
municipals SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI 
(2), i el vot en contra dels regidors del grup municipal VOX ALCOY (3), aprova la moció 
presentada i que incorpora tant l’esmena del grup municipal POPULAR com la de 
GUANYAR ALCOI.

17. 23730/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓ PER A LA CREACIÓ D'UNA ZONA DE JOCS D'AIGUA INCLUSIU PER A 
PERSONES AMB I SENSE DIVERSITAT FUNCIONAL
El grupo municipal VOX ALCOY, presenta la siguiente moción:

“Exposición de motivos

Este proyecto busca ser un aporte desde una perspectiva mas amplia, la visión de llegar a 
incluir de manera mas activa a las personas con diversidad funcional y quienes no tengan 
ninguna, puedan disfrutar y convivir juntos,  en un mundo donde hay muchas limitaciones, 
promoviendo la inclusión sin barreras arquitectónicas y mentales que los separen, y por ello 
el crear un espacio donde no existan barreras físicas y eliminar estigmas sociales y 
diferencias que solo existen en la mente de quienes han tenido una vida distinta a los 
demás.

La creación de una zona de juegos de agua inclusivo en la ciudad de Alcoy, ayudará a 
muchas organizaciones a diseñar nuevas actividades y estructuras. Por ello la importancia 
de desarrollar una zona de juegos de agua con instalaciones adecuadas donde puedan 
divertirse todos, lo que promovería la sensibilización de la comunidad ante la problemática 
de la accesibilidad.

La principal característica de la zona de juegos de agua,  es que esta dirigido a todo el 
público sin excepción, ni discriminación de ningún tipo y adaptado para todas las personas 
por igual. Un lugar en donde niños y adultos puedan compartir tiempo, ocio y convivir.

Un parque urbano con una zona de juegos de agua en los barrios de la ciudad, 
principalmente los que no disponen de piscina municipal, ayudaría a que esta instalación se 
posicione como una autentica alternativa a los parques infantiles actuales en verano. 

Hablamos por tanto de una zona con mayor productividad a «mitigar las olas de calor».
Apostamos porque sea un lugar multifuncional, que con pequeños cambios o 
modificaciones, durante la época estival sea un parque de juegos de agua, mientras que en 
invierno se transformaría en un espacio ornamental.

Numerosos pueblos de nuestro entorno están procediendo a la instalación de los 
denominadas  zonas de “juegos de agua “ o de ”juegos acuáticos” . Se tratan de zonas 
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cercanas a Polideportivos o en parques lo suficientemente amplios donde se instalan 
toboganes, cañones, campanas, chorros que brotan del suelo, y otras atracciones para que 
niños, jóvenes y adultos, puedan entretenerse con el agua. 

No hace falta mirar a ciudades europeas como París o Berlín para comparar esta idea. 
Instalaciones de este tipo también las hay en España como Castellón, Málaga, Barcelona, 
Madrid, Ourense, Córdoba, Castellar del Valles o Sueca, ciudades que han sido precursoras 
en la construcción de un parque de “juegos de agua” o “juegos acuáticos”. 

Estas instalaciones de juegos de agua que fomentan la imaginación, el desarrollo de la 
destreza y la motricidad, son bien acogidas por las familias.

Por lo expuesto, presentamos los siguientes puntos de acuerdo,

 Primero: Que a la mayor brevedad se inicien los estudios pertinentes, así como los 
trámites para proceder a la licitación y adjudicación de una zona de juegos de agua 
inclusivo para cualquier persona  en el municipio de Alcoy.

 Segundo: Que se proceda a buscar aquellas subvenciones y/o ayudas que se 
adapten a este proyecto y faciliten su financiación.”

Sr. Abad:
Si, gracias Sr. Alcalde. Voy a pasar a leer los puntos, los puntos de acuerdo. 

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX ALCOY, lee los puntos de acuerdo de la 
moción.

Sr. Abad:
Gracias.

Sr. Rodríguez:
D’acord. A veure, és curiós, no? Perquè, de passar a negar l’evidència del canvi climàtic a 
fer propostes que ajuden un poc en aquest aspecte, bé, de veure..., vull dir... El que pense 
és que aquestes propostes haurien d’anar incloses, que és el que nosaltres hem pretés en 
una moció que presentem posteriorment, incloses en un pla més genèric, més exigent, més 
planificat, d’acord, i que, per tant, sense paréixer mal la proposta, entenc que si en aquesta 
proposta vostés estan donant a conéixer que ja no són negacionistes del canvi climàtic, 
doncs m’alegraré un muntó, la qual cosa està en contradicció absoluta amb el discurs que 
ens fan en l'àmbit general, perquè, efectivament, haurem de preparar la ciutat perquè siga 
un espai urbà que minimitze els efectes de la temperatura i, per això, nosaltres, 
posteriorment sí que plantegem una moció en aquest aspecte, que és molt més ampla, que 
contempla aquestes qüestions que vostés, puntualment, plantegen ara, però moltes més, 
no?, de la necessitat de punts d’aigua, de la necessitat de canviar la gespa artificial per 
gespa natural, la necessitat de fer més ombres, de plantar més arbres en el circuit urbà, que 
tots els projectes que hi ha, com el Via-parc o com la plaça d’Al-Azraq, tot allò que s’haja de 
fer, tinga gran nombre d’arbres per a fer una ciutat més fresca en conjunt, no? Per tant, jo, 
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ara m’espere, en la segona intervenció, després de sentir els debats, per a posicionar-me en 
el vot.

Sr. Pastor:
Gràcias Sr. Alcalde. Muy brevemente, a nosotros nos parece una propuesta razonable y la 
vamos a apoyar. 

Sr. Alcalde:
En nom del govern intervindrà la Sra. Guillem.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. No sé per on començar. En primer lloc, pel fet que el grup Vox ha 
utilitzat el concepte onada de calor dins d’un document oficial, un grup que porta ací 4 anys 
negant el canvi climàtic, i ara ve i ens alliçona a totes les persones que estem ací. En faré un 
poc de resum.
El 13 de juliol de 2023, Vox, en l'àmbit estatal proposa més cultius de regadiu, més cotxes 
de combustió i abandonar l’acord de París. Per a Vox, el govern està sota la vara dels 
radicals ecologistes que, lluny de parlar de canvi climàtic, parlen de religió climàtica -si volen 
els passe la notícia on apareix, literalment, el que jo acabe de dir. Vox proposa suspendre el 
Pacte Verd Europeu, derogar la Llei del Canvi Climàtic i Transició Energètica. Tampoc se 
salven els Objectius de Desenvolupament Sostenible fixats per les Nacions Unides. 
Precisament, les Nacions Unides són els que més o dels que més lluiten, no?, per 
aconseguir la igualtat i el desenvolupament d’aquelles persones més vulnerables. I amb tot 
aquest quadre, venen al nostre ajuntament dient que estem patint onades de calor i ens 
demanen que fem miniaqualands per a totes les persones amb diversitat funcional i sense. 
Miren, no es tracta de fer miniactuacions i de posar pedaços per tota la nostra ciutat, es 
tracta de creure’s realment el canvi climàtic, d’entendre que ens afecta en la nostra 
quotidianitat, d’entendre que hi ha una cosa que es diu pobresa energètica que afecta les 
persones i famílies més vulnerables, i que afecta també la salut de totes les persones, 
sobretot d’aquelles més vulnerables. Precisament, els xiquets, els malalts i les persones 
majors són els que més patiran aquestes onades de calor. I és tant per les onades de calor 
com por la pol·lució, d’acord, i per això la lluita contra el canvi climàtic ha de fer-se d’una 
manera global. Nosaltres ens ho creiem i per això tenim un model de ciutat pel qual volem 
treballar. De fet, ara per ara estem parlant i preparant les diverses formes amb les quals 
aquest govern lluitarà contra el canvi climàtic, no solament creant refugis climàtics, perquè 
calen protocols, calen refugis climàtics, calen energies renovables, i cal una disminució del 
trànsit, entre moltíssimes altres coses. Per tot això no li puc aprovar aquesta moció, no tinc 
cap dubte que ho fan amb la millor intenció i, de fet, fins i tot me n’alegre de veure que Vox 
comença a veure l’evidència del canvi climàtic, i a veure a totes les persones que formen 
part de la nostra societat tan diversa, però no li puc aprovar una moció perquè nosaltres 
estem treballant en un pla local a mitjà i a llarg termini des del departament d’Indústria, 
Transició Energètica i Gestió Estratègica. Nosaltres tenim un model de ciutat cap al qual 
volem anar. Volem una ciutat moderna, neta, amable amb totes les persones, i volem una 
ciutat sostenible, amb un augment de zones verdes que ens ajuden a abaixar la temperatura 
de la ciutat, amb parcs amables i zones de joc que aprofiten també de refugis climàtics, i 
també pensem en els refugis climàtics d’hivern. Volem una ciutat que viatja cap a la 
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sostenibilitat energètica en l'àmbit particular i industrial, i el nostre objectiu es diu Agenda 
2030. I, des d’ací, tot el que…, és que no li puc aprovar aquesta moció, però el convide, de 
veritat, a participar en la lluita contra el canvi climàtic, a això sí que el convide.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, esta moción que presentamos en el pleno de hoy, ni se basa ni 
tiene ideología alguna. Su única pretensión es paliar las altas temperaturas que se suceden, 
año tras año durante la estación veraniega.  Y como no, de forma inclusiva, de forma que no 
se quede nadie atrás, que cualquier ciudadano pueda disfrutar, bien en familia o con 
amigos, de un momento de ocio y tiempo libre en donde el agua y ellos sean los 
protagonistas. Todos conocemos o sino deberíamos, conocer protocolos y medidas para 
contrarrestar las elevadas temperaturas, que cada año desde las administraciones nos 
transmiten para paliar el calor en la temporada de verano, pero no podemos obviar la 
necesidad de aportar ideas para que el verano sea mas llevadero para todos los 
ciudadanos. Estas zonas de agua, tienen muy buena acogida en las ciudades en las que 
han sido instaladas, primero como prueba y debido al éxito y la buena aceptación por los 
ciudadanos, como instalación necesaria en varias zonas de las ciudades. Alcoy no puede 
quedarse atrás en este sentido. Si queremos un Alcoy amable con las personas, debemos 
trabajar con fluidez y proyectos que si mejoren y hagan mas agradable el día a día de los 
alcoyanos. Estas instalaciones que hacen agradable la vida de los alcoyanos durante todo el 
año, ademas de refrescar, fomentan la imaginación, el desarrollo y la motricidad. Y por ello 
desde VOX Alcoy, planteamos esta moción teniendo reciente el verano y con el tiempo 
suficiente para poder empezar los trámites para que esta zona de juegos de agua sea una 
realidad el próximo verano. Gracias.

Sr. Rodríguez:
D’acord, breument. Ho torne a dir: a mi, la proposta en concret, si no mirem el context de les 
persones que la plantegen -no per res, sinó perquè sempre han estat defensant tota una 
negació de l'evidència dels augments de la temperatura i del canvi climàtic-, doncs està bé 
com a proposta. El que jo entenc és que s’hauria d’incloure com una possibilitat dins d’un pla 
més ambiciós que és el que nosaltres plantegem, en comptes d’anar puntualment i de forma 
desplanificada, que ara fem una cosa i després resulta que n’hem de fer una altra. 
Aleshores, es tracta de planificar, de pensar i de fer un pla per a minimitzar els efectes de la 
calor, no? Jo sé que en açò s’està avançant en totes les ciutats, i les propostes que vostés 
estan fent en ciutats funcionen, jo estic completament d’acord en això, però torne a insistir: 
caldria fer-ho des d’una perspectiva molt més ampla, que estic convençut que el govern, des 
del principi, ha fet apostes per reduir, en l’agenda 2030, que crec recordar que vostés 
culpabilitzaven que no estaven d’acord amb ella i resulta que és la que ens està guiant 
obligatòriament per a combatre els efectes del clima, del canvi climàtic. Doncs això va en 
eixa ruta. Per tant, haurien de posar-se d’acord en eixe aspecte. Jo, en aquest cas, 
m’abstindria perquè entenc que la proposta en si és assumible, però assumible en un 
context molt més ample, i m’alegre que, a partir d’ara, tot el que proposa el govern que ajude 
al canvi climàtic (el carril bici i aquestes coses...el transport públic, tot això), tinga també el 
suport de Vox.

Sr. Pastor:
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Gracias Sr. Alcalde. Bueno, no pensaba intervenir pero claro, es que…, aquí hay una 
moción, una propuesta de un grupo político del Ayuntamiento de Alcoy, que es concreta, 
que es relativamente fácil de llevar a cabo y que ayuda a paliar las altas temperaturas que 
sufren nuestros vecinos en Alcoy durante el verano y de repente nos encontramos que, con 
que el grupo Compromís va a votar en contra porque la propone Vox, ya está, entonces 
habla de planes, protocolos, refugios climáticos, la agenda 2030 ya, pero mientras tanto, 
mientras llega eso, yo creo que no cuesta nada aprobar una moción razonable, 
relativamente sencilla de hacer y en un plazo relativamente rápido de hacer, que eso ayuda 
realmente a que los vecinos de Alcoy, bueno, pues sobrelleven algo mejor los veranos en la 
ciudad, es que no entiendo la negativa a votar esta moción, realmente no la entiendo, a 
nosotros desde luego nos parece una moción perfectamente razonable y mientras se 
elaboran los planes que dicen ustedes que se están elaborando, y los protocolos, y la 
agenda 2030 y todo eso, que eso, entre otras cosas, ya sabemos que no son para mañana, 
siempre son para pasado mañana, bueno, pues no está de más ir haciendo cosas, yo creo 
que la propuesta de Vox va en ese sentido, me parece muy razonable, nosotros, repito, 
vamos a votar a favor. 

Sra. Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Bé, a mi, quan es parla de forma inclusiva, no?, que s’utilitza 
açò, Vox, no?, doncs té el seu..., perquè..., bé, que Vox parle d’inclusió quan com hem vist 
fa uns minuts les propostes que es fan des d’Igualtat o des de Benestar Social, poques 
vegades tenen el seu suport, doncs ho torne a dir, no?, és un poc difícil d’encaixar. Sempre 
que vostés vulguen lluitar contra el canvi climàtic, ens trobaran ací. La veritat, li ho dic, però 
li explicaré perquè estem dient-li que no: vostés saben perfectament que durant 4 anys hem 
parlat molt de l’agenda 2030 i hem parlat molt dels pactes dels alcaldes i hem anat darrere 
d’això; els seus companys ho saben perfectament. I saben també que tenim uns recursos 
que són tant humans com econòmics i que, eixos recursos, d’acord, estem utilitzant-los per 
a arribar a eixa agenda 2030 i, evidentment, això el que ens fa és: una, plantejar-nos quin és 
el model de ciutat cap al qual volem anar, quina és eixa ciutat on volem anar, i quins són... i 
anem a planificar eixes accions que nosaltres volem fer. Per tant, ho torne a dir, en aquests 
moments estem parlant d’una cosa a mitjà i a llarg termini. Nosaltres, ara com ara, estem 
fent actuacions, d’acord, el que podem fer és plantejar-se, i ho torne a dir, dins d’eixe model i 
d’eixa agenda 2030, dur ací propostes i anar mirant a veure com i quan podem fer-les. Em 
sembla perfecte, però açò és posar un pedaç; no és el mateix. I com que no és el mateix, no 
podem acceptar-ho. Estem parlant d’una proposta, com bé ha dit el nostre company de 
Guanyar, a llarg termini i moltíssim més ambiciosa.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, esta propuesta, como ya he dicho al principio, no es ideológica, 
me gustaría que el Sr. Rodríguez, como bien dijo en la radio, que cualquier grupo político 
que presentara una moción que fuera beneficiosa para los ciudadanos pues que la 
apoyarían, me gustaría que hoy reflejara esa decisión aquí en el salón de pleno, y bien, y no 
es que neguemos o estemos a favor o en contra del cambio climático, etc., en este caso 
nosotros estamos presentando una moción para ayudar o paliar las olas de calor en épocas 
estivales, es muy sencilla la moción, y es una prueba, no hace falta crear un plan o un 
proyecto extremadamente grande para poder aplicarlo en la ciudad, etc., o planificar o 
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calendarizar, es una idea, un proyecto, por ejemplo, se podría aplicar en la zona alta de 
Alcoy, que no tiene ni piscinas ni tiene nada que les pueda ayudar, tienen que desplazarse a 
otras piscinas municipales de Alcoy, que están lejos de su zona, y podíamos empezar por 
allí, el parque de Cantagallet es un parque muy grande, está proyectado también hacer un 
parque para los perros, para animales, desde hace años, y no está dentro de ningún plan ni 
proyectado ni etc., está creado, es una inversión que se hará, pero ya veremos cuando, 
entonces si planificamos de esta manera y calendarizamos de esta manera, no habría 
inconveniente en planificar este pequeño proyecto para poder implantarlo y que los 
ciudadanos, en breve, puedan disfrutar, sobre todo niños y nuestros mayores, ya sean con 
diversidad funcional o sin diversidad funcional. Gracias.

Sr. Alcalde:
Gràcies. Passem a votació.

Seguidamente se somete a votación la moción presentada por el grupo municipal VOX 
ALCOY.

El Pleno del Ayuntamiento, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales POPULAR (8) y VOX ALCOY (3), el voto en contra de los concejales de 
los grupos municipales, SOCIALISTA (9) y COMPROMÍS ALCOI (3) y la abstención de los 
concejales del grupo municipal GUANYAR ALCOI (2), rechaza la moción presentada.

18. 23730/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓ PER LA NETEJA I MANTENIMENT DE VORALS EN CARRETERES DEL TERME 
MUNICIPAL D'ALCOI
El grupo municipal VOX ALCOY presenta la siguiente moción:

“Exposición de motivos

Muchas veces hemos oído la frase “todo entra por los ojos”. Dicha frase se aplica a nuestra 
vida cotidiana sin darnos cuenta. Nos pasa cuando un plato de comida “se ve” rico, o en la 
primera impresión que nos causa una persona antes de conocerla o cuando visitamos un 
lugar.

Desde VOX Alcoy, siempre hemos insistido en el continuo mantenimiento y cuidado de la 
Ciudad de Alcoy, especialmente por la imagen de nuestra ciudad.

Como alcoyanos, queremos una imagen de Alcoy que atraiga, que se quede en la retina, 
que incite a visitar nuestra ciudad repetidas veces, incluso que les haga plantearse quedarse 
a vivir en ella y solo podemos conseguirlo si recuperamos y le damos ese atractivo y 
potenciamos su entorno.

Creemos que las carreteras de acceso a nuestra ciudad, como otras del termino municipal, 
son su carta de presentación, son el preludio de lo que viene, de lo que nos vamos a 
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encontrar a medida que circulamos por ellas hasta llegar a una ciudad que desde hace años 
sufre el mismo descuido y abandono.

Si nos encontramos con carreteras, con sus arcenes y margenes llenos de maleza y 
abundante vegetación, ocultando los límites de la calzada, la señalización viaria, etc, 
presentamos una ciudad descuidada y abandonada.

Por ello decimos que la limpieza de estas vías es crucial para mejorar parte de la imagen de 
Alcoy, para evitar que las plantas que crecen sin control supongan una merma en la 
visibilidad,  garantizar la seguridad vial de los conductores y especialmente en prevenir y 
reducir el riesgo de incendios.

Principalmente nos referimos a las siguientes carreteras:

  CV-795 hasta el túnel del Salt, acceso desde Batoy.
  La CV-796 que cruza el Preventorio.
 La CV-7881, acceso por el Viaducto.

Aquellas carreteras y/o caminos de titularidad Municipal, como el acceso a San Antonio, San 
Rafael, etc.. 

Desde VOX Alcoy afirmamos que mas allá del argumento de la seguridad vial y del riesgo 
ambiental, se encuentra también la imagen que ofrece la ciudad a los alcoyanos y visitantes 
a través de sus carreteras,  por lo que proponemos los siguientes puntos de acuerdo:

 Primero: La elaboración de un Proyecto para el despeje, desbroce, tala, poda, 
aclarado de vegetación y limpieza de arcenes, cunetas y margenes de las carreteras 
del término municipal de Alcoy para garantizar la seguridad vial de los conductores y 
la prevención de incendios.

 Segundo: La creación de una Brigada que se dedique exclusivamente al 
mantenimiento y reparación de estos caminos y carreteras.

 Tercero: El Ayuntamiento de Alcoy inste al resto de administraciones a que 
mantengan adecuadamente las carreteras de su titularidad.”

Sr. Abad:
Si, paseo a leer los puntos de acuerdo.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX ALCOY, lee los puntos de acuerdo de la 
moción.

Sr. Rodríguez:
Em reserve. En la segona intervenció.

Sr. Cantó:
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Gràcies. Bon dia. Vamos a centrarnos en los puntos de acuerdo, porque es curioso los 
escrúpulos que muestra la izquierda con algunos partidos y la falta total con otros, tanto es 
así que están dispuestos a perdonarles sus delitos simplemente por gobernar con ellos, pero 
vamos a centrarnos nosotros en los puntos de acuerdo de esta propuesta. Totalmente de 
acuerdo en el tercer punto, el que el Ayuntamiento debe de instar  a cualquier administración 
, gobierne quien gobierne, a mantener sus infraestructuras. Si que pediríamos una 
modificación en el segundo punto, porque no creemos que las arcas municipales puedan 
disponer de recursos para afrontar ningún gasto, y en cuanto al primer punto, es el que 
estamos perfectamente de acuerdo, aunque se estén realizando, siempre, labores de 
limpieza, es bueno que estén calendarizadas y que podamos hacer un seguimiento, si se 
cumplen o no se cumplen  esas labores de mantenimiento. Gràcies. 

Sr. Alcalde:
Per part del govern intervindrà el Sr. Martínez.

Sr. Jordi Martínez:
Bon dia. Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Nosaltres estem a favor, crec que, pel que em va 
comentar el portaveu de Vox, el Sr. Abad, hi havia un canvi en la redacció d’alguns dels 
punts, perquè sí que entenien que la creació d’una brigada que es dedica exclusivament al 
manteniment i reparació d’aquests camins, crec que havien parlat que, una vegada 
sapiguem en el projecte que ja està elaborant-se per part del departament, quina és la 
despesa econòmica que representa, s’hauria de veure de quina manera s’utilitza després, 
perquè també sabeu que hi ha programes d’ocupació com puga ser Avalem, i que no haver 
de dependre exclusivament d’una brigada que es dedique a això; per tant, nosaltres 
estaríem a favor, i crec que si s’aclarira aquest segon punt que crec que havien pactat o que 
ho havien parlat vostés.

Sr. Abad:
Si, bien, como habíamos hablado ya, con el Sr...., con Kiko y con el Sr. Martínez, pues 
nosotros hemos replanteado el segundo punto que es el que creemos que queda un poquito 
de conflicto y nosotros compartimos la preocupación también de la situación económica del 
Ayuntamiento, por eso nos parece bien la propuesta del Partido Popular de cambiar ese 
punto y no sé si les gustaría, yo propongo una nueva formulación del texto, del segundo 
punto, que sería: “Cuantificar económicamente las actuaciones previstas en el proyecto, y 
posteriormente crear una partida exclusiva en el presupuesto del año 2024, para el 
desarrollo de estas actuaciones o algo similar, si os parece bien, lo que digan ustedes.”

Sr. Rodríguez:
D’acord, sí, posa d’acord tant la proposta com el govern municipal, i en benefici de les 
cunetes i dels camins, nosaltres manifestem el nostre acord, simplement. 

Sr. Cantó:
Sí, estamos de acuerdo con el cambio y votaremos a favor.

Sr. Abad:
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Tots d’acord? Doncs, aleshores, perfecte, em pareix perfecte que aquesta moció tire 
endavant i que la imatge de la ciutat millore d’ara endavant. Gràcies.

Seguidamente se somete a votación la moción presentada por el grupo municipal VOX 
ALCOY, que incorpora la enmienda planteada por parte del grupo municipal POPULAR, y 
que queda establecida en los siguientes términos: 

“Exposición de motivos

Muchas veces hemos oído la frase “todo entra por los ojos”. Dicha frase se aplica a nuestra 
vida cotidiana sin darnos cuenta. Nos pasa cuando un plato de comida “se ve” rico, o en la 
primera impresión que nos causa una persona antes de conocerla o cuando visitamos un 
lugar.

Desde VOX Alcoy, siempre hemos insistido en el continuo mantenimiento y cuidado de la 
Ciudad de Alcoy, especialmente por la imagen de nuestra ciudad.

Como alcoyanos, queremos una imagen de Alcoy que atraiga, que se quede en la retina, 
que incite a visitar nuestra ciudad repetidas veces, incluso que les haga plantearse quedarse 
a vivir en ella y solo podemos conseguirlo si recuperamos y le damos ese atractivo y 
potenciamos su entorno.

Creemos que las carreteras de acceso a nuestra ciudad, como otras del termino municipal, 
son su carta de presentación, son el preludio de lo que viene, de lo que nos vamos a 
encontrar a medida que circulamos por ellas hasta llegar a una ciudad que desde hace años 
sufre el mismo descuido y abandono.

Si nos encontramos con carreteras, con sus arcenes y margenes llenos de maleza y 
abundante vegetación, ocultando los límites de la calzada, la señalización viaria, etc, 
presentamos una ciudad descuidada y abandonada.

Por ello decimos que la limpieza de estas vías es crucial para mejorar parte de la imagen de 
Alcoy, para evitar que las plantas que crecen sin control supongan una merma en la 
visibilidad,  garantizar la seguridad vial de los conductores y especialmente en prevenir y 
reducir el riesgo de incendios.

Principalmente nos referimos a las siguientes carreteras:

  CV-795 hasta el túnel del Salt, acceso desde Batoy.
  La CV-796 que cruza el Preventorio.
 La CV-7881, acceso por el Viaducto.

Aquellas carreteras y/o caminos de titularidad Municipal, como el acceso a San Antonio, San 
Rafael, etc.. 
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Desde VOX Alcoy afirmamos que mas allá del argumento de la seguridad vial y del riesgo 
ambiental, se encuentra también la imagen que ofrece la ciudad a los alcoyanos y visitantes 
a través de sus carreteras,  por lo que proponemos los siguientes puntos de acuerdo:

 Primero: La elaboración de un Proyecto para el despeje, desbroce, tala, poda, 
aclarado de vegetación y limpieza de arcenes, cunetas y margenes de las carreteras 
del término municipal de Alcoy para garantizar la seguridad vial de los conductores y 
la prevención de incendios.

 Segundo: Cuantificar económicamente las actuaciones previstas en el proyecto, y 
posteriormente crear una partida exclusiva en el presupuesto del año 2024, para el 
desarrollo de estas actuaciones.

 Tercero: El Ayuntamiento de Alcoy inste al resto de administraciones a que 
mantengan adecuadamente las carreteras de su titularidad.”

El Pleno del Ayuntamiento, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI 
(3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), aprueba la moción presentada y que incorpora 
la enmienda del grupo municipal POPULAR.

19. 23636/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ PER A L’ELABORACIÓ D’UN PLA D’ACTUACIÓ MUNICIPAL FRONT A LES 
ALTES TEMPERATURES
El grup municipal GUANYAR ALCOI presenta la moció següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Com ha quedat palés aquests darrers estius les onades de calor cada cop són més 
freqüents i allargades en el temps. Alcoi disposa de plans d’actuacions municipals per fer 
front als efectes negatius en cas de terratrémols, d'inundacions i d’incendis, però encara no 
comptem amb un pla d’actuació per minimitzar els efectes negatius de les altes 
temperatures. La necessitat de la seua elaboració i execució és, evidentment, cada vegada 
més urgent.

La nostra ciutat no està ben adaptada per minimitzar els efectes de les altes temperatures 
de l’època estival. Calen més zones d’ombra, més arbres als carrers, substituir la gespa 
artificial per natural o zones de terra sense pavimentar, més fonts, locals condicionats on 
protegir-se de la calor i altres moltes alternatives que caldria concretar en un Pla Estratègic 
d’acció elaborat des dels diferents departaments implicats de l’Ajuntament: Medi Ambient, 
Urbanisme, Obres i Serveis, Protecció Civil, Mobilitat...

No podem deixar passar un altre estiu sense haver-nos preparat adequadament per als 
vinents. 
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És per això que plantegem l’adopció dels següents punts d’acord:

PRIMER. Que s’encete d’immediatament l’elaboració d’un Pla Estratègic d’acció municipal 
de la ciutat per a minimitzar els impactes que les altes temperatures i les onades de calor  
que provoquen entre la població a causa del canvi climàtic que patim, amb el fi d’aprovar-lo 
definitivament abans del proper període estival.

SEGON. Que fins que es tinga concretat i aprovat aquest Pla, totes les actuacions 
urbanístiques, d’obres i qualssevol altres, tinguen com a principi d’actuació la previsió de 
mesures preventives de futur encaminades a pal·liar els efectes de les altes temperatures.»

Sr. Rodríguez:
D’acord, com deia abans, aquesta seria una moció, que passe a llegir, l’acord, la proposta 
d’acord, on podrien incloure’s propostes concretes com ha fet abans Vox. 

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig els punts d’acord de la 
moció.

Sr. Carlos García:
Pues muchas gracias Sr. Alcalde y buenos días a todos los que nos siguen por las redes 
sociales. Podemos estar de acuerdo en que necesitamos mas árboles en nuestras calles, 
mas fuentes y sustituir el césped artificial por el natural, aunque este último necesita de un 
mantenimiento como su regado y cortado y todos sabemos que el mantenimiento de 
parques y jardines no es lo mas fuerte en este gobierno. Todos queremos pasar un verano a 
gusto sin padecer las temperaturas típicas de esta estación y todo lo que se haga desde 
este ayuntamiento será bienvenido, aunque creemos que no es un tema para elevarlo como 
de máxima urgencia ya que las temperaturas que hemos padecido entran dentro de lo 
normal como en cualquier otro verano. En cuanto la elaboración de un plan estratégico para 
minimizar el impacto de las altas temperaturas en verano, hemos de recordar que ya existe 
un Plan Nacional del año 2023, orden PRE/1518/2004, del 28 de mayo, por el que se crea la 
Comisión Interministerial para la aplicación efectiva del Plan Nacional de Actuaciones 
Preventivas de los Efectos del Exceso de Temperaturas sobre la Salud. Leyendo su moción, 
íbamos muy bien hasta que nos hemos tropezado con la frase “cambio climático”, la dichosa 
frase “cambio climático”. Si se refieren al clima cambiante que ocurre en nuestro planeta 
desde hace 4.500 millones de años, podríamos estar de acuerdo, pero ustedes culpan a 
todos los seres humanos de este cambio siguiendo una religión climática que no tiene base 
científica para que cambiemos nuestros hábitos, no utilicemos el coche, dejemos de comer 
carne y dejar de emitir CO2 que es el alimento de las plantas y la base de toda la vida en la 
Tierra y sin ella no existiría la vida. Y es que, como dice la experta en ciencia climatológica 
Yolanda Diaz, el calor en verano es culpa del cambio climático. Por supuesto que los 49 
grados que se registraron en Villanueva del Río y Minas en julio y agosto de 1957 no se 
debieron al calentamiento global como tampoco en La Puebla del Río en julio de 1968 y en 
La Puebla de Cazalla en julio de 1995, en Écija que también registró 49 grados en junio de 
1981, en Hornachuelos en agosto de 1959, y así puedo continuar con varias.... con varias 
poblaciones más que alcanzaron los 49 grados, cosa que este año no se ha alcanzado, ni el 
año pasado ni el anterior. Todos estos no son datos míos, son datos del Banco Nacional de 
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Datos Climatológicos de la Agencia Española de Meteorología. De hecho, más de 1.600 
científicos y profesionales, entre los que destacan dos premios Nobel, firmaron la 
Declaración Climática Mundial, la cual titularon "No hay emergencia climática", y que pone 
en cuestión buena parte de los postulados de la catástrofe climática causada por el hombre.  
Según los firmantes de esta publicación, “la ciencia del clima debería ser menos política, 
mientras que las políticas climáticas deberían ser más científicas”. Para conseguir lo que 
ustedes desean, no hace falta un Plan estratégico de acción para minimizar el impacto de 
las olas de calor provocadas por el cambio climático, que no negamos nadie que hayan olas 
de calor en verano, es lógico y natural desde hace muchísimos años, el cual sería inútil y no 
se iba a cumplir, sino decirle al gobierno que plante mas árboles, cree mas fuentes y que 
sustituya el césped artificial por el natural, como bien señalan ustedes.

Sr. Reig:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots els que ens segueixen en el saló de plens i en xarxes 
socials. Ja que existeix un Plan Nacional de actuaciones preventivas de los efectos del 
exceso de temperaturas sobre la salud 2023 aprobado por la comisión interministerial para 
la aplicación efectiva del plan nacional de actuaciones preventivas de los efectos del exceso 
de temperatura sobre la salud en su reunión del 17 de abril de 2023, votaremos a..., per això 
votarem a favor si retiren el punt número 2 de la moció, ja que entenem que ja existeix una 
legislació que regula aquestes actuacions. Però, en el marc d’aquest pla nacional, estem a 
favor d’elaborar un pla d'actuació municipal, amb les competències que l’Ajuntament té amb 
tots els departaments involucrats, per tal de previndre els efectes que les altes temperatures 
puguen ocasionar als nostres ciutadans, amb mesures concretes per al nostre Alcoi.

Sr. Carles Sansalvador:
Hola, bon dia a totes i tots i a la gent que ens veu per les xarxes socials. Bé, primerament, 
Sr. Garcia, no sabia que gastant el cotxe podíem alimentar les plantes i tampoc que amb el 
metà fem gas per a la calefacció, no? Però bé, de tota manera, des de Compromís i ara el 
pacte del Parterre, compartim la mateixa preocupació que el grup Guanyar. Per la meua 
banda, des de Salut Pública, comptem amb un protocol que… Pareix que eixe concepte ja 
s’ha anomenat. Tenim un protocol de comunicació amb la resta de departaments de 
l’Ajuntament que s’activen cada vegada que la Generalitat ens informa d’onades de calor. 
Onades de calor, ara pareix que eixe concepte el grup de Vox està utilitzant-lo, 
sorprenentment. Per altra banda, aquest estiu vam realitzar una campanya informativa de 
prevenció d’altes temperatures. A banda d’eixes xicotetes mesures, també hem de tindre en 
compte que comptem amb un projecte mitjançat per fons europeus anomenat Alcoi Bio Up, 
per a… que té com a objectiu la renaturalització de diferents zones de la ciutat. Com vostés 
veuen, sempre ha sigut la nostra preocupació. I, ara, des del govern, continuem treballant 
enfront del canvi climàtic. Quant als punts, em pareix totalment… ens pareix totalment 
correcte, tal volta una puntualització en el termini, en el temps, per a l’estiu que ve, sabem 
que la redacció d’un pla estratègic no és una cosa senzilla quant a fons i quant a temps. De 
tota manera, per a la resta, el nostre compromís ferm per a tirar endavant aquesta moció.

Sr. Rodríguez:
D’acord, gràcies. 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
14613745607066002000 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Bé, abans que res, continuant negant l’evidència, és que, m'estranya tant, jo no ho sé, amb 
tot el respecte, no? Si vosté ha passat un estiu normal com el de l’any passat o de l’altre, 
quan ha sigut l’estiu més calorós des de fa molt de temps, que això no vol dir que, 
puntualment, en algun moment concret i en algun lloc concret, s’hagen donat eixes 
temperatures, però les onades de calor cada vegada són majors i s’allarguen més en el 
temps. O s’està dins d’una nevera o realment un s’assabenta que ha hagut canvis que van a 
pitjor per culpa del canvi climàtic i que això afecta molt seriosament els ciutadans i les 
ciutats. Totes les ciutats s’han de preparar per a pal·liar els efectes d’eixes altes 
temperatures provocades per l’activitat humana, fonamentalment i que això ha provocat un 
canvi climàtic que, o el paralitzem, o anem al desastre. És la primera obligació que tenim 
com a humans, combatre el canvi climàtic. És una evidència científica i és una evidència que 
s’experimenta en les carns de la ciutadania. Per tant, jo entenc que cal posar-se en marxa 
de forma rotunda per a aconseguir aquest objectiu. Agraïsc la proposta del Partit Popular. És 
a dir, nosaltres entenem que, efectivament, si hi ha plans d’alt rang, superiors, que 
dictaminen una sèrie d’actuacions, cal tindre’ls en compte com un marc genèric, però hi cal 
aplicar un pla propi. Per això entenc que no s’elimina el segon punt sinó que en tot cas es 
diria «Aprovar aquest pla municipal», d’acord? Tenint en compte que totes les normatives o 
plans que puguen haver en l'àmbit d'altres estaments superiors. I respecte de la proposta 
que fa el company Carles Sansalvador, nosaltres el que exigim és que hi haja una actuació 
constant; és a dir, nosaltres voldríem... entenem que la proposta és ampla, que la proposta 
és complicada, que no es fa en quatre dies, però estem parlant d’ací a abans de l’estiu. 
Pensem que tenim tècnics, tenim departaments prou dotats i capacitats per a poder fer una 
proposta concreta que vaja avançant; és a dir, que si nosaltres comencem a afirmar ací que 
fa falta aqueix pla i ens posem a treballar en ell i anem fent, conseqüentment, d'acord amb 
eixos criteris, intentar fer una ciutat verda, doncs, anem dotant i avaluant el que anem fent. 
Així nosaltres estaríem d’acord a no posar un límit. Però començar a fer el pla i que cada ics 
temps, d’ací a la primavera, per exemple, saber que s’ha fet al respecte i anar avaluant-ho i 
anar fent-ho constar en eixe pla d’actuació que finalment ha de tindre un global que ens 
permeta treballar, no ara en aquesta legislatura, sinó també en les següents. Per tant, això, 
des d’eixe punt de vista, si ho accepta el govern, jo hi estaria d’acord. I, evidentment, mireu, 
tenim els pla d’actuació davant d’emergències de terratrèmols, davant d’emergències 
d'inundacions, d’incendis, que han anat evidenciant-se com a necessàries al llarg de la 
història. En aquests moments tenim un greu problema perquè la nostra ciutat no està gens 
adaptada a les altes temperatures i el que pretenem és que en aquesta moció s’urgisca al 
govern municipal a treballar de valent al respecte. Treballar de valent al respecte en coses 
que no costen molt: llevar la gespa artificial i posar-ne una de natural; llevar més 
pavimentació per a posar més zones de jardineria; plantar més arbres -perquè hi ha un 
projecte de plantació d’arbres per a les ribes dels rius, que ací ja en tenim, igual que en 
tenim en els parcs que envolten la ciutat-… Però, en la ciutat, a l’estiu, no es pot passejar 
perquè no hi ha ombres suficients, i fa moltíssima calor. Com això, moltíssimes propostes 
més, com ... del jardí, els parcs de jocs d’aigua, com es planteja la possibilitat, fins i tot, de 
posar ombres en els ponts, és a dir, en definitiva, hi ha moltes coses que moltes ciutats ja 
han posat en marxa i és el que nosaltres pretenem, que s’establisca eixe ordre, eixa 
planificació, eixa possibilitat d’anar treballant amb caràcter d’urgència. És una emergència 
climàtica en la qual vivim i, per tant, hem de centrar-nos a posar en marxa aquestes 
propostes en concret, i no dubte que tots tindrem la voluntat d’aprovar-ho en eixe sentit.
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Sr. Carlos García:
Muchas gracias. Bueno, como ya he dicho anteriormente, creo que es una tontería crear un 
plan estratégico para minimizar el impacto de las altas temperaturas puesto que ya existe un 
Plan Nacional para ello. Estaría bien reclamarle al Gobierno que regenere los alcorques de 
los árboles de la ciudad, poner en funcionamiento las fuentes que no funcionan, mantener 
los parques en buenas condiciones, etc. Además, Compromis estuvo en la legislatura 
pasada reclamando por eliminar el césped artificial  y sustituirlo por césped natural. Ya 
veremos si durante esta legislatura en la cual están en el gobierno, y lo ponen en marcha y 
cumplen con lo que reclamaron en su día. Y vuelvo a incidir en un tema mas importante de 
lo que parece. Quítense de la cabeza todo el tema del cambio climático producido por los 
seres humanos según la perspectiva que ustedes tienen, un tema que no tiene ninguna 
base científica, como he explicado antes, que si tiene una carga ideológica y, sobre todo 
económica, puesto que con ello, aquí, en este país, mucha gente gana mucho dinero.

Sr. Reig:
Sí, gràcies. 
Com ja hem manifestat públicament els del grup municipal del PP, en diverses ocasions, hi 
ha una sèrie de mesures que podria adoptar el partit de l’Ajuntament d’Alcoi. Estan molt bé 
totes les propostes i tots els plans aquests de l’Agenda 2030 i tal; està molt bé tot això, però 
potser serà a mitjà o a llarg termini. Hi ha fets, necessitem fets, necessitem propostes a curt 
termini; per això nosaltres hem parlat d’alguna sèrie de mesures com ara reforçar el control i 
l’ajuda a les persones més vulnerables, transport gratuït en les onades de calor, l’accés a les 
piscines municipals. Es podria estudiar on hi ha zones on falta ombra o que els fons 
estiguen en perfecte ús, fins i tot, per exemple, dur a terme ja projectes anunciats des de fa 
molts anys com el parc aquàtic a Cantagallet, perquè moltes persones tenim animals de 
companyia i necessitem que ells també es refresquen. Aleshores, nosaltres estaríem a favor 
d’eixe pla municipal perquè creiem que agilitaria tot el que és a curt, a mitjà o a llarg termini 
dels plans nacionals.

Sr. Carles Sansalvador:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bé, s’ha estat parlant del Pla General Municipal, una cosa que la meua companya, abans, ja 
ha dit que s’està portant a terme, que s’està fent dins d’aquest. Tenim el protocol 
d’emergència climàtica que és una cosa que hem comentat i s’ha treballat en això. Per altra 
banda, donar la mà a totes les forces que vulguen aportar, sobretot per a sumar i millorar 
aquesta proposta de cara al futur. Com hem dit és un camí a mitjà i llarg termini. 
Per altra banda, contestant un poc a la dialèctica del Sr. Garcia, li donaré un parell, un parell 
de frases. Per exemple, la seua anterior número 1 per la Comunitat de Madrid, Rocío 
Monasterio, va definir aquest fenomen com un «Camelo Climático». Jo crec que està anant 
vosté pel mateix camí. D’altra banda, també, la candidata de Vox a l’Alcaldia de Sevilla que 
nega el canvi climàtic amb la frase de: «No está demostrado». Miren vostés, segons 
l’històric d’AEMET, des del 78 fins a l’actualitat, la temperatura mitjana de la península 
Ibèrica ha augmentat entre 1,5 i 2 graus. És una realitat i cal treballar per a pal·liar aquesta 
tendència a l’alça. No tenim un planeta B i hem de prendre mesures abans que siga massa 
tard, per això, davant del compromís de les forces progressistes i amb la puntualització 
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temporal que hem tingut respecte de la moció, tirem, tirem avant. Ah!, sí, sí, disculpa, 
perdoneu, se m’ha oblidat, sí, sí, a veure, com a tal, el que heu anomenat, del vostre pla, no, 
perquè ja tenim el protocol d’emergència climàtica.

Sr. Rodríguez:
No, simplement dir que el protocol d’emergència climàtica, evidentment que el tenim fa 
temps, que quan venen les pujades de calor advertim a la nostra gent més vulnerable que 
no isca al carrer, que bega molta aigua. Però jo estic referint-me a una cosa més gran, és a 
dir, en definitiva això està molt bé, cal mantenir-ho i cal tindre-ho en consideració dins del 
pla, però això no lleva el més important i és posar-se a treballar en la redacció d’un pla que 
puguem avaluar d’ací a la primavera. Per exemple, per saber que és el que s’ha fet, sí això 
entra en concordança en l'estratègia de fer una ciutat verda que minimitze els efectes de la 
calor, en definitiva, en eixe aspecte, en eixe aspecte, jo propose el que he proposat. Jo crec 
que he entés que el company Carles Sansalvador l’ha acceptat d’eixa manera, no? Res més 
a dir, simplement que agraïsc les aportacions que s’han fet i espere que es vote a favor la 
moció.

Sr. Alcalde:
Simplement, per a aportar una dada, ahir mateix, la Junta de Govern va aprovar la licitació 
de la redacció del projecte de renaturalització de la ciutat dins dels fons Next Generation que 
formarà part d’eixe pla d’actuacions i que ja es redactarà el projecte. En el moment que siga 
redactat es licitarà per a poder crear totes eixes ombres, per a poder renaturalitzar i aportar 
eixe component que ajuda a reduir la temperatura de la ciutat. 
Votem la moció en…

Sr. Pastor:
Es que no…, por aclararnos, porque no nos ha quedado muy claro la postura de Compromís 
con respecto a la enmienda nuestra o que es lo que se va a votar, ¿la propuesta de Guanyar 
añadiendo lo que hemos dicho nosotros?

Sr. Rodríguez:
Sí, Guanyar accepta la proposta, no d’eliminar el punt 2, com he deixat clar, sinó afegir que 
seria un pla municipal tenint en compte el marc general dels plans que puga haver-hi.

Sr. Pastor:
Correcto, eso es lo que vamos a votar, ¿no?, vale, gracias.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal GUANYAR 
ALCOI, incorporant l’esmena plantejada per part del grup municipal POPULAR, i que queda 
establida en els termes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Com ha quedat palés aquests darrers estius les onades de calor cada cop són més 
freqüents i allargades en el temps. Alcoi disposa de plans d’actuacions municipals per fer 
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front als efectes negatius en cas de terratrémols, d'inundacions i d’incendis, però encara no 
comptem amb un pla d’actuació per minimitzar els efectes negatius de les altes 
temperatures. La necessitat de la seua elaboració i execució és, evidentment, cada vegada 
més urgent.

La nostra ciutat no està ben adaptada per minimitzar els efectes de les altes temperatures 
de l’època estival. Calen més zones d’ombra, més arbres als carrers, substituir la gespa 
artificial per natural o zones de terra sense pavimentar, més fonts, locals condicionats on 
protegir-se de la calor i altres moltes alternatives que caldria concretar en un Pla Estratègic 
d’acció elaborat des dels diferents departaments implicats de l’Ajuntament: Medi Ambient, 
Urbanisme, Obres i Serveis, Protecció Civil, Mobilitat...

No podem deixar passar un altre estiu sense haver-nos preparat adequadament per als 
vinents. 

És per això que plantegem l’adopció dels següents punts d’acord:

PRIMER. Que s’encete d’immediatament l’elaboració d’un Pla Estratègic d’acció municipal 
de la ciutat per a minimitzar els impactes que les altes temperatures i les onades de calor  
que provoquen entre la població a causa del canvi climàtic que patim, amb el fi d’aprovar-lo 
definitivament abans del proper període estival.

SEGON. Que fins que es tinga concretat i aprovat aquest Pla, totes les actuacions 
urbanístiques, d’obres i qualssevol altres, tinguen com a principi d’actuació la previsió de 
mesures preventives de futur encaminades a pal·liar els efectes de les altes temperatures, 
tenint en compte el marc general dels plans que puga haver-hi de superiors instàncies.»

L’Ajuntament Ple, per majoria dels assistents, amb els vots a favor dels regidors dels grups 
municipals SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI 
(2), i el vot en contra dels regidors del grup municipal VOX ALCOY (3), aprova la moció 
presentada i que incorpora l’esmena del grup municipal POPULAR.

20. 21885/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES I PREC SOBRE L'ACCÉS AL POLÍGON SANTIAGO PAYÁ
Sra. Garcia:
Buenos días y gracias.

Lee las preguntas la Sra. García, concejal del Grupo Municipal Popular.

“PREGUNTAS

Sobre las gestiones con el propietario de los terrenos.

 ¿En que punto se hayan las negociaciones con el propietario de los terrenos con el 
objetivo de conseguir la cesión o la expropiación?”
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Sr. Alcalde:
Li contestarà la Sra. Guillem.

Sra. Guillem:
D’acord, bé, ara com ara, no s’ha arribat a cap acord amb el propietari i s’ha iniciat el procés 
d’expropiació, d’acord? Es va començar ara farà menys d’un mes, si durant aquest procés 
s’arriba a un punt d’acord, aturaríem aquesta expropiació, perquè la nostra intenció, sempre, 
evidentment, és tindre les portes obertes al diàleg, però ara com ara no s’ha arribat a cap 
acord, d’acord?

Sra. García:
Entiendo que tampoco el gobierno ha conseguido el documento que garantiza la propiedad 
del terreno, por tanto…

Sra. Guillem:
(…) no, a veure, açò es va iniciar durant el mes d’agost i tinguem en compte que per a poder 
iniciar-ho s’ha de fer la declaració d’utilitat pública que és precisament eixa la intenció que es 
va respondre durant el mes de març, d’acord? Però això és just en el moment en el qual 
estem, d’acord? Per tant, no hem aconseguit això, estem ara començant el procés, d’acord?

Sra. García:
Vale, pues no cabe hacer la pregunta de la licitación.

Sra. Guillem:
Bé, estem preparant els termes de la licitació, també li ho dic. 

Sra. García:
!Eh!, pasamos a financiación.

“
 ¿Cuál es la partida asignada a tal fin?”

Sra. Guillem:
D’acord, a veure, no tenim una partida específica, però dins d’Indústria tenim una partida 
genèrica. En aquesta es té en compte aquest pont i així s’ha demanat ja la subvenció dins 
del pla Planificant de la Generalitat, i suposarà una despesa entre el 50% - 45%: El 55% -
45%, perdona.

Sr. Alcalde:
Del pla Planificant de la Diputació.

Sra. Guillem:
D’acord, perdone, de la Diputació, té raó, perdone, m’he equivocat. Però sí que tenim 
dins…, o siga, sí que tenim creada, dins de la partida genèrica, tenim eixos diners, la part 
que posarem nosaltres. I hem demanat ja eixa part que subvencionarà Diputació.
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Sra. García:
O sea, esa partida tiene entonces 2 millones de euros.

Sra. Guillem:
És de 1.800.000 €, per a ser exactes.

Sra. García:
Bueno, entonces ya me ha contestado también la financiación, paso al ruego.

Sra. Guillem:
Sí.

La Sra. García, concejal del grupo municipal Popular, lee el siguiente ruego:

“RUEGO

Que el Gobierno de Alcoy, dé prioridad a la tramitación de la situación definitiva al problema 
del acceso a los polígonos Santiago Payá y Sant Benet”

Sra. Guillem:
D’acord, mire, aquesta prioritat jo crec que ja estem tenint-la en compte i que ja estem 
demostrant-la, vull dir, des de… Bé, en aquests moments podran veure vostés totes les 
subvencions i actuacions que estem fent i licitant, d’ací a final d’any hi ha un muntó i es faran 
totes en polígons. En Indústria, com vostés sabran, una de les nostres prioritats són els 
polígons, la creació de les EGM en les zones industrials i la creació de zones industrials 
avançades. En tot València n’hi ha 6, i una és a Alcoi. I bé, com podran veure, en aquests 
moments ja estem tramitant moltíssimes coses als polígons, i continuarem. La nostra 
intenció, evidentment, és continuar.

Sra. García: ¿Cuanto tiempo llevamos con este problema?, 11 años, ¿cuanto tiempo llevan 
ustedes gobernando?, 12, y seguimos con que todo es muy complicado, todo es lento, todo 
es difícil, ¿cuantos son ustedes?, me refiero al partido Socialista, uno, dos, tres, cuatro, 
cinco, seis, siete, ocho, nueve, por los pelos, y 6 asesores, solo el partido Socialista, son 
bastantes, igual es que algo así les está superando, si no fuera porque desde el partido 
Popular, desde el principio, estamos preguntando y preocupados por este tema, sabemos 
que se ha hecho poco, pero menos se habría hecho. De todo esto la conclusión es muy 
clara, a ustedes la industria les importa muy poco, únicamente la utilizan en determinados 
foros, en sus discursos, para crear planes, como el plan Impulso Industrial, les da igual, les 
da igual el acceso al Santiago Payá, esto ya podría haber estado solucionado hace tiempo, 
les da igual que los trabajadores no puedan llegar, que la empresa pague la producción, que 
los camiones no pasen, bueno, igual no les da, realmente, en palabras del que era 
vicealcalde, el Sr. Martínez, de la legislatura anterior, ya dijo que era un tema de poco peso, 
eh¡,  y para defenderse, su falta de gestión industrial, ustedes argumentaron dos proyectos, 
el Clérigo y Pagos; Pagos, un proyecto que están repitiendo continuamente, legislatura tras 
legislatura y no son capaces de llevar a cabo, incluso para ustedes eso es demasiado. Poco 
más queda que añadir, para nosotros la industria si que es importante y necesaria en Alcoy, 
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sin embargo para ustedes la industria solo sirve cuando están reunidos con los empresarios, 
hechos son amores y no buenas razones.

Sra. Guillem:
Em sap greu que tinguera tot açò preparat per a contestar al Sr. Martínez i que haja sigut jo, 
però esto es un poco lo que hay, vale. A veure, el que vull dir-li, per a mi és prou important, 
sobretot perquè jo visc de la indústria, d’acord? Jo soc -i ho soc gràcies a la indústria-... I li 
diré que, com estem demostrant, ja tenim damunt la taula la solució. Ja està ací, ja està, vull 
dir…, ja està eixa i en tenim moltes altres més. I sabrà vosté que ja estem creant totes les 
EGM noves, d’acord?, estem creant-ne dues, ja estem en eixe procés i, a més, ara, això sí, 
haurem de veure, no? Dins del que puguen fer vostés, perquè fins ara tot açò s’ha pogut fer 
gràcies a un Botànic que ens ha donat més de 4 milions d’euros per a poder invertir. Ara 
veurem què ens dona el nou govern de València; això també és una part molt important. Ja 
veurem si podem continuar. El que tenim per aprovar i tot el que està executant-se ara ha 
sigut gràcies a PSOE-COMPROMÍS.

21. 21900/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PREGÓ I DESFILADA FIRA MODERNISTA
Sr. Cantó:
Gràcies.

El Sr. Cantó, concejal del grupo municipal Popular, lee el siguiente ruego:

“La conmemoración del Alcoy modernista, cuyos primeros pasos se dieron con las 
anteriores corporaciones municipales del Partido Popular y es justo reconocer ha alcanzado 
su mayor apogeo con la organización de la semana Modernista bajo su mandato, es 
actualmente un éxito de participación e implicación de múltiples asociaciones locales.

Por todo ello, planteamos el siguiente 

RUEGO

Que en el pregón y posterior desfile inaugural de la semana modernista se conceda el 
mayor protagonismo a las entidades organizadoras y los familiares (si es el caso) del 
personaje en el que se centre la celebración.

Quedando los componentes de la corporación municipal, como en el resto de actos festivos 
que se celebran en Alcoy a lo largo del año, en un segundo plano.”

Sra. Zamorano:
Bon dia a tots i a la gent que ens segueix des de les xarxes. 
A veure, no entenc massa bé a què es refereix en el prec i li llance la pregunta per poder-me 
centrar jo en la resposta, si és tan amable de…, perquè en l’expositiu no sé a què es 
refereix.
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Sr. Cantó:
Sí, tant en el pregó, on se situa la Corporació Municipal, diguem en la tarima, que no 
estiguera ací la Corporació Municipal, sinó que estigueren les entitats que hi participen i la 
Corporació Municipal que estiguérem en la plaça d’Espanya, com la resta de ciutadans. I en 
la desfilada posterior, en compte d’anar darrere de la banda de música, per aclarir-se, al 
revés, la Corporació Municipal que anara com la resta dels participants.

Sra. Zamorano:
Mire, no estic d’acord, les entitats representen a un…, és cert, representen a un gran 
nombre de gent. Cada entitat representa encara més a una part d’aquesta ciutat, són 
imprescindibles per a portar endavant la Fira Modernista i molts actes que és fan en la ciutat, 
però igual d’imprescindible és l’Ajuntament per a dur endavant aquest certamen. Des de fa 6 
anys, perquè és el 6é any que commemorem aquest acte, s’ha dut a terme un tàndem, jo 
crec que molt, molt bo i molt productiu, entre l’administració i aquestes entitats. I mostra 
d’això és la gran quantitat d’activitats que van sumant-se cada any, activitats i entitats, i el 
gran nombre de gent que va, que va també participant. La Corporació municipal, igual que 
les entitats representen una part, la Corporació municipal representa a tot Alcoi, i jo crec que 
menysprear eixa representativitat, a banda de menysprear-nos nosaltres mateixos, els 25 
que estem ací, jo crec que acaba menyspreant les institucions i això no és bo. Vull dir, llevar-
se valor, no valor, sinó representativitat, al mateix nivell que puguen tindre les entitats i cap a 
la seua gent. Jo, a diferència del que entenc que entén vosté, jo pense que tenim, com a 
Corporació municipal, un paper molt important en aquest certamen, i és el que entenem 
nosaltres, els membres del govern, que formem el govern, és un paper de representació i de 
suport, no és un paper d’aparentar, com crec que vosté vol induir en aquest prec. Nosaltres 
considerem que estem donant suport a aquells actes que anem i ajudem les entitats quan ho 
fan, i participem en elles, en la setmana modernista i participem amb elles i d’elles durant tot 
l’any mentre s’organitza. Per tant, jo no li acceptaré el prec i considere que el nostre paper 
de representativitat ha d'estar i ha d'estar al mateix nivell que està quan en una processó 
anem al final davant de la banda de música, i ha d'estar quan en festes de Moros i Cristians, 
a la Corporació o en els actes que fa l’Associació, a la Corporació se la té en compte perquè 
representa el poble d’Alcoi. Vull dir que, jo, amb tots els respectes, crec que no hem 
d’acceptar-li i jo, personalment, no li accepte el prec.

Sr. Cantó:
Si, la intención de nuestro ruego no es menospreciar la Corporación municipal, ni mucho 
menos, es la de evitar un exceso de protagonismo, en este caso, del gobierno que son 
ustedes, pero en futuros gobiernos, una utilización de un acto que ha sido un éxito popular, 
gracias a su trabajo, y no querer capitalizar, digamos. Este ruego, a veces, pensamos si 
tenia la entidad suficiente para presentarlo en un pleno, podía haberse hablado en una 
comisión o una sugerencia por pasillos, pero estar 3 meses con ruedas de prensa, nos 
indica que es lo suficientemente importante como para traer este tema al pleno y nuestra 
intención es que no se capitalice, no se utilice como propaganda, evidentemente el gobierno 
que usted preside solo hace que propaganda y es evitar que un acto que ha sido muy bien 
acogido por la ciudad, se instrumentalice desde el gobierno municipal. 

Sra. Zamorano:
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Miré, si es refereix...

Sr. Alcalde:
Un segon, jo crec que, a vosté li molesta que l’Alcalde represente la ciutat i que els 
agradaria que no participara en cap acte d’aquesta ciutat, ho lamente.

Sra. Zamorano:
En el que es refereix a les rodes de premsa, això es fa principalment per a la promoció. Des 
del primer moment es va fer així per a tindre una promoció més llarga i que arribara a més 
gent i sobretot, també, perquè les entitats, quan estan durant tot l’any preparant activitats 
també volen tindre l’oportunitat de mostrar a la gent el que han fet. Si s’adona, en les rodes 
de premsa, mai tinc jo el protagonisme, sempre presente i deixe parlar; per tant, si vosté 
torna…, torna a dir, el que veu en tot açò és un afany de protagonisme del govern. I no és 
cert perquè, a més, en aquest certamen, precisament, la Corporació sencera hi participa en 
tot i és lliure. També li he de dir que qualsevol membre de la Corporació que no hi vullga 
participar, no té per què fer-ho. Vull dir, si el dia del pregó, qualsevol membre d’aquesta 
Corporació no vol vestir-se, no vol donar suport a l’acte i vol estar baix o no vol estar, ací no 
hi ha obligació de ningú, però els que considerem que hi hem d'estar i donar suport a aquest 
certamen, estarem allí damunt.

22. 21903/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC DENOMINACIÓ OFICIAL CAMP DE FUTBOL JORGE MOLINA
Sr. Reig:
Gràcies, Sr. Alcalde.

El Sr. Reig, regidor del grup municipal Popular, llig el següent prec:

«El passat 26 de Juliol, Jorge Molina anunciava des de les seues reds socials que es 
retirava del futbol. Desprès de mes de 600 partits i 257 gols, 6 de ells en competicions 
europees, el jugador d’Alcoi «colgava les botes» amb una exitosa trajectòria esportiva, 
estimat en tots els Clubs on ha defès la seua camiseta i respectat per aficionats i companys 
del mon del futbol. Es el jugador que amb mes edat ha aconseguit un hat-trick en les 
competicions espanyoles.

En 2.020 es va posar en funcionament el camp de futbol però la pandèmia  no va permetre 
fer una inauguració oficial, ara es el moment, un dels nostres esportistes mes reconeguts 
mereix tindre de forma oficial aquesta instal·lació al seu nom.

PREC

Per això, per aquests motius sol·licitem a l’Ajuntament d’Alcoi que s'inicien els tràmits de 
forma urgent per tal de fer la inauguració oficial del camp Jorge Molina.»

Sr. Belda:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a totes i a tots. 
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Açò és prou senzill. Si jo li acceptara el prec que posa que iniciem els tràmits de forma 
urgent per tal de fer la inauguració oficial del camp Jorge Molina, estaríem dient que no hem 
començat ja els tràmits i els tràmits es van començar en el moment que es va acordar que el 
camp portaria el nom Jorge Molina. S’han començat els tràmits d’acord amb el protagonista 
principal que no és altre que Jorge Molina amb qui s’ha parlat des de primera hora. I de fet 
açò és una cosa que en la Comissió d’Esports ja s’ha parlat i cada cosa que hem tingut i 
cada informació que hem tingut, com es fa sempre en la Comissió d’Esports, s’ha traslladat. 
Per tant, el Partit Popular és coneixedor d’açò. En conseqüència, jo no puc acceptar-li el 
prec per una senzilla raó, perquè s’han iniciat els tràmits, perquè ja s’ha parlat amb Jorge 
Molina, i perquè no s’ha fet fins ara per una qüestió d’agenda. És molt fàcil, Jorge Molina ha 
penjat les botes ara, però fins ara era jugador. En juliol va fer la pretemporada, té només  
agost disponible i en agost fer-ho és complicat. Nadal passat no va poder ser. De fet, el 
contacte és continu i aquest estiu jo vaig fer una roda de premsa amb ell i vam estar parlant i 
vam acordar que la millor data possible per a fer-ho era per Nadal i així ho vaig trametre 
també a la Comissió d’Esports, perquè igual ací té una setmana o dos on té vacances. 
També hem de pensar que ara ha penjat les botes, però afortunadament continua lligat el 
món del futbol com a segon entrenador del Granada; per tant, té el mateix calendari que té 
l’equip. En conseqüència, continuem en contacte amb ell i no li acceptaré el prec no perquè 
no anem a fer-li eixe reconeixement, sinó perquè no podem iniciar els tràmits perquè ja 
estan més que començats.

Sr. Reig:
D’acord, doncs ja que està iniciat, solament volem sol·licitar que continuen amb els tràmits i 
que al més prompte possible el camp tinga el reconeixement a aquest esportista.

23. 21946/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE EL PROGRAMA «MAJOR A CASA» 
Sra. Payá:
Gracias.

La Sra. Payá, concejal del grupo municipal Popular, lee las siguientes preguntas:

“El 9 de septiembre de 2021 la Directora General de Personas Mayores notificó a este 
ayuntamiento que la prestación del programa “Major a Casa” debía ser asumido por las 
entidades locales a partir del 1 de julio de 2022.

A pesar de esta notificación, no se inició la licitación del servicio antes de ser asumido por el 
ayuntamiento. Como consecuencia, la primera semana de julio de 2022, 25 mayores 
quedaron sin este programa y tuvieron que ser atendidos por sus familiares. 

El 1 de agosto de 2022, casi un año después de la notificación de la Directora General  de 
Personas Mayores, el ayuntamiento inició la licitación del servicio. 
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El procedimiento de contratación fue suspendido temporalmente debido al recurso 
interpuesto por EUREST COLECTIVIDADES, S. L ., reanudándose tras la inadmisión del 
recurso por el Tribunal Administrativo Central de Recursos Contractuales. 

Finalmente el concurso quedó desierto el 14 de noviembre de 2022.

Durante todo este tiempo, a excepción de la primera semana de julio de 2022, la misma 
empresa que atendía el programa cuando dependía de Consellería, EUREST 
COLECTIVIDADES, S.L. ha prestado el servicio.

Por todo ello, realizamos las siguientes preguntas:

 ¿Continúa prestando el servicio EUREST COLECTIVIDADES, S. L.?”

Sra. Mira:
Si, hasta que se produzca la adjudicación del contrato.

Sra. Payá:
“

 A nuestras preguntas en comisión sobre la situación de la nueva licitación, afirmaban 
estar condicionada a la aprobación del presupuesto. ¿Una vez aprobado el 
Presupuesto 2023, qué previsiones tienen para la licitación del servicio?”

Sra. Mira:
Ahora mismo se encuentra en el departamento de Contratación.

Sra. Payá:
“

 Solicitamos relación de pagos a la empresa o empresas que han prestado el servicio, 
desde que Consellería traspasara la gestión del servicio al Ayuntamiento el 1 de julio 
de 2022, hasta la fecha.”

Sra. Mira:
Tengo aquí el listado, ahora se lo hago llegar, vale. Gracias.

Sr. Alcalde:
I s’incorporarà a l’acta del plenari perquè tots tinguen el document:

“
PERIODO FACTURADO IMPORTE

MAJOR A CASA 1er PERIODO JULIO 2022 1.339,80

SERVICIO MAJOR A CASA SEGUNDO PERIODO JULIO 2.862,09

SERVICIO MAJOR A CASA MES DE AGOSTO 4.481,21
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SERVICIO MAJOR A CASA SEPTIEMBRE 1º PERIODO 3.589,98

SERVICIO MAJOR A CASA SEPTIEMBRE 2º PERIODO 983,47

SERVICIO MAJOR A CASA OCTUBRE 2022 4.986,30

SERVICIO MAJOR A CASA NOVIEMBRE 2022 5.201,97

SERVICIO MAJOR A CASA DICIEMBRE 2022 4.494,58

SERVICIO MAJOR A CASA ENERO 2023 4.244,42

SERVICIO MAJOR A CASA FEBRERO 2023 4.106,39

SERVICIO MAJOR A CASA MARZO 2023 4.089,14

SERVICIO MAJOR A CASA ABRIL 2023 3.856,20

SERVICIO MAJOR A CASA MAYO 2023 3.968,36

SERVICIO MAJOR A CASA JUNIO 2023 3.882,09

SERVICIO MAJOR A CASA JULIO 2023 3.554,27

TOTAL FACTURADO 55.640,27

”

24. 21952/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES PASSAREL·LA CERVANTES. ESTAT PERMISOS I MODIFICACIONS
Sr. Gabriel Guillem:
Bon dia. Moltes gràcies, Sr. Alcalde. 
A causa de l’extensió del plenari de hui, vaig a fer un resum de les preguntes que havíem 
presentat i retire les preguntes corresponent als permisos de la Confederació Hidrogràfica 
del Xúquer que no calien.

“Al voltant de l’estudi d'integració paisatgística del projecte de la passarel·la de vianants, 
aquest és el nom, la passarel·la Cervantes, que diem, aquest estudi, el pont de Maria 
Cristina, apareix com un recurs paisatgístic amb valor cultural, i s’identifiquen tan sols quatre 
punts com a recursos d’interés visual; la Nacional 340, el Pont de Fernando Reig, el propi 
pont de Maria Cristina i les edificacions més pròximes, sense considerar el mateix àmbit del 
riu i la via verda de Riquer. Amb la modificació del projecte original, el desplaçament d’una 
de les seues vies, altera aquesta modificació o les característiques de l’obra, al costat del 
pont de Maria Cristina, i afecta d’alguna manera la imatge del pont dins del seu paisatge 
circumdant“

Sra. Mira:
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Gràcies, Alcalde. No, donat que l'última modificació quant a la seua aparença externa és un 
quiebro en la planta del dintel de la passarel·la i la posició de l'única pila als voltants de la 
seua posició d’origen.

Sr. Gabriel Guillem:
Gràcies.

25. 22657/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PER A LA CAPTACIÓ DE TURISME DE VEHICLES CAMPERITZATS I 
AUTOCARAVANES
Sr. Gabriel Guillem:
Bon dia, sí, de la mateixa forma que l’anterior pregunta, però breu contingut del següent 
prec.

«Als darrers anys hi ha hagut un increment important d’ús de vehicles camperitzats com a 
forma de turisme. Açò és visible al voltant d’Alcoi i al pla estratègic de turisme d’Alcoi es 
contempla l’habilitació d’espais per autocaravanes.

La Direcció General de Tràfic o de trànsit, ha emés recentment una instrucció per tal de 
clarificar la qüestió d’estacionament d’aquest tipus de vehicles als municipis.

Aclareix en aquest document que estacionar no és acampar, sent l’acció d’acampar pròpia 
de la legislació en matèria de turisme, però entenem que les autocaravanes i vehicles 
camperitzats poden estacionar per tal de fer vida de dia i nit als nuclis urbans.

L’actual Ordenança Municipal de Circulació de l’Ajuntament d’Alcoi no conté cap indicació 
relativa a l’estacionament d’autocaravanes i vehicles camperitzats que clarifique a aquests 
usuaris les possibles limitacions a les quals sovint es troben a altres municipis. Atenent la 
necessitat de millorar l’atractiu turístic d’Alcoi, com a recurs econòmic del seu comerç i 
hostaleria, es fa el següent PREC.

Que s’habiliten zones d’estacionament d’autocaravanes i vehicles camperitzats en l’àmbit 
del Centre Històric de la ciutat i àrees properes. Així mateix, que a les pàgines de 
comunicació de l’Ajuntament d’Alcoi i concretament a la pàgina d’Alcoi Turismo.com, 
s’oferisca informació clara i detallada de la normativa municipal respecte a l’estacionament 
d’autocaravanes i vehicles camperitzats a les vies públiques d’Alcoi, així com dels punts més 
adients per a fer-ho.»

Sr. Alcalde:
Li contestarà la Sra. Zamorano.

Sra. Zamorano:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. 
Mire, el govern és conscient de la necessitat de disposar d’eixa àrea d’aparcament 
d’autocaravanes i es com bé diu vosté, un segment turístic en alça, no tan sols al país, sinó 
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que a Europa és un dels més potents. El potencial que té la ciutat en l'àmbit paisatgístic, 
patrimonial, cultural, és un factor que ja està atraent aquest tipus de turisme i, per tant, la 
necessitat d’oferir-los unes millors condicions d’estança són necessàries. A més, formem 
part del corredor mediterrani, una ruta que és de les més transitades per autocaravanistes 
del nord d’Europa i no hi ha actualment punts d’estacionaments d’aquest tipus al País 
Valencià on fer una parada en condicions i, per tant, l’interés d’Alcoi, jo crec que és màxim. 
L’estacionament que necessiten aquests turistes, quan venen amb autocaravana és 
simplement aparcar, això també ha de tindre’s en compte, quan parlem d’àrees 
d’estacionament. Ells bé saben que el fet d’aparcar, com a vehicles regits pel reglament 
general de circulació, poden fer-ho amb les mateixes condicions que altres, on vulguen, 
també amb les limitacions que el mateix reglament de circulació estableix. Per tant, jo i el 
que té una autocaravana ho sap, per això la pot conduir. No estic d’acord en haver de posar 
el reglament de circulació en la informació turística de la ciutat, ni és el lloc ni ningú 
consultarà en un web turístic el reglament de circulació. En conseqüència, eixa part del prec,  
no li la puc acceptar. També és cert que Alcoi no posa límit a l’aparcament, simple 
aparcament, sense envair la via, com vosté ha explicat en l'enquesta eixa que va publicar el 
mateix Ministeri, en la Direcció General. Alcoi no posa límit en l’ordenança, per tant, tot el 
món que ve ací, si no veuen cap limitació, saben que seguint les normes de circulació poden 
aparcar. Eh!, sí que és cert que pel que ens traslladen les associacions de caravanistes, 
empreses del sector, que hem tingut nombroses reunions amb ells, les necessitats van més 
enllà, com li deia abans, d’un simple aparcament. Ells necessiten un punt de vessaments 
d’aigües brutes, un punt per a omplir els seus dipòsits d’aigua corrent, d’aigua potable i un 
punt de llum per no gastar, mentre dure l’estança, un punt de llum per no gastar, com dic, les 
seues bateries i, això bé, a banda d’un espai adient per a poder aparcar; per tant, tot això és 
el que conforma una àrea d’estacionament, no és un carrer, d’acord. El govern té previst 
crear eixa àrea, a la zona del Viaducte. Ací al saló de plenaris s’ha comentat ja en 
nombroses vegades, i, en conseqüència, compartim la ubicació. Amb això li accepte el prec. 
El que sí que hem de tindre en compte, que també s’ha explicat, és que la zona del Viaducte 
el que s’ha previst, que no és un carrer, no és un carrer, per les condicions que he dit, i amb 
l’actual planejament en vigor, no permet cap activitat ni cap obra d’infraestructura, d’acord? 
Estem parlant d’una zona de vores urbanes, que està fora, és no urbanitzable i, aleshores, 
fins que no estiga el pla estructural, el pla general estructural, que l’aprovarà definitivament, 
no es qualificarà eixe sòl per a poder tindre un rendiment, una activitat, d’acord? Serà amb 
eixa aprovació quan el govern puga impulsar eixa activitat, que no tan sols els governs, que 
hi ha iniciatives privades que volen dur a terme i que estaria molt bé. O siga, açò pot ser, de 
forma pública o privada. I li dic tot açò perquè s’ha estudiat, fa molts anys que s'està 
estudiant en l'àmbit tècnic amb consultes fins i tot d’empreses que han volgut posar-se i la 
resposta en l'àmbit urbanístic ha sigut eixa. Tots estem esperant que estiga aprovat 
definitivament en el pla, que no tardarà, però fins a eixe moment, l’únic que li puc acceptar 
és l’emplaçament i, evidentment, la voluntat i tot l’empeny d’aquest govern de dur-ho a 
terme.

Sr. Gabriel Guillem:
Sí, ens alegra saber que ja… que eixe projecte… Jo, la proposta que feia el grup municipal 
Popular, va més encaminada a aclarir, com vosté estava comentant. En la pàgina web, igual 
no és lloc; però, no obstant això, una pestanya, simplement -igual que n’hi ha d’altres-, on 
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indique la informació per a usuaris d’autocaravanes que quan arriben a la ciutat sàpien on 
estacionen. Perquè s’ha donat el cas que hi ha municipis que els multen o que la gent ja 
està dins i, clar… Segon: una distinció molt clara entre estacionament i acampar… A 
vostés… Està molt bé la idea que proposen d’una zona d’acampada -que fa falta perquè 
Alcoi no en té-, però fins que arriba eixe moment, la idea és aclarir als que estacionen, que 
poden estacionar, que Alcoi és una ciutat amable amb ells, dir-los que no tindran problemes 
i que no arribe un guarda municipal i els diga: «Vostés no poden fer nit ací», com passa en 
altres municipis. I aquest és un poc l’objectiu del prec. Ara, si diuen que en un curt termini de 
temps crearan eixa zona d’acampada, que siga eixe termini de temps. Pensem que eixa 
possibilitat de crear una zona d’estacionament, unes zones d’estacionament i, sobretot, 
aclarir la normativa municipal, seria oportú per a atraure més a aquests tipus d’usuaris a la 
ciutat.

Sra. Zamorano:
Torne a dir-li que és que la normativa municipal, no cal aclarir-la perquè no limita res. Vull 
dir, si hagueren determinat limitacions que siguen dubtosos o pogueren…, però és que no 
limita res i les persones que tenen autocaravanes saben perfectament on poden i on no 
poden estacionar, com qualsevol vehicle que circule per la ciutat. Poden fer-ho en les 
mateixes condicions; per tant, com li he comentat, li accepte la part del prec que li l’accepte, 
però eixa no.

26. 23522/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE INUNDACIÓ PRODUÏDA PER LA PLUJA EL DIUMENGE 27 
D'AGOST EN EL PASSEIG DE CERVANTES
Sra. Lirio García:
Si, gracias.

La Sra. Lirio Garcia, concejal del grupo municipal Popular, lee las siguientes preguntas:

“En relación a la inundación producida por la lluvia el domingo 27 de agosto en el paseo de 
Cervantes.

PREGUNTAS

¿Conoce el Gobierno el motivo que ha provocado la inundación?”

Sr. Martínez:
Si, en los imbornales del puente de Cervantes se acumularon hojas y ramas y barro. 

Sra. Lirio García:
Bien, pues esa es la situación de los imbornales, que no están limpios.

Sr. Martínez:
No, no, usted ha preguntado si conoce el motivo que ha provocado y yo he dicho que las 
hojas, las ramas y el barro. 
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Sra. Lirio García:
“
¿Cuál es la situación de los imbornales?”

Sr. Martínez:
En el momento que asistieron los servicios municipales, se desembozaron todas, se 
limpiaron los imbornales y funcionan correctamente. 

Sra. Lirio García:
“
¿Las obras del carril bici han podido provocar que los imbornales se hayan tapado?”

Sr. Martínez:
No. 

27. 23522/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES I PREC SOBRE CARRIL BICI

La Sra. Lirio Garcia, concejal del grupo municipal POPULAR, lee la siguiente pregunta:

“Ante los hechos acaecidos el pasado 26 de agosto en los que un menor que circulaba…”

Sr. Alcalde:
Un moment, Sr. Guillem, si apaga el micro, és que així enfoca bé la càmera i podem veure a 
la Sra. Garcia. Ara. Disculpe.

Sra. Lirio García:
Gracias. 

“ Ante los hechos acaecidos el pasado 26 de agosto en los que un menor que circulaba por 
el carril bici resultó herido

PREGUNTA

¿Va a tomar el Gobierno alguna decisión al respecto en aras de evitar que se vuelva a 
producir esta circunstancia?”

Sr. Martínez:
Bé, jo crec que el que hem de fer com a govern o com administració és incrementar la 
informació de…, sobretot als usuaris, als que conduïm cotxes o als que condueixen 
bicicletes de quina és la normativa. Perquè jo crec que ningú es planteja que hàgem 
d'informar els conductors que quan giren hi ha un semàfor o que quan gire hi ha una línia 
continua, no es pot respectar. Jo crec que sí que és cert que el carril bici és una nova 
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instal·lació de circulació en la nova ciutat, i hem d'incrementar un poc la informació tant als 
usuaris del carril bici com als mateixos conductors.

La Sra. Lirio García, concejal del grupo municipal POPULAR, lee el siguiente ruego:

“RUEGO

Que en los cruces del carril bici con la carretera la prioridad de paso sea del vehículo de 
motor frente a la bicicleta y el patinete.·

Sr. Martínez:
Bé, l’altre dia el Sr. Pastor, em va afalagar dient-me que era…, que entenia que era un bon 
regidor. Sí, sí, jo crec que el Sr. Pastor és un bon tècnic de la Conselleria o si jo no 
m’equivoque, d’infraestructures, on estan els Departaments de Mobilitat i, per tant, no sé si 
perquè ara tindrà vosté més faena de diputat provincial i potser no té, sobre el grup, el 
seguiment d’algunes qüestions… Però jo crec que aquesta és de primera de mobilitat, 
aquest és el primer curs de mobilitat. La mobilitat a qui més ha de respectar és al vianant. Al 
segon al qual més ha de respectar són els vehicles com les bicicletes o vehicles amb 
mobilitat personal i els que més fort són en aquest, en el que és la circulació, que són els 
vehicles, són els que menys prioritat han de tindre, però no en el carril bici, en qualsevol 
situació de la nostra societat. Vostés entendrien que hagueren fet vostés una proposta que 
diguera: «miren, en el carril Isabel la Catòlica, quan gira, que només giren, que tinguen 
prioritats els vehicles per a girar al carrer Isabel la Catòlica», els vianants no creuarien mai, 
perquè quan venen els de l’Alameda i giren, no podrien creuar, i quan s’obri el semàfor 
d’Isabel la Catòlica, no podrien creuar. Jo crec que aquesta és molt senzilla, aquesta és 
entendre que ací els principals són els vianants, els segons les bicicletes i els vehicles de 
mobilitat personal, i els conductors de vehicles, molta més precaució i més en una 
instal·lació que a vostés no els agrada massa. Però que hui passava jo per allí i té més 
d'onze mil i escaig d’usuaris, en un punt en concret, en qüestió d’un mes. Igual, igual sí que 
està tenint ús per part d’algun sector de la societat.

Sr. Lirio García:
Nosotros al contrario que ustedes, si que hemos hablado con quien entiende, ustedes ni tan 
siquiera han pedido un informe a la Policía, pero bueno, este proyecto.... este proyecto que 
solo les gusta a ustedes, porque es así, solo les gusta a ustedes, nosotros no estamos de 
acuerdo, como casi todo Alcoy, y no salgan con que estamos metiéndono, y atacándo, con 
el funcionario, son ustedes quienes tienen la gestión de la ciudad y la responsabilidad. Este 
carril bici, me refiero a Alameda-Juan Gil Albert, está provocando tapones de tráfico, 
retrasos en las carreras de la ambulancias, quejas de los conductores de autobús y ya 
tenemos un atropello. El ciclista, el pasado 26 de agosto, un ciclista y un coche lo atropelló 
en el cruce de Isabel la Católica-La Alameda, dicho, insisto, por profesionales, por quienes 
saben de verdad, ya la policía nos alertó de que esta circunstancia iba a ocurrir, ¿por qué?, 
porqué cuando el vehículo a motor tiene detrás un ciclista, no lo ve, hay un punto ciego que 
no lo puede ver y ese giro es muy peligroso y va a seguir siendo muy peligroso. Sabemos 
que las normas de la DGT dan prioridad a la bicicleta, por supuesto que lo sabemos, pero 
también sabemos que eso se puede modificar y no es una cosa genérica, se puede 
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modificar puntualmente, y para evitar males mayores, proponemos eso, que en estos 
cruces, que son, insisto, muy peligrosos, tenga la prioridad el vehículo a motor, que la 
bicicleta tenga un ceda el paso, lo hemos consultado, insisto, ustedes ni tan siquiera han 
pedido un informe a la Policía, gracias a ustedes tenemos un trazado que es lo más 
inadecuado del mundo, por la Alameda y Juan Gil Albert, la solución a los puentes de la 
Petxina y San Roque, que es uno de los puntos más importantes, más conflictivos, es que ni 
tan siquiera estaba recogida en el proyecto, la solución, totalmente improvisación, una cosa 
bastante habitual por parte de este gobierno, recordaremos un programa de radio en mayo 
en que estuvimos presentes y el Sr. Martínez habló de que se iba a hacer un carril bici, de 
doble sentido, en el puente de la Petxina, evidentemente no se ha hecho, insisto, 
improvisación. Están empeorando la calidad de vida de los ciudadanos, y lo peor aún, es 
que están creando situaciones de riesgo, por tanto, como no han aceptado este ruego, 
lamentablemente ustedes no lo aceptan i siguen insistiendo en crear situaciones de riesgo 
que se podrían evitar o, por lo menos minimizar. 

Sr. Martínez:
A veure, que estiguem parlant que no s’han demanat informes a la Policia, quan el 
Departament que redacta aquest projecte és un enginyer de camins, a mi em sorprén que 
vosté, probablement, no sé amb quina Policia ha parlat. No ho sé, però jo sí que li done una 
credibilitat al redactor del projecte, perquè entre altres coses, el redactor del projecte, que no 
és policia, ho fa d’acord amb la normativa de redacció de projectes de carril bici. Segon, els 
dos tècnics que han dirigit l’obra, entre altres coses, funcionaris d’aquesta casa, vosté en 
aquest moment, diga el que diga, està desprestigiant-los, està totalment desprestigiant-los, 
perquè vosté diu: «no, no se ha pedido a la Policia», per a redactar el projecte. Ho redacta 
un enginyer, no ho redacta un policia. Jo no conec cap projecte de carril bici que haja 
redactat cap policia, cap, jo no sé si vostés en coneixen algun, però si ho coneix, diguem-ho 
perquè això està per damunt de la llei. Ací redacten els projectes els enginyers de camins 
sobre una normativa europea i així ho han fet en aquest cas. Li agradarà a vostés més, li 
agradarà a vostés menys, vosté ho haurà utilitzat, continua utilitzant, continua utilitzant-ho 
com a arma política. A mi em pareix molt bé, però nosaltres caminem cap a una ciutat molt 
més compatible, molt més sostenible, i el temps ens donarà la raó. Ja està donant-nos-la a 
poc a poc i vostés seguiran amb la cantarella «que es muy peligroso». Si és molt perillós, 
vostés el dia que van inventar el gir a la dreta en un semàfor groc com està fent-se ara amb 
els vianants, què haguera dit?, què haguera dit? Si està dient això, vosté hui està dient que li 
donem prioritat als cotxes quan giren en un encreuament. Està vosté convençuda d’això, 
quan passarien les bicicletes en Isabel la Catòlica?, quan?, diga'm vostés… No ho sap, no 
ho sap. Vosté ha vingut ací i diu, com podem ajuntar el tema de l’accident, del lamentable 
accident, que entre altres coses, tindrà una responsabilitat. Per això estic dient, entre tots cal 
anar dient-li als conductors, als usuaris, del carril bici, que hem de ser més prudents, perquè 
anem a aquestes ciutats, ens agrade o no. El fet de vindre al Centre sempre amb el cotxet i 
aparcar, això, això hem d'anar llevant-nos-ho tots del cap, tots, eh! Tots hem d'anar llevant-
nos-ho del cap, que per a circular en una ciutat on per a vindre de la Zona Nord al Centre, 
tarden 5 minuts, hi ha transport públic i transport a peu, i ara estem fent transport alternatiu i 
més sostenible. Per què vostés s’han omplit tots hui d’aprovar mocions de canvi climàtic?, 
per què creuen que es fa el carril bici? El carril bici es fa perquè caminem cap a una societat 
que Europa està dient-nos on hem d'anar i ací, en aquest Ajuntament, estem treballant ara 
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en aquest sentit, en aquest sentit, en aquest sentit…, i si vostés, jo sé que ara açò ho han 
utilitzat com una arma política, a mi em pareix molt bé. Però nosaltres ho vam dir des del 
primer dia, estem convençuts que açò és el futur, i així continuarà sent. Vostés continuen 
amb la seua cantarella que «esto está muy mal y de que esto está muy mal», perfecte! 
11.000 en un mes, en un punt, en un punt, caminem cap a una societat en què les postures 
que tenen vostés seran les que es quedaran darrere.

28. 23707/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTA DENOMINACIÓ UBICACIÓ RECINTE DE CONCERTS EN POLÍGON COTES 
BAIXES
Sra. Balaguer:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde.

La Sra. Balaguer, concejal del grupo municipal POPULAR, lee la siguiente pregunta:

“El pasado 26 de Julio se llevó a cabo en Alcoy el SUMMER LIVE 23, el concierto de los 40 
principales.

Para lo que se hizo una campaña publicitaria tanto en redes sociales como en prensa y en 
radio en la que se anunciaba el evento, la fecha, el horario y también la ubicación.

En la ubicación, en concreto, además de la dirección se recordaba, o del nombre de la 
ubicación, se recordaba, para indicación de los interesados en este evento, que el parque 
está situado en el polígono Cotes Baixes, en el antiguo vertedero. Lo sabemos.

Pero pensamos que tanto para las personas en general, interesadas en acudir al concierto, 
como para los jóvenes que no han llegado a conocer el antiguo vertedero de Alcoy, pues no 
es un buen reclamo publicitario para que haga atractivo ni el lugar ni el evento.

Por este motivo formulamos la siguiente pregunta.

PREGUNTA

¿Sería posible, en el caso de que se vaya a realizar algún evento más, en dicha ubicación, 
que se deje de recordar que anteriormente ahí estaba el vertedero municipal, y que al  
Parque de Cotes Baixes, se le quite del nombre Antiguo vertedero?”

Sra. Elisa Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Em sembla molt bé la pregunta i me la prendré com una 
proposta, d’acord? Mirarem de buscar-li un nou nom, però que vaja per davant una cosa, 
això no es diu «Antiguo Vertedero», popularment li diem tots «Antiguo Vertedero». I clar, vull 
dir, que hi ha coses que per molt que tu li poses el nom, ara haurem de fer, entre tots, que 
realment, això acabe tenint eixe nom. Per què, per exemple, açò com es diu…, tot el món 
diu «el matadero» i clar, un lloc on vas a fer esport, que no se li diga «Eduardo Latorre», si 
no li diuen «matadero», saps? Vull dir, queda un poc, saps, però el que vull dir és que em 
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sembla superbé aquesta pregunta, ens ho prenem com una proposta i bé, anem a treballar 
amb ells.

Sra. Balaguer:
¿Puedo, un inciso?

Sr. Alcalde:
Bé, no hi ha…

Sra. Balaguer:
Ya lo sé.

Sr. Alcalde:
Però, molt breument. 

Sra. Balaguer:
Pues no, pues ya está.

Sr. Alcalde:
No, d’acord.

Sra. Balaguer:
Era a escala publicitària, jo també dic «antiguo vertedero», o siga, ja està. Perdón. Vamos.

29. 23707/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC SOBRE L'ÚS DEL PARC DE COTES BAIXES COM A RECINTE PER A 
CONCERTS I ESDEVENIMENTS
La Sra. Balaguer, concejal del grupo municipal POPULAR, lee el siguiente ruego:

“Después de asistir durante dos años consecutivos en el concierto SUMMER LIVE en el mes 
de julio de los 40 principales en Alcoy.

Y conocedores de las posibilidades que tiene el parque de Cotes Baixes para realizar 
conciertos y eventos de gran formato.

En el Partido Popular también nos preguntamos que es lo que impide que durante el año se 
puedan realizar mas actividades en dicha ubicación.

Por lo que planteamos el siguiente :

RUEGO

Que por parte del gobierno actual, se favorezca la realización y organización durante el año 
de mas eventos culturales y de ocio en esta ubicación.”
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Sra. Elisa Guillem:
Gràcies de nou. 
Bé, a veure, l’impediment, no deixa de ser la climatologia. Em referisc, que hi ha uns mesos 
que per massa fred o pluja no es pot utilitzar. Llevat d’això, es pot fer servir la resta de l’any, 
i de totes formes, nosaltres mateixos som conscients de les possibilitats de la zona. Ara 
mateix ja estem treballant en nous projectes de gran format i que esperem que d’ací a uns 
mesos, ja ho puguem presentar, o siga que, ací estem.

Sra. Balaguer:
Pues entonces genial.

Sr. Alcalde:
Ara sí que té la intervenció, si vol. 

Sra. Balaguer:
Si, tengo intervención, bueno la intervención era tanto como si estaban de acuerdo como si 
no, pues de todos es sabido que con intención y ganas se pueden hacer muchas cosas y 
que… bueno, conciertos en distintas ubicaciones de la ciudad se han hecho hace muchos 
años, que actuaciones de diferentes grupos y solistas para todos los gustos, pero sobretodo 
los más famosos, pues también hemos tenido aquí en Alcoy hace muchos años y que 
también se hacían, por ejemplo, verbenas en fiestas de San Jorge que tampoco se hacen 
hace algunos años, por ejemplo. Ya sabemos y somos conscientes de que hoy todo ha 
cambiado, si, pero que disponemos de un lugar, ahora en concreto, que a lo mejor reúne, 
pues eso, todos los requisitos adecuados y que también disponemos de empresas en Alcoy 
que organizan conciertos y festivales por toda España, por lo tanto, tenemos las 
herramientas y también tenemos un público que responde como hemos visto en estos 
últimos años en este concierto de los 40, solo falta un poquito de intención y las ganas de 
facilitar las cosas por parte del gobierno actual. 

Sra. Elisa Guillem:
Com li he dit, de fet estem ja preparant noves coses i, a més, la nostra intenció, la intenció 
d’aquest govern no és només utilitzar aquella zona, d’acord? Sinó que la nostra intenció és, 
de fet, utilitzar tots els recursos que tenim i totes les ubicacions que tenim, que són moltes 
com bé acaba de dir. 

30. 23905/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES SOBRE LA SENYALITZACIÓ DEL CARRIL BICI DE CONNEXIÓ ZONA 
CENTRE, EIXAMPLE I ZONA NORD. 
El grupo municipal VOX presenta las siguientes preguntas:

“Exposición de motivos

El proyecto de este nuevo itinerario ciclista, ha conseguido que Alcoy, despunte como una 
de las ciudades en que mas señalización vial se ha colocado. Destacar, el largo de dos de 
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sus vías principales, la calle  “Na Saurina de Entença” o su paralela la “Avinguda L´Alameda 
Camilo Sesto”, que sufren el empoderamiento de la señalización vial...

Esta señalización, ha sido criticada por la ciudadanía porque bien parecen haber sido 
colocadas, en la mayoría de casos “sin ton ni son”, a su libre albedrío y masificando la 
cantidad de información que regula el trafico, afectando tanto a automóviles, motocicletas, 
bicicletas y VMP.

Después de los expuesto realizamos las siguientes preguntas:

 ¿Existe informe de tráfico sobre la colocación de la señalización en el itinerario 
ciclista?

 ¿Quién ha determinado la ubicación y colocación exacta de la señalización tanto 
vertical como pintada en el firme?, ¿Qué patrón se ha seguido?.

 ¿Por qué motivo la nueva señalización se ha colocado muy próxima de otros 
elementos del mobiliario urbano, como “mupis” o arboleda viaria, que la oculta y 
dificulta su visibilidad?.

 ¿Sea han percatado de esta problemática?,

En caso afirmativo,  ¿Qué solución van a tomar al respecto?.

 ¿Cual es el motivo de que la señalización vial, este colocada o pintada de diferente 
manera en varios tramos de características similares, como por ejemplo en los 
cruces e intersecciones?.

 ¿Van a tomar acciones para que los usuarios del carril bici conozcan el significado 
de la señalización y lo cumplan?

En caso afirmativo,  ¿Cuales?.

En caso negativo, ¿Por qué no?”

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Seguimos con el carril bici. Voy a pasar directamente a las preguntas, 
porque supongo que habrán leído la exposición de motivos.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las preguntas.

Sr. Abad:
“

 ¿Existe informe de tráfico sobre la colocación de la señalización en el itinerario 
ciclista?”
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Sr. Martínez:
Existeix un projecte redactat que vostés han tingut a la seua disposició durant moltíssim 
temps i que sembla que ningú no ha consultat on està tota reflectida, tota la senyalització de 
l’obra en compliment de la normativa vigent i de totes les recomanacions que fa la Unió 
Europea.

Sr. Abad:
“¿Quién ha determinado la ubicación y colocación exacta de la señalización tanto vertical 
como pintada en el firme? y ¿Qué patrón se ha seguido?.”

Sr. Martínez:
A veure, es determina per part del redactor del projecte que li acabe de comentar, complint 
amb la normativa vigent i sobretot amb l’interès de vetlar per la seguretat de vianants i 
d’usuaris del carril bici. 

Sr. Abad:
“

 ¿Por qué motivo la nueva señalización se ha colocado muy próxima de otros 
elementos del mobiliario urbano, como “mupis” o arboleda viaria, que la oculta y 
dificulta su visibilidad?.”

Sr. Martínez:
Sí, en alguns casos sí que hem rebut alguna informació sobre temes que estan molt pròxims 
i, si poden molestar, es rectifica. Però sobretot perquè la senyalització viària el que pretén és 
estar senyalitzant el punt on has de tindre molta més precaució. És cert que en algun cas 
com, jo no sé si m’ho va… o crec que ve després en una pregunta. Hi ha un altre tipus de 
senyalització, del carril, de l’entrada al carril, que impedia la visió del semàfor i s’ha modificat 
amb tota normalitat.

Sr. Abad:
“

 ¿Cual es el motivo de que la señalización vial, este colocada o pintada de diferente 
manera en varios tramos de características similares, como por ejemplo en los 
cruces o intersecciones?.”

Sr. Martínez:
Aquesta pregunta no…, tampoc no sabem massa bé, si ens pot concretar quines diferències 
hi ha en els punts que vostés vegen diferents, li’ls podríem aclarir, però no hem trobat cap 
motiu fora de la normativa perquè..., si vosté ens vol dir: «mira, entre aquest encreuament i 
aquest altre creiem que hi ha una diferència», ho podem comprovar i aclarir-li-ho.

Sr. Abad:
”
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 ¿Van a tomar acciones para que los usuarios del carril bici conozcan el significado 
de la señalización y lo cumplan? En caso afirmativo,  ¿Cuales? En caso negativo, 
¿Por qué no?”

Sr. Jordi Martínez:
Bé, jo crec que…, com he comentat abans, incrementar la informació. Però també cal dir 
que tots els nostres xiquets i xiquetes de la ciutat tenen dins de la seua formació l’educació 
viària. L’altre dia estàvem parlant ja d’incrementar i sobretot en aquesta Setmana de la 
Mobilitat que tindrem d’ací a prop, i vam estar parlant en una reunió conjunta d’algunes 
iniciatives, però jo crec que l’educació viària és bàsica i tots els nostres xiquets aquests 
senyals ja comencen a conéixer-los.

31. 23905/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES I PREC SOBRE LES OBRES DE CONDICIONAMENT DE LA PARCEL·LA 
URBANA SITUADA EN LA C/ LA MIRACULOSA NÚM. 24, COM A ZONA 
D'ESTACIONAMENT PÚBLIC. 
El grupo municipal VOX presenta las siguientes preguntas y ruego:

“Exposición de motivos

En el pleno del 9 de enero del presente año, realice una serie de preguntas sobre la zona de 
estacionamiento público en la parcela sita en la c/ Miraculosa n.º 24.

Actualmente, si se acercan a la parcela, se puede apreciar que la obra no esta terminada, 
los anclajes para colocar las columnas de alumbrado están a la vista, las zonas verdes no 
son como tal, la señalización escasa y los desperfectos se van sucediendo.

Por lo que realizo las siguientes preguntas,

 ¿Se realiza mantenimiento ordinario?

En caso afirmativo ¿Con qué periodicidad?. Y ¿Qué trabajos de mantenimiento y  
limpieza se realizan?. 

 ¿Se han detectado desperfectos?

En caso afirmativo ¿Se ha realizado informe alguno al respecto?

 ¿Quedan trabajos por realizar en la zona de estacionamiento?

En caso afirmativo, ¿Cuales son y porque no se han realizado ?

    ¿Alguna incidencia que haya precisado de la presencia policial?

Seguidamente realizo el siguiente ruego,
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 Que el departamento de IGS, supervise y realice un informe técnico que determine, 
los desperfectos ocasionados, el estado de conservación y la limpieza de la zona de 
estacionamiento en la c/ Miraculosa n.º 24 y los trabajos pendientes a realizar 
necesarios.

 Se proceda a la restauración o reparación de los elementos dañados y  la instalación 
de elementos de protección en las plazas de estacionamiento para evitar 
desperfectos, tanto en vallas y muros perimetrales.”

Sr. Abad:
Si, paso a realizar las preguntas.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas.

Sr. Abad:
“

 ¿Se realiza mantenimiento ordinario?”

Sr. Martínez:
Sí, normalment ací es fa manteniment de la plantació d’arbres, en la neteja del solar i, 
habitualment, també passa el servei de neteja de carrers. 

Sr. Abad:
“

 ¿Se han detectado desperfectos?”

Sr. Martínez:
No han detectat desperfectes, sé que després es parla sobre algun espai de…, crec que era 
de les bases dels fanals de la il·luminació, crec, de moment, desperfectes que estiguen, que 
siguen imputables a l’obra, no. 

Sr. Abad:
“

 ¿Quedan trabajos por realizar en la zona de estacionamiento? En caso afirmativo, 
¿Cuales y porque no se han realizado ?”

Sr. Martínez:
Queden uns treballs de posar fanals, que no entraven dins del projecte. En el projecte la 
millora només consistia a posar les bases d’eixa il·luminació i quan tinguem partida 
pressupostària ho completarem. 

Sr. Abad:
“
 ¿Alguna incidencia que haya precisado de la presencia policial?”
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Sr. Martínez:
Jo no soc coneixedor de cap incidència greu. M’imagine que si hi ha hagut alguna qüestió 
tampoc la Policia no ens transmet determinada informació. 

Sr. Abad:
Bien, pues realizo el siguiente ruego.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el ruego.

Sr. Martínez:
Sí, farem plantejament en tot el pàrquing i les qüestions que hagen d'arreglar-se. Hem de 
tindre en compte que tenim una garantia d’un any. Totes aquestes qüestions que s’hagen de 
fer abans que acabe la garantia, però ja podem començar i les traslladarem a l’empresa.

Sr. Abad:
Entiendo que nos acepta el ruego, si que re-matizar que en las vallas metálicas que hay que 
delimitan el perímetro del aparcamiento, por el estacionamiento de los vehículos, si que han 
deformado o golpeado estas vallas, entonces están deformes y necesitan una reparación, 
no se si entraría dentro de la garantía del proyecto o demás, pero que no estaría de más 
colocarlas. Ya propuse en otro Pleno que se contemplara la colocación de dispositivos para 
hacer tope y el Sr. Martínez me dijo que no era necesario porque estaba todo bien 
delimitado y no, no lo veía necesario, pero dadas las circunstancias y dados los destrozos 
que están habiendo a la hora de aparcar estos vehículos, los vehículos, los vecinos, pues no 
estaría de más colocar en las zonas donde más deformaciones hay en las vallas, etc., 
coloquen estos dispositivos para poder evitar estos problemas. Gracias. 

32. 23905/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA REDACCIÓ D'UN PROTOCOL DE GESTIÓ DELS ESCOCELLS. 
Sr. Abad:
Si, gracias, Sr. Alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“Exposición de motivos

El alcorque es un elemento urbano fundamental para poder asegurar la implantación de los 
árboles en los viales y entornos urbanos.

Según la RAE, el alcorque queda definido como, “Hoyo que se hace al pie de las plantas 
para detener el agua en los riegos”, pero en entornos urbanos se entiende como el agujero 
disponible en el pavimento para la plantación de un árbol.
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La presencia de árboles en las calles es adecuada, recomendada y necesaria, pero su 
ubicación debe realizarse con sentido común y según determinados criterios, deben de 
modificarse cuando el crecimiento del árbol se ve afectado por estos.

Sin embargo, con el paso del tiempo se ha apreciado que son perjudiciales para los árboles, 
ya que estrangulan al tronco en su crecimiento produciendo desperfectos en aceras y 
calzadas.

Los deterioros en el pavimento, independiente de las reparaciones que conllevan de efectos 
estéticos, contribuyen al riesgo de caídas de los ciudadanos, con consecuencias graves en 
personas mayores.

La existencia de alcorques vacíos en una población viva y en constante evolución como es 
la formada por el conjunto del arbolado viario de la ciudad de Alcoy es algo inevitablemente 
unido a su dinámica vital. 

Por tanto, aunque debe asumirse la presencia de alcorques vacíos como un aspecto más de 
la gestión del arbolado viario es necesario disponer de un protocolo de actuación que defina 
con claridad los pasos a seguir por parte del Área de Medio Ambiente del Ayuntamiento de 
Alcoy. Con este protocolo se pretende definir y agilizar las actuaciones necesarias para la 
reposición, en el menor tiempo posible, del arbolado en estos espacios o bien identificar y 
comunicar al organismo competente las posiciones que, en base a unos motivos concretos, 
deban ser clausuradas. 

Su diseño y ejecución condiciona de por vida el desarrollo futuro del árbol por lo que hay 
que identificar y definir la funcionalidad de los alcorques, las características necesarias, 
determinar los espacios y la casuística que afecta gravemente la vida del árbol.

Por lo expuesto, proponemos el siguiente ruego,

 Que a la mayor brevedad, se inicien los trámites para proceder a la redacción de un 
protocolo de Gestión de alcorques en el municipio de Alcoy.”

Sr. Martínez:
Gràcies. 
Bé, doncs aquest és un dels precs que li’l podem acceptar o no. No ho dic per res, ho dic per 
què l’acceptarem i ací hi ha una planificació sobre el tema de l'escocell, dels escocells. 
Vosté recordarà que hi ha un projecte que es diu «Bio Up», que si jo no recorde malament, 
estem treballant conjuntament des de la Regidoria d’Inspecció General de Serveis i des de 
Medi Ambient que té al voltant de la substitució de… i la plantació al voltant de 1.000 arbres. 
Per tant, en alguns casos, quan vostés vegen alguns, en concret, tenen una casuística 
distinta, alguns no tenen rec, es va fer l’obra amb posterioritat i no es va instal·lar el rec, però 
sí que tenim, més o menys, un estat de com està tot l’arbrat de la ciutat. En el nostre 
Ajuntament hi ha un sistema que és GIS, on estan controlats tots els punts d’arbres, 
qualsevol detall, de tot el que és el mobiliari urbà i eixe el poden consultar. Farem eixe 
protocol o eixa gestió i sobretot jo crec que ací el més important és poder començar com 
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més prompte millor el tema del projecte Bio Up per anar substituint els escocells que estan 
trencats, que estan trencats i que no tenen arbre; per tant, acceptem el prec.

Sr. Abad:
Bien, agradezco que nos acepten el ruego. Si que..., posiblemente esta forma de trabajar 
pues sea para ustedes la adecuada pero yo creo que hay que hacer un seguimiento porque 
hay muchos árboles que ya están por encima del límite del alcorque y entonces pues está 
provocándoles un estrangulamiento y deteriorando también pues lo que es la acera, por el 
crecimiento de las raíces, etc., entonces hacer este protocolo para ir haciendo un 
seguimiento continuo de los árboles aunque estén catalogados y etiquetados en el 
programa, como bien ha dicho, creemos que un seguimiento más exhaustivo sería mucho 
mejor para mejorar el arbolado viário en la ciudad, pero que nos acepten el ruego, estamos 
contentos, intentaremos trabajar en conjunto para poder mejorar y redactar este protocolo, si 
lo ven necesario. Muchas gracias.

Sr. Martínez:
Només vull dir-li una cosa, que estic totalment d’acord amb vosté, però jo no sé si vosté se’n 
recordarà, ara que ha dit dels arbres que superen els escocells i que poden afectar les 
voreres. Vosté, no sé si se’n recordarà de la polèmica, jo diria que fins i tot agra, que es va 
fer amb l’arbre de la placeta de les Carmelites. Un arbre que estava podrit per dins, que era 
un perill per als xiquets que jugaven allí, però fins i tot va ser la gent que va criticar durament 
l’eliminació d’eixe arbre, amb informes tècnics, de funcionaris de l’Ajuntament. Ho dic perquè 
jo amb aquestes qüestions cada vegada que em planteja algú eliminar un arbre perquè 
l’escocell s’ha trencat o perquè afecta cases, em provoca una…, no em deixa dormir un 
parell de dies. Perquè clar, després, després tots estem d’acord amb el fet que els plataners 
estan destrossant la ciutat, però en acabant, els que som, els que atemptem contra l’entorn 
de l’espai públic. Per tant, jo crec que en aquestes coses seguirem eixe protocol, però 
intentarem, també..., vull que tots entenguem, que de vegades cal eliminar algun tipus 
d’arbres o substituir-los per uns altres. 

33. 23911/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE LA REPARACIÓ DE LA BARANA AL CARRER LA RAMBLA
Sr. Carlos J. García:
Muchas gracias, Sr. Alcalde.

El Sr. Carlos J. García, concejal del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En la calle La Rambla, a la parte derecha de la calle dirección a la Avenida Tirant lo Blanc, 
frente al bloque de viviendas del número 1, hay una baranda de protección que separa la 
acera de la ladera realizada con montantes de hierro fundido y pasamanos metálicos, la cual 
se halla con falta de elementos de protección según se adjunta en las fotos siguientes.
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Desde el Grupo Municipal VOX, creemos que la falta de estos elementos de protección es 
especialmente preocupante ya que la altura desde la acera hasta el fondo de la ladera es 
considerable, por lo que existe la posibilidad de caída.

Por todo ello, planteamos el siguiente ruego:

 Que se se revise el estado de la barandilla en toda su longitud y se repare la misma 
en los puntos donde sea necesario.”

Sr. Martínez:
Sí, acceptem el prec. De forma preventiva senyalitzarem per a evitar el perill que puga 
donar-se i repararem els elements al més aviat possible.

Sr. Carlos J. García:
Bien, muchas gracias por aceptar el ruego y espero que se haga a la mayor celeridad 
posible, vale. Gracias. 

34. 23911/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES PREC SOBRE LA REPARACIÓ DE BARANES I MILLORES EN EL PONT 
DEL VIADUCTE DE CANALEJAS 
Sr. Carlos J. García:
Muchas gracias. 
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El Sr. Carlos J. García, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee las siguientes 
preguntas/ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

A principio de Junio se realizó la reparación de un tramo de barandilla en el puente del 
viaducto de Canalejas, la cual cayó al fondo de los jardines que se encuentran en el 
barranco que forma el cauce del río Molinar.

En cuanto a su reparación, según declaraciones desde este Ayuntamiento, “No solo 
actuarán en esta zona, además en toda la barandilla se cambiarán las bases que puedan 
estar en mal estado, soldarán los puntos con corrosión y reforzarán las sujeciones”. Lo cual 
nos parece perfecto.

Creemos que, a parte de las reparaciones que pudieran realizarse sobre las barandillas, se 
podrían tener en cuenta otras actuaciones para no realizar las mejoras a medias y que el 
estado del puente esté en perfectas condiciones.

Debido al peligro que entrañan todavía algunos tramos de esta barandilla los cuales se 
hallan en pésimas condiciones, la urgencia que hay para que se repare lo antes posible y la 
conveniencia de actuar sobre otras zonas, realizamos las siguientes preguntas y ruego:

 ¿En que estado se encontraban las barandillas antes de su caída?”

Sr. Martínez:
A vore, si vol, li conte tot el …, com van passar els fets i després, a partir d’ací, vosté trau les 
conclusions. Perquè entenem que en el cas del Viaducte quan va caure la barana baix, va 
ser per un acte vandàlic, que van començar a menejar el tram aquest i van caure 2 peces 
que van caure davall del pont. A partir d’aquesta nit vam vigilar tots els altres. Cal tindre en 
compte que la corrosió que puguen tindre, en alguns casos no es veu perquè està protegida 
per una espècie de casquet que va per damunt. Per tant, s’han repassat tots els trams 
d’aquesta…, de les dues voreres i en aquest moment tenim en tràmit un contracte per a 
reparar totes les que ara estan senyalitzades, que vosté haurà vist, i alguna reparació més 
que anem a fer en aquestes baranes. Ho dic perquè com estaven, aparentment tenien molt 
poca corrosió comparativament amb el que es poguera vore d’un altre espai, però sí que 
s’ha descobert que aquests casquets mantenen molt l’aigua.

Sr. Carlos J. García:
” 

 ¿Se ha tenido en cuenta el realizar las actuaciones de reparación a ambos lados de 
la calle?”

Sr. Martínez:
Clar que sí.

Sr. Carlos J. García:
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” 
 ¿Se ha tenido en cuenta realizar otras actuaciones en la barandilla que queda junto a 

la calzada, como por ejemplo, un montante el cual se halla doblado y desanclado al 
pasamanos como figura en las fotos 1 y 2? 

“

Sr. Martínez:
En el contracte, no sé si està, però jo crec que és molt oportú arreglar-ho i, si no, si en els 
mateixos treballs si no són massa dificultosos, de segur que es podran fer.

Sr. Carlos J. Garcia:
Perfecte.

” 
 ¿Se va a tener en cuenta colocar algún tipo de protección en las barandillas 

interiores, como aceptaron en el pleno del 28 de Enero del 2019, para evitar 
accidentes puesto que el hueco existente tiene 95 cm de altura por 1,95 cm de 
anchura?”

Sr. Carlos J. García:
O sea, hay un espacio bastante grande como para que un niño, por ejemplo, pueda resbalar 
y caer.

Sr. Martínez:
Bé, eixa substitució de les baranes d’aquest pont, és un treball que és molt complexa, no 
volem fer un afegit al que hi ha, i estàvem plantejant algun altre tipus de protecció de 
barana, no la que hi ha actualment.

Foto 1 Foto 2
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Sr. Carlos J. Garcia:
Per una altra, per una altra banda, no?, per una altra banda, o siga…, ho teniu en compte, 
però…

Sr. Martínez:
Sí, no, no, aquesta barana de moment la mantindrem tal com està, intentarem resoldre-la,  
creiem que la millor solució no és fer un afegit sobre aquesta barana, de fet eixos 
encreuaments o qualsevol classe, sinó buscar una solució més definitiva.

Sr. Carlos J. García:
Vale, vale. 

“
 ¿Se va a tener en cuenta reparar las juntas de dilatación entre las losas que 

conforman la acera y la base metálica donde arranca la barandilla interior como se 
muestra en la foto 3 y 4?

“

Sr. Martínez:
Sí, nosaltres, en el tema dels ponts, anem fent un seguiment i anem reparant les qüestions 
que van deteriorant-se. Sobre aquesta i la següent, ho tindrem en compte i anirem 
programant els treballs de la brigada el que hàgem de resoldre. 

Sr. Carlos J. Garcia:

Foto 3 Foto 4
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Perfecte.

“
 ¿Se van a revisar y reparar las losas de hormigón que forman la acera frente al 

agrietamiento y desconchones en algunas zonas como aparece en las fotos 5 y 6?

“

Sr. Martínez:
Sí, com estava comentant-li, anirem treballant sobre tota l’estructura del pont. 

Sr. Carlos J. García:
“

 ¿Se va a tener en cuenta la reparación de los laterales de las aceras en los extremos 
del puente como se ve en las fotos 7 y 8? 

Foto 5 Foto 6
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“

Sr. Martínez:
Sí.

Sr. Carlos J. García:
Son bastante..., de acuerdo.

“
 ¿Hay calendario sobre la programación de los trabajos de reparación a realizar?

En caso afirmativo, cual y en caso negativo, porqué no.”

Sr. Martínez:
En el cas de la reparació de les baranes està a expenses de la contractació, que crec que 
serà breu. En l'àmbit de l’altre anirem programant, podem programar-ho, per exemple, en els 
treballs que fa la brigada de manteniment de voreres i paviments. Nosaltres prioritzem el que 
està més espatllat del que no. Aparentment, probablement sí que tenim descantellats, però 
que no siguen perillosos per a l’estructura del pont, no? Per tant, ho faré per a la 
programació que fem amb els treballs habituals de l’Ajuntament.

Sr. Carlos J. Garcia:
Correcte.

El Sr. Carlos J. García, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“Con el fin de mejorar todos los elementos de esta zona que nos ocupa y del resto de 
puentes de la ciudad, paso a formular siguiente ruego:

 Instar al departamento responsable a iniciar los trámites para la redacción de un plan 
de conservación de los puentes de la ciudad.

 Instar al departamento responsable a programar inspecciones periódicas de los 
elementos de protección mientras no haya un plan de conservación de los puentes 
de la ciudad.”

Sr. Martínez:
A veure, nosaltres el tema de la revisió, no li l’accepte perquè en el tema de la revisió de 
ponts, els Departaments de la casa tenim uns enginyers de camins, en Arquitectura, tenim 
diverses... La mateixa brigada circula cada dia i anem treballant, veient tot el que es podrà 
reparar. Una barana es va trencar i va caure per un acte vandàlic què va empitjorar la 
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situació, doncs probablement ens continuarà passant. Fer un pla d’actuació en els ponts, 
això és seure’s i elaborar un projecte per a la reparació d’un pont i buscar el finançament i 
arreglar-ho, no? Tenim una partida i en els últims anys, hem arreglat en alguns casos els 
ampits. És cert que en alguns altres ponts, en què pareix la reparació fàcil, han de tindre 
informe de Cultura i hem de ser molt cautes en allò que hem de fer amb eixes... 

Sr. Carlos J. García:
Bien, yo, de todas formas, creo que seria interesante un plan de actuación para que 
procurara que los puentes se revisaran cada cierto tiempo, por que creo que usted tiene, 
tendrá, coincidirá conmigo que si se hubiesen revisado los anclajes del puente del Viaducte, 
creo que no hubiese habido tanto problema en el tema de que cayera una baranda, por que 
estaban, por lo que se ve oxidadas, a la vista, yo creo que…, no es por que los técnicos, yo 
estoy convencido que los técnicos hacen su trabajo bien, pero yo creo que no se si les faltan 
herramientas o les faltan algún plan de actuación o lo que sea, para poder hacer esas 
revisiones periódicamente, o sino no tienen tiempo o, a lo mejor, los técnicos, no hay 
suficientes técnicos, !oh!, para ello.

Sr. Martínez:
No, jo ho he dit en moltíssimes ocasions en aquest saló de plens. El que necessitem les 
ciutats és que creem infraestructures i després cal mantenir-les, i el manteniment ix de les 
butxaques de totes les alcoianes i tots els alcoians, i volem no muntar impostos, i volem 
viure en una societat en la qual tot s’arregle immediatament i tindre unes instal·lacions 
fantàstiques. Al final, quan t’encares davant de la gestió de qualsevol administració, aquesta, 
provincial, autonòmica, nacional, t'adones que tens uns recursos i tens moltíssimes 
necessitats. Vosté té raó en el cas del pont, clar, per descomptat. Mire, el pont Paco Aura, 
estem fa anys en un pont que ha sigut nou insistint-li a la Conselleria que l’arreglen, i tampoc 
tenen recursos per a fer-ho, vosté creu que no ho volen fer? Clar que volen fer-ho, però no 
tindran recursos. Vull dir, la ciutadania hem de ser tots conscients que el manteniment de les 
ciutats i de tota la…, de tot el país, per dir-ho d’alguna manera, costa molts diners. Clar que 
té vosté raó en el tema dels ponts, però tenim uns recursos limitats i hem d'anar prioritzant. 
A mi m’agradaria que ara, demà, vingueren 2 arquitectes tècnics a repassar tots els ponts, 
clar, clar que vull això, però si vostés se n’adonen, jo en la legislatura passada ho vaig 
comentar. Si hui traguérem números dels precs que els hem acceptat a tots vostés no saben 
la quantitat de diners que hauríem de comprometre ja per al següent pressupost. Aleshores, 
jo crec que això, hauríem de ser raonables, ací, totes les administracions anem treballant. 
Ha fet vosté molt bé de dir-nos i posar el focus sobre el tema dels ponts, doncs anem a 
treballar sobre el tema dels ponts. Jo crec que s’ha de prendre’s açò com un repte d’anar 
millorant la ciutat dia a dia. A mi m’agradaria cada dia poder tindre recursos il·limitats per a 
tindre la ciutat com si fora el menjador de ma casa. Per tant, li acceptem el prec i vosté 
també entenga que anem treballant en una programació que anem fent amb els recursos 
que tenim.

Sr. Carlos J. Garcia:
Moltes gràcies.
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35. 23912/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA REUBICACIÓ DEL SEMÀFOR DE L'ENCREUAMENT ENTRE LA 
BENIATA I EL PONT DE CERVANTES I EL SENYAL DE “VIA CICLISTA ADOSSADA A 
LA CALÇADA”.
Sra. Peidro:
Gracias de nuevo Sr. Alcalde.

La Sra. Peidro, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“Exposición de motivos

La construcción del carril bici ha provocado la adición de nuevas señales de tráfico a lo largo 
de todo su recorrido. Evidentemente esto es necesario, pero no debería entorpecer la 
visibilidad de las ya existentes como es el caso del semáforo que hay ubicado en el cruce 
entre La Beniata y el Puente de Cervantes, que como se puede ver en las imágenes, esto, 
bueno, el semáforo no es visible a escasos 3 metros.

Puesto que la señal indica “vía ciclista adosada a la calzada” pensamos que esta no sería su 
ubicación correcta, sino que debería estar al comienzo del puente.

Sí sería correcta la de “peligro por la proximidad de un paso para ciclistas o lugar donde 
frecuentemente los ciclistas salen a la vía o la cruzan” Y teniendo en cuenta que el semáforo 
está ubicado detrás de la farola.
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Desde el GM VOX Alcoy realizamos el siguiente ruego:

 Que se cambie la ubicación del semáforo delante de la farola.
 Que la señal de vía ciclista adosada a la calzada se coloque al principio del Puente 

de Cervantes.
 Que la señal de peligro por la proximidad de un paso para ciclistas se coloque de 

forma que no impida la visibilidad del semáforo.”

Sr. Martínez:
Sí, el del senyal ja està canviat i estem estudiant la que parla vosté del semàfor davant del 
fanal, que estem veient la possibilitat de poder-ho canviar.

Sra. Peidro:
Muchas gracias.

36. 23912/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A L'ADEQUACIÓ DEL FERM I PAREDAT DELS BUITS DE REFUGI EN ELS 
TÚNELS SANT ANTONI I L´ESTEPAR DE LA VIA VERDA 
Sr. Alcalde:
Disculpe, és Peidro o Peidró?

Sra Peidro:
Es sin acento, Peidro.

Sr. Alcalde:
D’acord, ho havia dit jo al principi.

Sra. Peidro:
Gracias, gracias.

La Sra. Peidro, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“Exposición de motivos

La Vía Verde de Alcoy está preparada para su recorrido tanto a pie como en bicicleta o 
corriendo por personas con o sin movilidad reducida.

Tanto a los usuarios como a VOX Alcoy, nos preocupa el estado del firme, en particular del 
túnel L´Estepar, ya que puede causar accidentes y lesiones entre sus usuarios. 

Como se puede apreciar en las imágenes, el desgaste del firme es muy acentuado en 
algunas zonas.
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Del mismo modo, también hemos observado que los huecos de evacuación del túnel 
L’Estepar y los 150 primeros metros (aproximadamente) del túnel de Sant Antoni, en 
dirección al polideportivo no están tabicados.
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Esto comenzó a hacerse pero no llegó a todo el recorrido.

Tampoco el hueco que suponemos que se utilizaría para evacuar en caso de emergencia o 
para sacar material durante la construcción del 
túnel, cuya profundidad es considerable, está 
tabicado.
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Dadas las quejas de los usuarios en cuanto a seguridad y limpieza y siendo ambas algo 
primordial para VOX Alcoy, realizamos el siguiente ruego:

 Que se adecúe el firme del túnel de L´Estepar y se revise el de Sant Altoni y  Caseta 
de la Sal para evitar posibles accidentes y lesiones entre los usuarios.

 Que se tabiquen los huecos de evacuación que quedan por cerrar en los últimos 
metros del túnel de Sant Antoni y a lo largo de todo el túnel L´Estepar para evitar la 
suciedad y sobre todo incrementar la seguridad de los usuarios.

Sra. Sanjuan:
Sí, moltes gràcies, Sr. Alcalde i bon dia a tots i a totes. 
Bé, nosaltres li acceptarem el prec perquè ja tenim una memòria redactada al Departament 
on actuarem en eixos espais que vosté indica ací, però el pla que tenim redactat, la memòria 
que tenim redactada és més ampla. L’únic que estem esperant és que isca, perquè 
nosaltres anem a fer aquesta actuació subvencionada amb fons europeus. Estem esperant 
que isca la línia de subvencions per a poblacions de més de 50.000 habitants, la de menors 
ja ha eixit i estem esperant que prompte isca la de més de 50.000 i ací ja actuaríem. Una de 
les actuacions forma part, o siga eixa és una de les actuacions que forma part del projecte. I 
quant al tema de tapiar els buits que queden dins dels túnels, ací anem treballant 
progressivament, sobretot, mirant la prioritat i les tasques que té la brigada. Hem de tindre 
en compte que estan eixes que diu vosté, però n’hi ha altres també, fins i tot en queden 
alguns dins de la ciutat. A poquet anem tapiant, però sempre tenim en compte les prioritats 
de feina de les brigades d’obra.

Sra. Peidro:
Muchísimas gracias, entonces, bueno, si la ampliación, o sea, si la actuación va a ser 
todavía más amplia, pues mucho mejor. Gracias por aceptar el ruego. 

37. 23912/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
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PREGUNTES-PREC PER A L'ACTUALITZACIÓ I SIGNATURA DEL CONVENI DE 
COL·LABORACIÓ ENTRE L'ORQUESTRA SIMFÒNICA ALCOIANA (OSA) I 
L'AJUNTAMENT D'ALCOI PER A LA UTILITZACIÓ DE LES INSTAL·LACIONS DEL 
TEATRE CALDERÓN COM A SEU PERMANENT DE L'ORQUESTRA. 
La Sra. Peidro, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee las siguientes preguntas:

“Exposición de motivos

La Orquesta Sinfónica Alcoyana ejerce su actividad artística, pedagógica y social desde que 
fue fundada en 1952, siempre ha estado albergada en dependencias municipales y durante 
los últimos años en el Teatro Calderón.

Siendo su último convenio de 2017, realizamos las siguientes preguntas:”

Sra. Peidro:
¿Las hago seguidas?, si.

“
 ¿Se ha reunido alguna vez la Comisión de Seguimiento del convenio desde 2017?
 Ya que el término de duración del convenio es de 2 años, ¿porqué no se realizaron 

los pertinentes convenios en 2019 y 2021?”

Sra. Elisa Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Bé, li conteste. 
La comissió de seguiment del conveni sols es convoca en cas de tindre dubte, per a aclarir 
alguna cosa, o un problema o proposar alguna variació. Al final com que es treballa 
conjuntament dia a dia, el seguiment diari ja fa la tasca de seguiment i tinguem en compte 
que una massificació de reunions doncs tampoc és una fórmula efectiva de treball. A més a 
més, tinguem en compte que qualsevol de les parts pot convocar aquesta comissió, d’acord, 
tant siga l’Ajuntament com siga l’OSA. És cert que el conveni està caducat des de fa 4 anys, 
tot i que s’ha treballat sota la protecció i amb les mateixes condicions que marca el conveni i, 
per altra banda, pensem que el Conservatori, ara també és un agent que intervé en aquesta 
utilització del Calderón. Ara com ara estem esperant les resolucions de Conselleria, ja que 
no sabem quines seran les seuen intencions, és a dir, que ara, en aquests moments, tenim 
un tercer agent, clar que no depén només del grup municipal, d’acord?

Sra. Peidro:
Bueno, le realizo de todas formas el ruego. Bueno.

La Sra. Peidro, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“La empresa que gestiona actualmente el Teatro Calderón tiene su contrato prorrogado 
hasta septiembre, siendo previsible un cambio en la gestión.
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Esto más el retraso en la formalización del nuevo convenio, pues genera a la OSA, a la 
Orquesta Sinfónica Alcoyana una gran inseguridad, por eso, desde el GM VOX Alcoy 
realizamos el siguiente ruego:

 Que se formalice el nuevo convenio entre el Ayuntamiento de Alcoy y la Orquesta 
Sinfónica Alcoyana a la mayor brevedad posible.”

 
Sra. Peidro:
Entiendo, que como me ha dicho, ahora hay un nuevo agente pero me gustaría que si…, 
entonces pues cambiar un poco el ruego, incluyendo a la Conselleria, en este caso también, 
de todas formas, que lo más rápido posible, se le dé a la Orquesta Sinfónica Alcoyana una 
seguridad, actualizando y firmando un convenio.

Sra. Elisa Guillem:
Bé, a veure, jo com ja li vaig explicar al Sr. Abad, d’acord? Jo vaig entrar ací al mes de juliol i 
al mes d’agost ja m’havia reunit amb el president de l'OSA, precisament per aclarir tot açò. 
Vull dir, en aquests moments i pot tocar i preguntar, pot anar i preguntar, per començar a 
treballar amb el nou conveni. Bé, però que quede clar que també ho farem dins dels terminis 
administratius que tinguem disponibilitat, d’acord? I una altra cosa que no sé si vosté té 
alguna informació que el govern no té, no? Perquè estan vostés parlant d’una possible, un 
possible canvi de gestió en l’empresa que va dur el teatre Calderón. Jo tinc entés que 
aquesta empresa també s’ha presentat a la licitació. Jo no sé què és el que passarà, jo crec 
que nosaltres ni ningú sap que és el que passarà. No sé si és que vostés tenen algun tipus 
d’informació que nosaltres no, però sí que s’ha presentat, d’acord? Vull dir, que nosaltres 
sapiguem, sí que estan. I bé, simplement això, comentar-li que nosaltres ja fa un mes que 
ens estem reunint amb ells.

Sr. Alcalde:
I en tot cas, un canvi en la gestió no implica a l'OSA per a res, no.

38. 23644/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A  LA INCORPORACIÓ DE LA RUTA TEATRALITZADA DEL PETRÓLIO I LA 
INSTAL·LACIÓ DE LA PLACA O ALTRE ELEMENT URBÀ COMMEMORATIU DE LA 
A.I.T.  AL CARRER SANT TOMÀS, Núm. 23
Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i a tots els que ens segueixen des de les xarxes. Passe 
a l’exposició de motius.

La Sra. Paredes, regidora del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig el següent prec:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Enguany s’està commemorant el 150 aniversari dels fets revolucionaris coneguts com del 
«Petrólio» que tingueren lloc a la nostra ciutat a juliol del 1873. Tots els actes organitzats al 
voltant d’aquesta commemoració han tingut una gran acollida entre la nostra població i, fins i 
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tot, han anat més enllà del nostre terme municipal. Gent procedent de diferents llocs del 
món, historiadors, estudiants, i d’altres persones molt diverses, han fet seguiment de tots els 
actes amb gran interés. Sense dubte aquells fets són una senya d’identitat de la nostra 
història i formen part de la nostra memòria col·lectiva com a poble treballador i revolucionari.

Cal que l’Ajuntament d’Alcoi agraïsca i felicite al Col·lectiu Revolta i al CAEHA que han estat 
els grans protagonistes gràcies als quals tota la programació s’ha realitzat amb gran èxit i 
assistència de públic. Entre totes les activitats caldria ressenyar una que, per les seues 
característiques, pot donar continuïtat al recordatori i coneixement real dels fets, els seus 
orígens i el context històric que els explica, d’una manera molt dinàmica i didàctica: la ruta 
teatralitzada dels fets del Petrólio. Una ruta que aprofita el mateix escenari de la ciutat on es 
desenvoluparen els fets, i narra tot el que significaren aquells fets en la història del moviment 
obrer.

Al mateix temps seria important la instal·lació de la placa, o altre element urbà  recordatori 
de la ubicació de la Seu de l’AIT del carrer de Sant Tomàs núm. 23 que en principi s’havia 
d’haver instal·lat el 1r de maig d’enguany i finalment no es va executar. És per això que 
Guanyar planteja al Ple de l’Ajuntament el següent prec:

PRIMER - Que s’incorpore la ruta teatralitzada dels fets del Petrólio a les rutes habituals 
organitzades per la Regidoria de Turisme com a un element més de promoció de la nostra 
ciutat.

SEGON - Que s’instal·le, com més prompte millor, la placa o altre element urbà recordatori 
de la ubicació de la seu de l’A.I.T. a l’altura del carrer de Sant Tomàs núm. 23.»

Sra. Zamorano:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
A veure, vaig directament pels 2 punts, perquè estic d’acord amb l’expositiu, amb una 
matisació. Jo crec que la participació de l’Ajuntament com a entitat amb tota l’organització 
també ha estat…, ha exercit un paper fonamental perquè es duga a terme. Per tant, 
reconeixent la tasca que ha fet tant el col·lectiu com el CAEHA, l’Ajuntament jo crec que ha 
donat suport, des de primera hora, a totes les activitats que s’han fet. Dit açò, quant al 
primer prec, no li’l puc acceptar. I també em crida l’atenció perquè ni el col·lectiu i en el 
CAEHA sí que tinc jo molta relació, per altres temes, vull dir. I que no m’han comentat res de 
la ruta teatralitzada de dur-la a terme per part de Turisme, que estaria bé que vingueren i ho 
parlàrem. No li’l puc acceptar perquè la regidoria de Turisme no fa rutes ja. La Regidoria de 
Turisme, va haver-hi uns anys que van posar endavant una política per poder crear eixe 
recurs en la ciutat i ja hi ha empreses privades de guies locals que ho duen a terme i és la 
seua activitat. Per tant, fer nosaltres les rutes i menysprear la tasca i la feina d’eixes 
persones, no em sembla bé. Per altra banda, les rutes han de ser…, les rutes guiades han 
de ser fetes per personal habilitat per a fer les rutes. En conseqüència, com de forma 
anecdòtica, nosaltres, per exemple, en el tema del dia mundial de cementeris, sí que fem 
una ruta específica amb persones del CAEHA. Ells han estudiat el cementeri, que gràcies a 
ells, parlem de Lluís i Elisa, i tenim eixe recurs també en l'àmbit turístic i patrimonial, que han 
investigat, i ells fan la ruta, també he de dir, que de forma gratuïta, i com a entitat, d’acord, 
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com a CAEHA. Jo no tinc cap problema d’incorporar un fullet en eixa ruta, fins i tot seure 
amb el col·lectiu i marcar en la ciutat quins són els indrets per a reconéixer eixa ruta i al 
turista que vinga. Igual que tenim la d’Ovidi, la d’Isabel Clara Simó, la de Camilo Sesto, els 
col·lectius eixos es van preocupar per fer-ho i incorporar-ho, però en el cas que un turista 
vulga fer-la, jo he de donar-los la guia dels turistes locals. No puc encomanar o que un 
turista haja de pagar expressament a aquestes persones, que no sé jo si tenen habilitació o 
no, eixa és l’altra. Per tant, és un tema, jo crec que fàcil d’entendre, voluntat de col·laborar 
amb ells i fer un fullet específic, tota, perquè a més em pareix molt interessant. Però fer 
rutes, incorporar rutes quan no és una activitat pròpia de la Turist Info, no puc acceptar-li’l. I 
respecte de l’altre prec, el de la placa commemorativa, crec que vam tindre, jo no estava 
present, però m'ho comenta, per contestar jo a les dues qüestions, m'ho comenta la regidora 
de Cultura. Van tindre una reunió prèvia en la qual estava present el col·lectiu, i ja es va 
explicar que en passar l’estiu es parlaria de tots aquests temes. Perquè la propietat on 
estava, on estava inclòs el…, és propietat particular i no vol en la seua propietat posar cap 
senyal d’aquest tipus; per tant, ha de ser en mobiliari públic. L’autor de l’obra de la qual 
parlen, tampoc està disposat al fet que es posen en certs llocs ni que es facen còpies. En 
conseqüència, com es parla en el mateix prec de «similar», crec que posen, una…, a 
veure...

Sra. Paredes:
«Un element urbà».

Sr. Alcalde:
«O altre element»

Sra. Zamorano:
«O altre element urbà», en eixa part li acceptem el prec i estem treballant a buscar eixe 
element commemoratiu i poder-lo posar.

Sra. Paredes:
I podríem saber, més o menys, el temps que tardaríem en…?

Sra. Zamorano:
El més breu possible, vull dir, i s'ha de fer, comenta la regidora, que els van emplaçar vostés 
mateixos a una pròxima reunió. M’imagine que ací informarà la regidora dels terminis.

Sra. Paredes:
D’acord.

Sr. Alcalde:
No hi ha intervencions?

Sr. Rodríguez:
Vols intervenir?

Sra. Paredes:
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No.

39. 23652/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES I PREC SOBRE LES INUNDACIONS QUE ES PRODUEIXEN ALS 
GARAGES DEL C/ RECONQUESTA Núm. 52 EN ÈPOQUES DE PLUGES FORTES

Sra. Paredes:
Gràcies.

La Sra. Paredes, regidora del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig les següents preguntes:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Als garatges de la casa del carrer Reconquesta núm. 52 es produeixen inundacions cada 
vegada que venen les pluges fortes. En aquest punt s’acumulen les aigües que vessen des 
de la zona de la via i tota aquella que no traguen les andrones per falta d’una canalització 
adequada. Precisament en aquest punt s’observa una quota més baixa respecte a la resta 
del carrer tant per la part que va al carrer Isabel La Catòlica com a la part que va al carrer 
Anselm Aracil, el que fa que l’aigua de pluja s’hi acumule i vesse cap als garatges inundant-
los cada vegada que plou fort.

Tant l’Associació de Veïns i Veïnes del barri com els veïns i veïnes de la casa en qüestió 
han mantingut contacte amb el regidor i tècnics d’obres i serveis de l’Ajuntament d’Alcoi per 
demanar una solució als problemes descrits. 

Plantegem les següents qüestions:

 Quin pla d’actuació té previst executar la regidoria d’obres i serveis per a resoldre 
aquest problema?

 Quan s’iniciarà l’esmentada execució?»

Sr. Martínez:
Moltes gràcies. 
Bé, jo crec que per a contestar aquestes preguntes, cal també donar tota la informació al 
saló de plenaris i a tota la societat. Aquest és un tema que ha estat arrossegant-se ja des de 
fa temps i documentalment el que tenim és que l’11 d’abril d’enguany, de l’any 2023, una 
persona en representació de l’associació de veïns de l’Eixample-Benissaidó, demana que es 
conteste, amb un informe tècnic, eixes qüestions que han plantejat vostés. Ho llegiré perquè 
em sembla aquest interessant i m’agradaria que quedara reflectit així en l’acta. El llegiré, no 
és excessivament llarg, el llegiré literal, perquè és un fullet, i diu així. Està redactat en 
castellà i està redactat en castellà i signat, com és la meua obligació, per aquest regidor, 
però vaja que vostés estiguen atents al començament de la lectura:
«En relación con su solicitud más arriba reseñada,», eixa que parlàvem de l’11 del 4, parlant 
de tota la problemàtica, «por el Ingeniero Técnico de Obras públicas municipal, con fecha 
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04/05/2023, se ha emitido el informe siguiente:», és a dir, jo firme la comunicació d’un 
informe sol·licitat al tècnic municipal i enginyer d’obres públiques de la casa, que diu:
«Girada visita de inspección se ha podido comprobar: 
Primero: Que la red de abastecimiento de agua potable y de alcantarillado están en buen   
estado de servicio. Y que además, la red de drenaje existente tiene capacidad suficiente. 

Segundo: Que la acera situada en la entrada al aparcamiento del inmueble de la calle 
Reconquista 52, presenta un rebaje de acera creando una plataforma prácticamente a nivel 
con la calzada que, además de no cumplir con las normas actuales de accesibilidad, permite 
la entrada de agua pluvial en momentos de precipitaciones y encharcamientos. En el portal 
de vecinos adyacente no entra agua porque, una vez superada la acera a nivel con la 
calzada, existe una pendiente ascendente hasta portal que impide la entrada de aguas. 

Tercero: Que en la rampa del aparcamiento, ya en el interior del edificio,» i, per tant, 
propietat dels propietaris, «existe un imbornal longitudinal que funciona correctamente. 

Cuarto: Que se ha podido comprobar que el funcionamiento de la red interna de 
alcantarillado es correcto, no obstante, en cuanto a la recogida de aguas pluviales en 
cubierta, cabe reseñar que no existe canaleta del faldón del voladizo vertiendo agua pluvial 
libremente en el acceso al aparcamiento.

A la vista de lo anterior, CONCLUYO:», l’enginyer d’Obres Públiques de l’Ajuntament, no 
Jordi Martínez.

«Primero: Que la propiedad debe proceder a levantamiento de la acera actual para que 
longitudinalmente no presente rebajes ni resaltos, con el fin de impedir la entrada de aguas y 
adecuarse a las normativas de accesibilidad.

Segunda: La propiedad, para evitar la entrada de aguas al aparcamiento, deberá instalar 
una canaleta de recogida de pluviales en el faldón de la cubierta que impida verter agua 
pluvial en el acceso del aparcamiento así como mantener en buen estado su red de drenaje 
en general y el imbornal longitudinal que tiene el interior.»

A partir d’eixe escrit que es remet en data 5 de maig, hi ha una contestació d’al·legacions 
per part de l’associació de veïns de l’Eixample, que fa al·legacions a la meua notificació. Fa 
una sèrie de consideracions que també parlen en el mateix sentit de les que s’han plantejat 
ací i que en la contestació que fem el dia 19 de maig, que tornaré a llegir, perquè també no 
és excessivament llarga i així jo crec és molt aclaridora, podem ja tindre una visió de les 
qüestions:
«Visto el escrito presentado por Senyor», no dic el nom, «desde los Servicios Técnicos se 
ha emitido el siguiente informe:». Açò és l’informe, una altra vegada, de l’enginyer públic, de 
l’enginyer d’Obres Públiques de l’Ajuntament.

«“Cabe reseñar que en relación con las siguientes afirmaciones del escrito presentado y que 
dicen literalmente:
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“Con respecto a la valoración efectuada», açò és el que diuen en les al·legacions, la 
comunitat de propietaris o en aquest cas l’associació de veïns, «Con respecto a la 
valoración efectuada en el punto primero se especifica que la red de drenaje tiene la 
capacidad suficiente. Esta afirmación es incorrecta por los siguientes motivos: A) se 
rebalsa agua en la zona frontal a nuestro garaje existiendo una coladera en el lateral 
izquierdo frente al garaje que debería evitarlo.”»

L’enginyer municipal contesta: 
«Efectivamente existe un imbornal nº 50987, con desagüe de salida de PVC de 200 mm de 
diámetro que funciona correctamente.»

La segona al·legació de l’associació:
«“B) dicha coladera conecta con un pozo que no tiene tapa de registro para 
someterse a mantenimientos de limpieza, lo cual es obligatorio al cambiar la dirección 
del tubo en dicho punto.”»

L’enginyer municipal contesta: 
«Esta afirmación no se ajusta a la realidad. Este imbornal está conectado al pozo 1301 con 
la red general de diámetro de 300 mm y realizadas las pruebas correspondientes se ha 
comprobado el del buen funcionamiento en varias ocasiones.»

Tercera al·legació de l’entitat:
«“C) dicha coladera canaliza el agua recolectada en dirección a la calle Isabel la 
Católica, a continuación y frente a la academia de inglés, existe otra coladera más 
pequeña que canaliza el agua en sentido inverso hacia la calle Anselmo Aracil, 
creándose una zona carente de infraestructura para desagüe que coincide con el nº 
52 de la calle Reconquista y situada entre las 2 coladeras. Esta extraña 
infraestructura hace que el rendimiento en la captación de las aguas no sea el 
adecuado.”»

L’enginyer municipal contesta: 
«Dado que la capacidad de desagüe de los imbornales sería la misma, el rendimiento de la 
captación de aguas de la red es tan adecuada como si ambos imbornales estuvieran 
comunicados. Es más el que ambos imbornales viertan a redes diferentes mejora la garantía 
de desagüe, ya que una red sola tendría más posibilidades de entrar en carga y en caso de 
obstrucción de alguna de ellas, aun podría desaguar el imbornal no conectado a la misma.»

Una altra al·legació que es fa és:
«“En el punto segundo se especifica que la acera está prácticamente a nivel de la 
calzada y que esto ocasiona la entrada de agua pluvial en caso de precipitaciones y 
encharcamientos. Esta afirmación también es incorrecta por los siguientes motivos:
A) la altura mínima de la acera con respecto a la calzada es de 3 cms. y además solo 
hay inundaciones cuando se producen fuertes lluvias torrenciales”»

L’enginyer municipal contesta: 
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«Se observa que la entrada del local de la academia de ingles también tiene algo de rebaje 
no obstante tiene la pendiente hacia la calzada, motivo por el que no solo no se inunda sino 
que no le entra ni una sola gota de agua, al igual que la zona de acceso a las viviendas del 
nº 52 que también tiene rebaje pero está en contrapendiente y tampoco entra agua.

Por tanto, lógicamente si el bordillo estuviera a la cota adecuada y la acera con la pendiente 
hacia la calzada, como es el caso en el portal de vecinos, evitaría la entrada de agua al 
garaje y la encauzaría a los imbornales. Además la geometría de la acera incumple las 
normativas de accesibilidad.»

I la següent al·legació, si jo no crec que…, estan ja acabant-se:
«“ B) nuestra calle se encuentra en una amplia zona en la que se concentra agua 
pluvial proveniente de varias direcciones y muy cerca de la ladera de la montaña, con 
un desnivel superior al 40%. C) Por encima de la calle Reconquista hay 3 calles más 
hasta la ladera de la montaña y con el desnivel comentado superior al 40%, en las 2 
calles inmediatamente superiores y paralelas a la calle Reconquista hay una 
canalización para aguas pluviales de 400 mm. y una valoración por parte de la 
empresa de mantenimiento AQUALIA como insuficiente para la canalización en su 
plan director de saneamiento de 2020, como demuestra la foto 4 que adjuntamos. D)
En la calle Reconquista hay una canalización de 300 mm. lo cual es totalmente 
incoherente y desproporcionado en comparación con las 2 calles a nivel superior, no 
solamente por el tamaño de la canalización de aguas sino también por ser, la calle 
Reconquista, centro de confluencia de aguas provenientes de diferentes direcciones. 
E) Tal como indican las fotos 1 y 2», que aporten també els veïns, «hay un talud de 
tierra entre la calle Reconquista y la calle superior, este talud tiene un desnivel 
superior al 50% y tiene un cauce que desemboca directamente sobre la puerta del 
garaje de la calle Reconquista, 52, originándose un flujo de agua que va directamente 
a dicho garaje y ocasiona grandes inundaciones cuando las lluvias son torrenciales y 
no se puede canalizar a través de los colectores que hay tanto en la calle Reconquista 
como en las superiores.”»

A aquesta al·legació, l’enginyer tècnic municipal diu: 
«Siendo cierto que el Plan Director apunta a un problema de la red en las paralelas, aguas 
arriba, a la calle Reconquista, habiéndose realizado comprobaciones, se ha llegado a la 
conclusión que no afecta a la calle Reconquista. Por otro lado, hay que tener en cuenta que 
la red de la calle Anselmo Aracil es de 500 mm de diámetro.»

I l’última al·legació definitiva dels veïns: 
«“En el punto cuarto se especifica que no existe canaleta del faldón del voladizo 
produciéndose vertido de agua sobre el acceso al aparcamiento. Esta afirmación 
también es incorrecta, tal como se puede apreciar en la foto 3 si que hay canaleta 
para desviar el agua que se recoge en el tejado.”»

I el tècnic municipal diu: 
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«En la foto aportada se puede ver claramente», estem parlant que les persones diuen, 
“claramente hay canaleta” i el tècnic municipal diu: «En la foto aportada se puede ver 
claramente que existe un faldón de longitud indeterminada y de ancho de unos 60 a 80 cm 
que no tiene canaleta y vierte directa y verticalmente en la entrada de garaje.

Y por todo lo anterior, se puede CONCLUIR:

que me ratifico en el informe realizado con fecha de 4 de mayo de 2023.», que és el que els 
he llegit abans i que vostés han escoltat durant quasi 20 minuts. Però jo vull que hui quede 
açò molt clar, i açò ho signa el regidor perquè ha d'enviar-ho a algú i ho envia al regidor, 
l’informe que m’ha fet el tècnic municipal. Que vull dir amb açò? El Sr. Rodríguez al 
començament ha dit una cosa que està molt bé, ha dit que tenim departaments totalment 
qualificats, quan estàvem parlant del tema de la redacció que parlava el company 
Sansalvador. Jo defenc la feina de l’enginyer tècnic d’Obres Públiques d’aquest Ajuntament, 
perquè no en tinc altra, perquè jo he de posar-me en les mans dels coneixements 
d’aquestes persones. Jo no sé si vostés han entés tot aquest reguitzell, però ací el que està 
resumint-se és que hi ha un problema d’un habitatge, que té una vorera que li aboca aigües 
al garatge, per no tindre la rampa encarada cap al carrer. Aquesta qüestió, al final, es 
resumeix en què hi ha un funcionari de la casa que diu que han de fer els veïns. I a partir 
d’ací aquesta és la contestació a la seua pregunta. I jo, el que jo puc fer és, no puc fer el que 
no puc fer, puc fer el que puc fer, que en aquest cas, l'única actuació que ja hem parlat amb 
els veïns és intentar canalitzar l’aigua de la terra de la via verda que va per dalt, intentar-ho. 
Perquè això ha estat sempre, això ha estat sempre, abans també era via verda. Això ha 
estat sempre, intentar canalitzar i abocar-ho al carrer Anselm Aracil, però tot el sistema de 
drenatge, com ha dit l’enginyer municipal, està en correcte estat, i cal fer unes coses 
nosaltres i unes coses els veïns.

Sra. Paredes:
Bé.

Sr. Alcalde:
Formula el prec?

Sra. Paredes:
No, vull contestar-li.

Sr. Alcalde:
Bé, ha preguntat.

Sra. Paredes:
Sí.

Sr. Alcalde:
Se li ha contestat.

Sra. Paredes:
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D’acord, ara faig el prec.

Sr. Alcalde:
Ara formula el prec.

Sra. Paredes:
D’acord, d’acord, perfecte.

Sr. Alcalde:
Li contestarà i vosté podrà intervenir.

Sra. Paredes:
Perfecte, gràcies, Sr. Alcalde.

La Sra. Paredes, regidora del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig el següent prec:

«Amb tot plantegem el següent prec:

PRIMER -  Que s’actue amb la màxima celeritat possible per resoldre aquest problema.

SEGON – Que, almenys i mentre s’executa una solució definitiva, es prenguen mesures 
puntuals adequades per evitar les possibles inundacions en aquesta zona, per exemple, 
canalització de l’aigua prevenient de la via, ampliació de la mida de les andrones, etc...»

Sr. Martínez:
Jo li dic que el que recomanen els tècnics municipals sí que és la que diu vosté de la 
captació de les aigües de dalt. Ací una de les solucions que vostés aporten i jo li la dic per a 
curiositat de tots, per a curiositat de tots, és que una de les solucions que s’aporta per part 
de molta gent és fer les andrones més grans. Però si tu fas una androna gran que té un tub 
així, per molt gran que siga aquest tub, continuarà sent així, això jo crec que ho entenem, 
no? Si la superfície de recollida és més gran, el més fàcil és que entre en càrrega un tub 
així. Aleshores, ací està tot mesurat per part dels tècnics municipals perquè les andrones i 
els embornals tinguen la capacitat suficient de cara a recollir aigua, però de cara a traslladar 
l’aigua. Però això no ho diu Jordi Martínez, que no té ni idea d’açò, açò ho diu el tècnic 
municipal. Vull dir, jo, és que al final, a mi, jo crec que ací hi ha una espècie de seguiment 
d’aquest tema quan aquesta solució està feta des d’abril. Nosaltres hem de córrer a llevar la 
terra d’ací?, sí, sí, però és que ací el que volem és que nosaltres arreglem aquesta vorera, i 
ací està dient-se, clarament, que la nostra obligació no és la d’arreglar aquesta vorera.

Sra. Paredes:
Anem a vore. Des d’un principi els veïns de la casa estan en condicions de fer l’actuació 
necessària per a no tindre cap problema i ho han plantejat en diverses ocasions. Ampliar 
l’androna, sí que seria dificultós si no s’amplia el tub que té ara. Però hi ha estudis ja 
d’Aqualia, que diuen que és insuficient el clavegueram que hi ha a la zona. Hi ha un estudi 
que, a més, crec que han passat els veïns a tots els grups municipals, a part d’haver passat 
un vídeo amb la problemàtica que tenien de l’entrada d’aigües als garatges. L’actuació, 
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supose que haurà de fer-se, per part dels veïns, però també nosaltres, l’Ajuntament, haurà 
de posar una solució. Perquè nosaltres ens hem desplaçat allí i l’aigua que cau i per on cau i 
el carrer segons està conformat..., és una qüestió..., i no només és un problema de 2 veïns. 
Nosaltres estem ací per a defensar els problemes que tinguen ells, i a la millor el tècnic, en 
tot el que ha dit Jordi, doncs té raó, però se li pot haver escapat alguna cosa, considere jo..., 
perquè el desnivell existeix, i va a parar a la casa d’aquestes persones, que tenen, 
contínuament, quan hi ha grans pluges, el garatge inutilitzat, l’ascensor inutilitzat, i haurien 
de buscar una solució.

Sr. Martínez:
Vosté, és que…, jo, jo crec que ho he explicat prou clar, no?

Sra. Paredes:
Sí.

Sr. Martínez:
Quines són? Què és el que diu el tècnic municipal? Que el cas d’Aqualia, que Agualia diu 
que no hi ha, el tècnic municipal diu que no afecta precisament aquest carrer. Això ho diu el 
tècnic municipal, que és funcionari de la casa. Que nosaltres..., clar..., hui..., Aqualia la tenim 
ací.

Sra. Paredes:
En la redacció d’Aqualia posa que…

Sr. Martínez:
Sí, sí, vostés, Aqualia hui la tenim ací. L’empresa que vostés sempre estan dient-nos que si 
són empreses que després havien de ser municipals, i tot això. Hui l’empresa Aqualia està 
ací. Però el tècnic municipal està ací. Per a mi el tècnic municipal continua estant ací. Per a 
mi, jo no sé per a vostés, per a mi l’informe del tècnic municipal, i és que, vosté diu: «se li 
pot haver escapat», doncs probablement. Però jo, és que veig dos informes, seguits, eh!, no 
és que diguera: «no, és que l’home no ha anat per allí per a res». És que hem anat, hem 
entrat al garatge, és que s’ha anat baix, s’ha comprovat, s’ha passat la càmera per baix, s’ha 
passat per càmera per si els altres, per si aquesta xarxa de clavegueram tenia algun 
problema que nosaltres no sabíem. Jo el que vull dir-los és que, de tant en tant, confien en 
els funcionaris de la casa, de tant en tant, confien en els funcionaris de la casa, perquè en 
aquest cas, jo ja no sé què puc fer. Però és que l’únic que puc fer és dir: «què fem?, un obra 
que no ens toca fer?», és que…

Sra. Paredes:
No.

Sr. Martínez:
Prevariquem una miqueta i fem una obreta que no ens toca fer? Gastem diners de l’erari 
públic, per fer un obra que no ens toca fer? Nosaltres farem el que ens toca fer que ací ens 
hem compromés, que és a reconduir, en la part en la qual es puga, les aigües que puguen 
donar-se per part de… Però ací hi ha una indicació clara que ens diu en el primer informe, 
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quines són les solucions que han d’aportar els veïns. No obstant això, si és que la rampa 
està al revés, si és que els entra aigua perquè està la rampa així, clar. Això jo crec que ho 
entenem, ara, la culpa de tot açò?, la culpa de tot açò, sap qui la té? Jo, sí, perquè a mi, en 
totes aquestes manifestacions m’han posat com un burro i no li dic més i no li dic més, que 
podria dir-li més. Aleshores, clar, al final, jo, ve un moment que em sent impotent. Perquè el 
tècnic municipal diu que en això no es pot fer res, que ho han d’arreglar els veïns això, i jo 
què puc fer ara? I vostés ara recullen això, «venim a defendre els interessos dels veïns», jo 
també, d’aquests i de tots els altres. 

Sra. Paredes:
Molt bé.

Sr. Martínez:
De tota la ciutat, de tots els interessos de la gent que també paga els seus impostos, clar, 
perquè quan a mi em diuen: «No, arreglem la vorera d’aquest carrer Reconquesta, 52», però 
puc fer-ho?, no, no puc fer-ho; però, tu arregla-la. Això està bé?

Sr. Alcalde:
Acabem ja.

Sra. Paredes:
És que no estem parlant de…

Sr. Alcalde:
No, no, no hi ha, no hi ha debat ja. Jo crec que s’han complit ja tots els temps, ha quedat 
prou clar el tema i passem al següent punt.

40. 23655/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES SOBRE  HABITATGE
Sr. Rodríguez:
D’acord, ràpidament, perquè ja crec què és l’últim punt de l’ordre del dia i estem molt, molt 
cansats, d’acord.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig les següents 
preguntes:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Segons dades recents de l’Institut Nacional d’Estadística, a Alcoi tenim un 13,14% dels 
habitatges buits, són 4.450 vivendes buides, La nova Llei d’Habitatge habilita fórmules per 
facilitar que aquests habitatges inutilitzats puguen tornar al mercat per a la seua reutilització. 

D’entre altres la possibilitat de pujar  l’IBI a aquelles propietats de més de 4 habitatges buits 
durant més de dos anys fins a un 150% d’augment. L’Ajuntament ja va aprovar en la 
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legislatura passada un increment del 50% per a propietats de més de 10 habitatges. 
Entenem que açò s’ha executat i per tant les dades les hem de tindre, no sé si (...), o 
almenys les dades les hem de tindre, i preguntem:

    • Les tenim?
    • Quants n’hi ha en aquestes circumstàncies?

Sra. Sanjuán:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Sí, hi ha 1.132 habitatges de 52 propietaris de més de 10 
habitatges i 2.542 habitatges de 341 propietaris de més de 4 habitatges.

Sr. Rodríguez:
D’acord. Ja em donaràs les dades més a poc a poc perquè no les he captat. 

«Tanmateix, a la ciutat hi ha algunes construccions d’habitatges que no han arribat a 
disposar-se al mercat per diferents motius i que es mantenen inutilitzades durant anys. Açò 
és motiu de degradació de l’edifici i una molèstia per al veïnat que observa atònit la 
decadència d’aquestes. Entre altres, hi hauran més, però entre altres, els edificis ubicats al 
C/ Mestre Espí cantó amb el C/ Vistabella, i el del C/ Sant Vicent Ferrer a l’altura del parc de 
Cantagallet i pràcticament dintre d’ell.

    • Sap l’Ajuntament de qui són els propietaris d’aquests edificis?»

Sra. Sanjuan:
Actualment els dos depenen de la Sareb.

Sr. Rodríguez:
De la Sareb has dit, eh?

Sra. Sanjuán:
Sí.

Sr. Rodríguez:
«
    • Té pensat l’Ajuntament intervindre per a fer possible l’ús d’aquests habitatges en 
desús?»

Sra. Sanjuán:
Nosaltres, al seu dia, ja vam informar de la situació d’aquests immobles al vicepresident  
HÈCTOR ILLUECA perquè negociara una possible solució, precisament a la Sareb. 
Actualment, estem esperant un interlocutor vàlid per poder fer-ne el seguiment i continuar 
demanant-li aquestes qüestions.

Sr. Rodríguez:
D’acord.
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«L’Ajuntament d’Alcoi va projectar la construcció d’habitatges socials al C/ Ambaixador Irles 
que pretenia ser un exemple de construcció ecològicament eficient. També per a la Placeta 
les Eres es va anunciar amb exposició de plànols, un projecte ambiciós de construcció 
d’habitatges ecosocials per a rehabilitar la zona.

    • En quina situació es troben aquests dos projectes?»

Sra. Sanjuán:
Bé, respecte del carrer Ambaixador Irles, la Generalitat Valenciana va projectar 3 projectes 
similars, un per a cada capital de província: un a Castelló, un a València i un altre a Alacant. 
Però, gràcies a les polítiques d’habitatge que va fer i que ja està fent durant molt de temps 
l’Ajuntament d’Alcoi, el de la província d’Alacant vam aconseguir que es fera ací a Alcoi. La 
nostra tasca que era donar el permís d’obra, està feta. Ara depenem de la Generalitat 
perquè licite. Nosaltres ‒com he dit adés‒ estem esperant un interlocutor vàlid per poder fer 
el seguiment d’aquest projecte. I, després, el següent cas que em comenta, que és el famós 
ARRU, és... Sense anar més lluny, ahir, en la Junta de Govern, es va aprovar la licitació de 
les obres que estan pressupostades en 2 milions d’euros i que consten de 18 habitatges 
col·laboratius per a joves i per a majors. Per tant, nosaltres estem molt contents que ja 
estiga en marxa tot açò.

Sr. Rodríguez:
Ja estan fetes les preguntes. En prenc nota.

PRECS I PREGUNTES:
Sr. Alcalde:
Precs i preguntes?

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. Son, bueno, 2 ruegos muy cortitos.

41 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY
PREC SOL·LICITUD COL·LOCACIÓ BANDERA LGTBI EN ELS BALCONS DE 
L’AJUNTAMENT SOBRE SI S'HAVIA ATORGAT D'ACORD AMB EL ROM.
Sra. Peidro:
El primero hace referencia al pleno del mes pasado en el que pregunté al Sr. Cerradelo por 
la solicitud del permiso para la colocación de la bandera LGTBI en los balcones del 
Ayuntamiento, si se había solicitado según el artículo 6.4 de nuestro ROM. Usted me 
contestó que sí se había hecho de esa manera, yo pedí acceso y copia a esa solicitud, lo 
que me devolvieron fue la solicitud de material, no explícitamente la solicitud en la que se 
pedía el permiso, y hablándolo después con usted, me dijo que esa solicitud se había hecho 
de palabra, entonces, bueno, yo creo que tenemos un reglamento orgánico municipal, un 
artículo que establece, exactamente, como se tienen que tramitar esas solicitudes, este 
reglamento, ustedes lo han desarrollado, ustedes lo han aprobado, no se lo pueden saltar, 
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entonces mi ruego es que, por favor, este gobierno municipal nos respete el pleno, no se 
salte el ROM, y por supuesto, que no falte a la verdad.

Sr. Cerradelo:
 Señora Peidro, no se preocupe que no volver a pasar. 

Sra. Peidro:
Gracias.

42 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY
PREC SOBRE LA RETIRADA D’AFIRMACIONS FETES PER LA REGIDORA AROA 
MIRA.
Sra. Peidro:
Y en segundo lugar, muy breve y termino, le quiero pedir a la Sra. Mira que retire las 
afirmaciones que ha hecho sobre que le faltamos, bueno, mi partido falta al respeto a las 
víctimas, nosotros respetamos muchísimo todas las víctimas, a todas, o sea, hombres, sean 
mujeres, sean niños, sean ancianos, así le pido que lo retire, esa afirmación. 

Sra. Mira:
No lo retiro, lo reitero, de hecho cuando las manifestaciones, cuando bajamos a la plaza o 
en cualquier plaza, ayuntamiento, en les Corts o en cualquier administración pública, 
ustedes siempre se ponen al margen de las instituciones, siempre, entonces no lo retiro, 
sino lo reitero.

Sra. Peidro:
Claro, nos ponemos al margen porque no podemos ponernos al lado de un partido que 
suelta criminales y agresores a la calle.

43 GRUP MUNICIPAL POPULAR
PREC SOBRE L’ESTAT EN QUÈ ES TROBA EL TEMA DE LA RECOL·LOCACIÓ DEL 
SEMÀFOR RETIRAT DEL CARRER SANT NICOLAU I EL REPINTAT DELS PASSOS DE 
VIANANTS 
Sra. Payá:
Gracias Sr. Alcalde. En el pleno del 7 de julio, nos aprobaron un ruego para…, en la calle 
San Nicolás, recolocar el semáforo que se quitó y repintar los pasos de peatones mientras 
hubiera doble dirección. Han pasado 2 meses y no se ha hecho nada. ¿Quisiéramos saber 
como está el tema y que previsiones tienen?

Sr. Martínez:
Con el tema del semáforo de la esquina del Ayuntamiento cruce, lo que vamos a solicitar es 
sustituirlo por una señalización de paso de peatones, tenemos que comprarla y en el 
momento que se instale pues haremos una actuación integral de todo eso, con Policía, con 
nosotros, yo creo que también…, cuestión de un par de meses, yo creo que estará. (….) 
Queda instalar la señalización vertical y después…
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Sra. Payá:
Y después pintar, pero ¿el semáforo este de delante, del de a principio de la calle San 
Nicolás, para cruzar de una acera a otra, del cantó Pinyo de una acera a otra?

Sr. Martínez:
Ahí se elimino.

Sra. Payá:
Ahí se elimino, ¿y ese no se va a volver a poner?, pues es que precisamente ese es el que 
afecta más para la…, habiendo doble dirección de tráfico.

Sr. Martínez:
Yo creo que todos los ciudadanos tenemos unas costumbres para movernos, la circulación y 
en la calle San Nicolás, 20 metros más arriba, hay un paso de peatones en el Circulo y 
todos lo respetan, entonces, otras de las cuestiones que se habla ya en muchas ciudades es 
el de eliminar el tema de la semaforización, ¿porqué?, porque el primero que tiene 
preferencia es el peatón, y como tiene preferencia el peatón tenemos que acostumbrarnos 
todo, el segundo las bicicletas, ¿no?, y el tercero los vehículos, yo creo que nos tenemos 
que acostumbrar todos a circular de manera mucho más lenta, que para eso por el centro de 
la ciudad estamos obligados a circular a 30, y circular con muchísima más precaución y yo 
creo que esto, al final, antes, los primeros días si que había gente que no estaba 
acostumbrada a parar en este semáforo, porque todavía estaba el ámbar, pero yo creo que 
la gente se va poniendo y yo creo que en pocos meses ese semáforo no lo vamos a 
recuperar, entre otras cosas porque tampoco da más utilidad si metros atrás ya no tienes el 
paso, ¿no?

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 13:01 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.

Vº Bº
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